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روزنامه

وزیر نیرو: 
۱۰ میلیون روستایی مشمول

 تخفیف ۱۰۰ درصدی برق می شوند
معاون اول رییس جمهوری:

نمی توان پشت درهای بسته برای 
مردم تصمیم گیری کرد

فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد:

ضرورت تهیه پیوست انتظامی 
برای واحد های مسکونی 
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فرمانده انتظامی استان قم خواستار تهیه پیوست انتظامی از 
سوی شهرداری و الزام به اجرای آن از سوی مالکان واحدهای 
مسکونی شد.  سردارمیرفیضی صبح دیروز در جلسه رسمی و 

علنی شورای اسلامی شهر قم، امنیت را مولفه ای چند وجهی 
توصیف کرد و گفت: علاوه بر نقش دستگاه های مختلف برای 
ایجاد امنیت، مردم نیز باید حداقل های حفظ امنیت را مراعات

1پرداخت وام قرض الحسنه ۳۰ میلیون تومانی به روستاییان

 

منابع  تخریب عرصه های  از  قم  استان  آبخیزداری  و  منابع طبیعی  مدیرکل 
طبیعی در پروژه قطار سریع السیر قم -تهران -اصفهان یاد کرد و گفت: بزرگراه 
شهید سلیمانی از شکوهیه تا سلفچگان، اتوبان گرمسار و خط انتقال آب از 
سرشاخه های دز به ساوه از جمله این پروژه هاست که ۱4 میلیارد تومان به استان 
قم خسارت وارد کرده و تاکنون این خسارت پرداخت نشده است.  محمد تقی 
سجادی با اشاره به اینکه اخذ حقوق دولتی به عنوان یکی از موضوعات طرح 9 

در 99 به صورت ویژه در دستور کار این اداره کل قرار گرفته است، اظهار

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به کاهش نشاط عمومی با بستن 
بوستان ها، گفت: نباید وحشت آفرینی شود و به هرحال آنچه که متخصصان 
مطرح می کنند هرچقدر ایمنی مردم و شرایط جسمانی مردم تقویت شود 
می توانیم بهتر با این ویروس مقابله کنیم و ترس و وحشت سطح ایمنی جامعه 
را پایین می آورد. عبدالله جلالی ظهر دیروز در یکصد و شصت و یکمین جلسه 
شورای اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، با تاکید بر 

اینکه آحاد مردم باید در پیشگیری از شیوع ویروس کروناهمکاری و همراهی

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

پروژه های ملی 14 میلیارد تومان خسارت وارد کرده است
رئیس شورای اسلامی شهر قم :

بستن بوستان ها نشاط عمومی را خدشه دار می کند
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رئیس کمیته اپیدمیولوژی ستاد ملی کرونا گفت: اعمال جرایم و برخورد 
قانونی با افراد و مراکز متخلف از پروتکل های بهداشتی از جمله کسانی که 
انتظامی، اصناف و دستگاه های  نیروی  نیازمند همکاری  ماسک نمی زنند 
دیگر است و برخورد با این متخلفان به تنهایی در توان وزارت بهداشت نیست. 
علی اکبر حق دوست افزود: بیماری کووید۱۹ هنوز هیچ واکسن و داروی 
اختصاصی ندارد، بنابراین تنها راه مبارزه و مدیریت این بیماری رعایت اصول 
بهداشت مانند بهداشت دست و صورت، فاصله گذاری فیزیکی و پرهیز از 
حضور در اماکن شلوغ است. در این زمینه هم باید با اعمال مقررات سختگیری 
لازم انجام شود و هم مردم با شعور و درایتی که دارند رفتار خود و دیگران را 
کنترل کنند و هم با توصیه به دیگران که مصداق امر به معروف و نهی از منکر 

است رفتارهای بهداشتی را در جامعه تقویت کنند.
معاون وزیر بهداشت گفت: در عمل برای اینکه بتوانیم بر این اپیدمی فائق 
بیاییم و پیروز شویم باید دو تیغه قیچی با هم ببرند هم قوانین و مقررات و اجرای 

آنها و هم فرهنگ سازی و خواست مردم باید برای مهار این اپیدمی در کنار 
هم اجرا شود.

رئیس کمیته اپیدمیولوژی ستاد ملی کرونا افزود: در این مبارزه یک بخش 
کار، اعمال قدرت و قانون بر رفتارهای فردی و بخش دیگر اتفاقاتی است که 
در اجتماعات مردم رخ می دهد حتما باید کنترل و نظارت در مراکز تجمع 
مردم در پاساژها، بازارچه ها، رستورانها، تالارها و سالن های عزاداری و مراسم 

مختلف اعمال شود و این اماکن تحت کنترل قرار بگیرند.
حق دوست ادامه داد: نظارت بر این اماکن عمومی همکاری مردم و اصناف 
را می طلبد. البته نظارت بر آنها می تواند آسان تر باشد اما نظارت و کنترل تک 
تک افراد جامعه کار سختی است، یافتن فردی که اصول بهداشتی را رعایت 
نمی کند، مثلا ماسک نمی زد یا فاصله گذاری را رعایت نمی کند و نوع برخورد 
با افراد مساله ساده ای نیست، جریمه فردی چگونه باید باشد و چطور باید 

مطمئن شویم جریمه فردی به شکل مناسبی اجرا می شود.

رئیس کمیته اپیدمیولوژی ستاد ملی کرونا:

جریمه متخلفان پروتکل های بهداشتی نیازمند همکاری پلیس است

مدیرکل دامپزشکی  استان قم گفت: در نیمه نخست امسال 
یک میلیون و 9۰۰ هزار راس دام در این استان واکسیناسیون 
شده که نسبت به مدت مشابه پارسال، ۳۵ درصد افزایش یافته 
است.  مهدی رفیعی محمدی روز دوشنبه به مناسبت روز 
ملی دامپزشکی در گفت وگو با خبرنگاران که به صورت ویدیو 
کنفرانس برگزار شد، افزود: از این تعداد، ۲۰۰ هزار دام سنگین 
و یک میلیون و ۷۰۰ هزار دام سبک بوده است. وی به آمار 

عملکرد نیمه نخست امسال و مقایسه آن با مدت مشابه

رئیس سازمان صمت استان قم گفت: تولیدکنندگان پنج کالای 
بومی استان قم، در قالب »خوشه« برای ورود به بازارهای جهانی 
اقدام به ایجاد برند مشترک می کنند اما در بازار داخل هرکدام برند 
خاص خود را دارند. محمود سیجانی اظهارداشت: فرش، کفش، 
سوهان، سنگ و مصنوعات چوبی در قالب »خوشه« توسط شرکت 
سازمان  رئیس  می شود.  پذیرفته  قم  استان  صنعتی  شهرک های 
صنعت، معدن و تجارت استان قم در ادامه با اشاره به اینکه یکی از 
اهدافی که »خوشه سازی« دنبال می کند »برند سازی« است، افزود: 

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

واکسیناسیون دام ۳۵ درصد 
افزایش یافته است

رئیس سازمان صمت استان قم :

۵ کالا به عنوان کالای بومی  قم 
معرفی می شود 
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 معاون اول رییس جمهوری، قانونگذاری را منحصر به مجلس شورای اسلامی 
دانست و گفت: وقتی حقوق مردم مطرح است باید فرآیند قانونگذاری شفاف 
مردم  برای  و  تصویب  قانون  بسته  نمی توان پشت درهای  که  باشد چرا  علنی  و 

تصمیم گیری کرد. 
اسحاق جهانگیری در جلسه بررسی راهکارهای اجرای سیاست های کلی نظام 
و  قانونگذاری در کشور  تعدد مراجع  برگزار شد،   به ریاست وی  قانونگذاری که 
مشخص نبودن حدود اختیارات قوا را از جمله ایرادات موجود در اداره کشور برشمرد 
و اظهارداشت: با اتکاء به سیاست های کلی نظام قانونگذاری ابلاغی از سوی مقام 

معظم رهبری، می توان بخش زیادی از این ایرادات را برطرف کرد.
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه باید وظایف، تکالیف و حدود اختیارات 
قوا، دستگاه ها و نهادهای مختلف به شکل دقیق و روشن مشخص باشد، افزود: 
باید در حیطه وظایف و اختیارات دولت باشد،  امور اجرایی کشور  همانطور که 
قانونگذاری نیز در حقیقت وظیفه اصلی مجلس شورای اسلامی است اما امروز 
شاهد تعدد مراکز قانونگذاری در کشور هستیم و حتی برخی از شوراهای عالی نیز 

قانون تصویب می کنند.
جهانگیری تصریح کرد: امر قانونگذاری باید منحصر به مجلس شورای اسلامی 

باشد و اساساً برگزاری علنی جلسات مجلس نیز به دلیل وظیفه خطیر قانونگذاری 
نمایندگان برای مردم و جامعه است. زیرا وقتی حقوق مردم مطرح است باید فرآیند 
قانونگذاری شفاف و علنی باشد چرا که نمی توان پشت درهای بسته قانون تصویب 

و برای مردم تصمیم گیری کرد.
وی با بیان اینکه مقام معظم رهبری در ابلاغ سیاست های کلی نظام قانونگذاری، 
سه قوه را به زمانبندی اقدامات و ارائه گزارش پیشرفت ها موظف کرده اند، افزود: باید 
ساز و کار دقیقی برای اجرای سیاست های کلی نظام قانونگذاری تدوین و با اتکاء 
به این سیاست ها،   بخشی از ضعف های نظام اداری و قانونگذاری کشور را اصلاح 

کنیم.
چارچوب  در  دولت  وظایف  از  یکی  داد:  ادامه  جمهوری  رییس  اول  معاون 
سیاست های کلی نظام قانونگذاری این است که ساز و کاری دقیق مطابق با اصول 
قانون نویسی را در تدوین و یا اصلاح لوایح در دستور کار خود داشته باشد تا لوایح از 

استحکام قابل قبولی برخوردار باشند.
جهانگیری یادآور شد: دولت از نظرات و دیدگاه های همه صاحبنظران و حقوقدانان 
کشور برای اجرای سیاست های کلی نظام قانون گذاری استقبال می کند و آمادگی 

دارد در اجرای این سیاست ها از پیشنهادات صاحبنظران استفاده کند.

معاون اول رییس جمهوری:

نمی توان پشت درهای بسته برای مردم تصمیم گیری کرد کرونا و تغییر سبک حیات
جهان امروز عصر دانایی و فنّاوری لقب گرفته است، 
در دنیای پیچیده کنونی، دانش و اطلاعات نه تنها با 
سرعت شگفت انگیزی تولید می شود؛ بلکه با همان 

سرعت نیز جابه جا می شود. در این رهگذر، جهانی شدن باعث شده است تا افراد 
جامعه جهانی بیش از پیش به اطلاعات، آگاهی و دانش احساس نیاز کنند؛ بویژه 
آنکه جامعه بشری به سوی جامعه معرفتی در حال حرکت است که در آن تمامی 
مناسبات بر اساس دانش و اطلاعات شکل می گیرد. در واقع، عصر جهانی شدن 
ضمن برجسته ساختن نقش و اهمیت آگاهی و دانش موجبات تسهیل جریان 

اطلاعات را فراتر از مرزهای جغرافیایی فراهم آورده است.
در چنین شرایطی انسان ها در هر کجای دنیا با تحولات نسبتا مشابهی مواجه 
هستند، زندگی اجتماعی آنها دائماً دستخوش تغییر و تحول می شود و بنابراین 
»سبک زندگی« آنها نیز در حال دگرگونی اساسی است. ورود اینترنت، موبایل و 
ماهواره به زندگی احاد افراد بشر و دسترسی آسان و راحت به پیام های دیداری و 
شنیداری متنوع، نحوه ادراک و سطح نیازهای انسان را تحت تأثیرخود قرار داده و 

الگوهایی را وارد زندگی بشر کرده که تا دیروز جایگاهی در آن نداشت. 
بدین ترتیب جهانی شدن فرهنگ و ارتباطات منجر به گسترش، نهادینه شدن 
و بازتولید ارزش های فرهنگی - اجتماعی کشورهایی می شود که در این عرصه 
دست برتر را دارند. یکی از نتایج این امر رسوخ و هنجار شدن مؤلفه های »سبک 
زندگی« و »زندگی روزمره« براساس اصول و جامعه مطلوب این کشورها است 
و  سود  فردگرایی،اصالت  گرایی،  مصرف  همچون  مهمی  مؤلفه های  دارای  که 
لذت، تنوع طلبی شدید و... است.  جهانی شدن فرهنگ باعث می شود تا فرد 
بجای اینکه از طریق روابط اقتصادی)طبقه( یا پیوندهای سیاسی )ملیت( هویت 
پیدا کند، با خوردن، آشامیدن، پوشیدن، نحوه گذراندن اوقات فراغت یا بیکاری 
و»سبک زندگی« هویت یابد. بدین ترتیب جریان جهانی سرمایه، کالا، خدمات، 
فناوری، ارتباطات و اطلاعات به طور فزاینده ای سبب هماهنگی و یکدستی سبک 
زندگی در سراسر جهان شده است؛ امری که می تواند دارای ابعاد مثبت و منفی 
به صورت توأمان باشد.   بخش منفی این قضیه تسریع در فرآیند از خود بیگانگی 
فرهنگی و کاستن از احساس تعلق مردم  به سرزمین و آداب و رسوم خویش است. 
این امر خود باعث کم رنگ شدن خاطرات تاریخی و تاریخ مشترک می شود و به 
دنبال خود تغییر جهان بینی و در نهایت استحاله فرهنگ، سنتها، ارزشها و هنر 
بومی کشورها را در پی خواهد داشت.   اما جهانی شدن سبک زندگی در صورت 
مدیریت منطقی می تواند واجد ابعاد مثبتی نیز باشد که ایجاد حس »جهان وطنی« 
و افزایش همکاری های بین المللی برای مقابله با معضلات مشترک از جمله نمونه 
های آن است. در دنیایی که میزان پیوستگی و درهم تنیدگی جامعه جهانی تا جایی 
پیش رفته که حتی بیماری ها نیز جنبه جهانی یافته اند و ویروسی همچون کووید 
۱۹ می تواند به یکباره کل جامعه بشری را درگیر و سبک زندگی مشابهی را به همه 
مردم جهان تحمیل کند، شاید دیگر سخن گفتن از تفکیک ملت ها و نگرش های 
تنگ نظرانه ناسیونالیستی فرصتی برای عرض اندام نداشته باشند.  بدین ترتیب به 
نظر می رسد در چنین شرایطی مهم ترین مسئله برای دولت ها، پویایی و عقلانیت 
در تدوین و کاربست سیاست های فرهنگی است. امروز تجارب مشترک بشری از 
جمله در زمینه مواجهه با کووید ۱۹ می تواند عامل همبستگی اجتماعی و همدلی، 
همدردی، همکاری، اخلاقی شدن وعقلانی شدن روابط کشورها شود.  مشکلات و 
دغدغه های مشترک برای بشر امروز این پیام را دارد که راهی جز تعامل و همزیستی 
مسالمت آمیز با همنوع خود وجود ندارد. بنابراین هر چند جهانی شدن فرهنگ 
و ارتباطات می تواند دارای ابعاد و پیامدهای منفی باشد، اما در عین حال از این 
قابلیت نیز برخوردار است که صلح و وحدت جهانی را تقویت کند و سرآغازی بر 
سبک زندگی مسالمت آمیز و فضیلت مدار باشد. البته این مسأله نافی این نیست 
که همه کشورها به ویژه کشورهای در حال توسعه باید تدابیری برای حفظ فرهنگ 
و ارزشهای بومی خود نیز بیندیشند و با استفاده بهینه از فناوریهای جدیدی که 
جهانی شدن در اختیار آنها قرار داده، بکوشند با سیل خروشان تحولات جهانی 
همسو شوند و با بیان و معرفی هنجارها و ارزشهای بومی خود در قالب الگوهایی 
جذاب و قابل اجرا، در حوزه های مختلف فرهنگی از جمله سبک زندگی معماری، 

شهرسازی  و ... به ایفای نقش فعال بپردازند.
عضو هیات علمی دانشگاه

وزیر نیرو: 

۱۰ میلیون روستایی مشمول تخفیف ۱۰۰ 
درصدی برق می شوند

 وزیر نیرو با بیان اینکه طرح برق امید از آبانماه در کشور اجرایی خواهد شد 
این طرح  روستاییان مشمول تخفیف صددرصدی  از  نفر  میلیون  گفت: ۱۰ 

خواهند شد. 
»رضا اردکانیان« روز دوشنبه در مراسم افتتاح طرح های کلان ملی با حضور 
رییس جمهوری از طریق ویدئو کنفرانس افزود: آب و برق از جمله کالاهای 
راهبردی و زیر ساختی هم برای هموطنان شهرنشین و هم برای روستاییان 
است که نقش مهمی در زندگی و توسعه و عمران دارد و جمهوری اسلامی ایران 
در این دو زمینه خدمت رسانی وسیعی انجام داده است. وی ادامه داد: امروز 
جمعیت شهری تحت پوشش انرژی برق در جهان ۹۶ درصد است، در کشورمان 
۱۰۰درصد جمعیت تحت پوشش برق هستند و نیز جمعیت روستایی تحت 
پوشش برق درجهان ۷۹ و در کشورما نزدیک ۱۰۰درصد یعنی ۹۹.۷ درصد 
است که تاپایان فعالیت دولت تدبیرو امید به ۹۹.۹ خواهد رسید که شامل ۲۰هزار 
خانوار عشایر کوچنده هم خواهد بود. اردکانیان خاطرنشان ساخت: عشایر 
کوچنده از سیستم های قابل حمل خورشیدی از نعمت برق برخودار خواهند 
شد. وزیر نیرو به جمعیت شهری تحت پوشش شبکه آب در جهان اشاره و آن را 
۸۵ درصد عنوان کرد و گفت: این رقم در کشورمان صددرصد است و جمعیت 
روستایی جهان تحت پوشش از جهت آب پایدار ۵۳درصد است و در ایران ۸۲.۵ 
درصد است. وی ادامه داد: اتفاق های خوبی در بیش از هفت سال گذشته صورت 
گرفته به گونه ای که علاوه بر ۹۰۰ هزار نفری که قبل از دولت حاضر در روستاها 
از شبکه آب سالم و پایدار برخودار بودند، هشت میلیون نفر دیگر به این جمعیت 
اضافه شده و ۱.۴ میلیون نفر دیگر هم تاپایان دولت اضافه خواهند شد به نحوی 
که در هرهفته ۳۵ روستا به این شبکه وصل شده اند. اردکانیان افزود: امروز یازده 
هزار و ۹۱۸ روستا در کشور از نعمت آب سالم و پایدار برخودارند. وزیر نیرو گفت: 
سه هزار و ۷۹ روستا دردوران این دولت برقدارشده است که تاپایان دولت به رکورد 

۹۹.۹ درصد جمعیت روستایی تحت پوشش شبکه برق خواهیم رسید.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۲۳۵ نفر دیگر را در ایران گرفت
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۲۳۵ بیمار 
دیگر مبتلا به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان بیماری کووید۱۹ در 
کشور به ۲۷ هزار و ۱۹۲ نفر رسید و ۳۰ استان در وضعیت قرمز یا هشدار کرونا 

هستند. 
سیما سادات لاری روز دوشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا 
در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر 
امروز )۱۴ مهر ۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، سه هزار و ۹۰۲ 
بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و هزار و ۹۵۳ نفر بستری 
شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۴۷۵ هزار و ۶۷۴ 
نفر رسید. سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۳۹۲ هزار و ۲۹۳ 
نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۴۱۶۷ 
نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار 
دارند و تاکنون چهار میلیون و ۱۵۱ هزار و ۴۴۵ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در 
کشور انجام شده است. لاری گفت: استانهای تهران، اصفهان، قم، آذربایجان 
شرقی، خراسان جنوبی، سمنان، قزوین، لرستان، اردبیل، خوزستان، کرمانشاه، 
کهگیلویه و بویراحمد، گیلان، بوشهر، زنجان، ایلام، خراسان رضوی، مازندران، 
چهارمحال و بختیاری، البرز، آذربایجان غربی، مرکزی، کرمان، خراسان شمالی، 
همدان و یزد در وضعیت قرمز قرار دارند و  استانهای کردستان، هرمزگان، فارس و 
گلستان نیز در وضعیت هشدار قرار دارند. سخنگوی وزارت بهداشت افزود: کادر 
درمان در بیمارستانها و مراکز بهداشتی کشور از ۷ ماه پیش شبانه روزی در خط 
مقدم جنگ با ویروس کرونا هستند از همه مردم می خواهیم با رعایت توصیه های 

بهداشتی به این عزیزان کمک کنند.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان :

48۶ نوع محصول درمنطقه
 ویژه سلفچگان تولید می شود

به  منحصر  را  قانونگذاری  جمهوری،  رییس  اول  معاون   
مجلس شورای اسلامی دانست و گفت: وقتی حقوق مردم 
مطرح است باید فرآیند قانونگذاری شفاف و علنی باشد چرا 
که نمی توان پشت درهای بسته قانون تصویب و برای مردم 
بررسی  جلسه  در  جهانگیری  اسحاق  کرد.   تصمیم گیری 

راهکارهای اجرای سیاست های کلی نظام قانونگذاری که به 
ریاست وی برگزار شد،  تعدد مراجع قانونگذاری در کشور و 
مشخص نبودن حدود اختیارات قوا را از جمله ایرادات موجود 
در اداره کشور برشمرد و اظهارداشت: با اتکاء به سیاست های 

کلی نظام قانونگذاری ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری، 

محمد مهدی مظاهری*

 فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( گفت: 
با نزدیک شدن به زمان بهره برداری از ابرپروژه نفتی 
نفت  صنعت  در  توتال  شرکت  رکورد  کارون،  غرب 
سازندگی  قرارگاه  متخصصان  دست  به  کشورمان 

خاتم الانبیاء)ص( شکسته شد. 
سردارسرتیپ دوم پاسدار سعید محمد  اعلام کرد: 
این پروژه در راستای تحقق دستور رهبر معظم انقلاب 
در جریان بازدید از پارس جنوبی در سال های گذشته 
به  با اشاره  ایشان  و  وارد مرحله اجرایی شده است 
فلرهای روشن در این منطقه، از مسئولان وزارت نفت 
خواسته بودند که این مشعل ها هرچه زودتر خاموش 
شود تا هم آلودگی زیست محیطی ایجاد نشود و هم 
بتوان از این گاز که سوزانده می شود، استفاده بهینه 

کرد.
گازهای  جمع آوری  پروژه  داشت:  اظهار  وی 

همراه نفت در غرب کارون موسوم به NGL کارون، 
آن،  شدن  عملیاتی  با  که  است  نفتی  ابرپروژه ای 
گازهای استخراج شده از چاه های نفتی که تقریباً از 
زمان اولین مراحل استخراج نفت در مسجد سلیمان، 
اقدام مهم و جدی برای بهره وری بهینه از آنها انجام 
نشده و فقط سوزانده می شدند، تبدیل به گاز قابل 
اولیه  مواد  و  شهری  گازرسانی  شبکه  در  استفاده 

صنایع پتروشیمی خواهند شد.
خاتم الانبیاء)ص(  سازندگی  قرارگاه  فرمانده 
مشکلات  از  جلوگیری  بر  علاوه  اقدام  این  گفت: 
میلیون   ۵۰۰ حدود  دربرداشتن  و  زیست محیطی 
بزرگ  دستاورد  یک  کشور،  برای  سالانه  درآمد  دلار 
و آن، شکسته شدن رکورد  به همراه دارد  نیز  دیگر 
شرکت معروف و بزرگ نفتی دنیا یعنی توتال است 
که با امتیازهای خاص در سال های گذشته در کشور 

فعالیت داشته است بدون آن که سود خاصی نصیب 
توتال  شرکت  افزود:  محمد  سردار  کند.  کشورمان 
در یکی از پروژه های قبلی خود در جنوب کشور، به 
رکورد ۳ درصد پیشرفت فیزیکی در ماه رسیده بود و 
تا سال ها، برخی از این موضوع، به عنوان یک اتفاق 
مهم و نشان دهنده کیفیت و سرعت عمل این شرکت 
بدعهد اروپایی یاد می کردند. اما سرعت عمل قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء)ص( سپاه با وجود شدیدترین 
تحریم های ظالمانه در یک ابرپروژه نفتی با ۳.۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی ماهانه، رکورد جدیدی در صنعت 
نفت کشورمان ثبت کرده تا مشخص شود توان فنی 
پیمانکاران  از  بالاتر  کشورمان،  متخصصان  اراده  و 
و همدلی همه  این حاصل تلاش  و  خارجی است 
ارکان طرح، اعم از کارفرما، مشاور و پیمانکار بوده 

است.  

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء خبر داد؛

قرارگاه سازندگی خاتم رکورد توتال در صنعت نفت ایران را شکست



سه شنبه -پانزدهم مهر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25130

 

رییس جمهوری با بیان اینکه تلاش و خدمت ما تا 
روز و ساعت آخر این دولت مثل روز اول ادامه خواهد 
یافت و در روحیه ما هیچ تزلزلی ایجاد نخواهد شد، 
گفت: نه تحریم دشمنان و جنگ اقتصادی آنها در 
این دو سال و نیم اخیر و نه بدگویی کانال های ضد 
انقلاب و فارسی زبان خارج از کشور و نه سخنان 
ناروای بعضی از افراد که ناآگاهانه سخن می گویند 

در روحیه ما و کار ما تاثیر ندارد.
عصر  روحانی  حسن  الاسلام والمسلمین  حجت 
ملی  »پویش  هفته  هفتمین  و  بیست  در  دوشنبه 
افتتاح  آیین  در  تولید«،  برای جهش  امید  و  تدبیر 
و  روستایی  حوزه  ملی  طرح های  از  بهره برداری  و 
عشایری که به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد، 
در  شده  انجام  تلاش های  از  روستا  روز  تبریک  با 
ودستگاه های  دولتی  سازمان های  و  وزارتخانه ها 
اجرایی برای روستاییان و عشایر تشکر کرد و گفت: 
تا پایان کار دولت این خدمات را به عنوان یک وظیفه 

مهم اجتماعی ادامه می دهیم.  
اربعین  ایام  گرامیداشت  با  جمهوری  رییس 
حسینی اظهارداشت: امروز بیش از ۱۳ هزار میلیارد 
تومان طرح در سراسر کشور و در بخش های دولتی 
و نهادهای انقلاب، بسیج سازندگی، کمیته امداد و 
همچنین ستاد اجرایی فرمان امام و همه ارگان هایی 
که فعال بودند، در ۱۳ استان افتتاح شد. البته افتتاح 
طرح ها مربوط به سراسر کشور بود. اما مسوولین از 
۱۳ استان در تماس بودند و  این طرح ها افتتاح شد.
 روستاییان تولیدگران بزرگ کشور هستند

وی با اشاره به اهمیت روستاییان و عشایر در زمینه 
بزرگ  تولیدگران  روستاییان  گفت:  غذایی  امنیت 
کشور هستند. در شرایط جنگ اقتصادی و البته 
محصولات  و  غذایی  مواد  مساله  در  باید  همیشه 
بار اصلی  این  و  بایستیم  کشاورزی روی پای خود 
روی دوش روستاییان است. آنها تولیدگران در همه 
بخش های کشاورزی، زراعی، دامی و باغی هستند.  
تولید  از  غیر  روستاها  کرد:  اضافه  روحانی 
محصولات کشاورزی در صنایع دستی نقش زیادی 
دارند و در سال های اخیر در زمینه گردشگری هم 
نقش ارزشمندی پیدا کردند. روستاها باید هم مراکز 
گردشگری و هم پاسدار فرهنگ ایران زمین و فرهنگ 
دینی و اسلامی باشند و هم  مرزبانان سراسر کشور 

هستند.  
یادآورشد: همه دولت ها بعد از  رییس جمهوری 
کار  روستاییان خدمت کردند.  به  انقلاب اسلامی 
دولت یازدهم و دوازدهم قابل مقایسه با دولت های 
گذشته است و برای این خدمت از همه کارگزاران، 
مردم، کارگران، کشاورزان و کارمندان سراسر کشور 
تشکر می کنم که کار عظیمی در این مدت صورت 

گرفته است.
در حوزه عمران  دولت  کارهای  رییس جمهوری 
همه  کرد:  تصریح  و  ارزیابی  پرافتخار  را  روستایی 
آنهایی که علیه ایران صحبت می کنند را به مجادله 
می طلبیم و از آنها می خواهیم به صحنه بیایند و 
آمار و ارقام را بیاورند و ببینیم در حوزه برق در سراسر 
کشور چند درصد مردم شهری و روستایی دارای برق 
هستند و در کشورهای دیگر وضعیت چگونه است 

و آمارهای بین المللی به طور متوسط چه میگویند.

روحانی یادآور شد: الان صد درصد شهرهای ما و 
بالای ۹۹ درصد روستاهای ما برق دارند.  تقریبا تا 
پایان دولت صد درصد روستاهای ما هم صاحب برق 

خواهند شد که  این موضوع بسیار مهم است.
حوزه  در  روستایی  برق  تامین  اثرات  درباره  وی 
رفاه مردم، مسئله  از  به غیر  محیط زیست گفت: 
در  را  برق  وقتی  است.  مطرح  هم  زیست  محیط 
اختیار روستایی قرار می دهیم یعنی بیابان ها، مراتع 

و جنگل ها را حراست و حفاظت می کنیم.
زمینه  در  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رییس 
آبرسانی به روستاها هر هفته ۳۵ روستا در شرایط آب 
سالم پایدار قرار می گیرد و این خدمت بزرگ در سطح 

جهان کم نظیر است.
روحانی با بیان اینکه در آغاز این دولت کمتر از یک 
میلیون نفر دارای آب سالم بهداشتی پایدار بودند، 
به  دولت  این  پایان  تا  مقدار  این  کرد:  خاطرنشان 
نزدیک ۱۰ میلیون نفر می رسد و الان هشت میلیون 
پایان  تا  و  هستند  سالم  آشامیدنی  آب  دارای  نفر 
دولت یک میلیون و ۴۰۰ هزار نفر دیگر از آب سالم 

و بهداشتی برخوردار می شوند.
رییس دولت تدبیر و امید افزود:  کاری که در زمینه 
گاز در این ۷ سال و چند ماه انجام گرفته قابل توجه 
است. ما قبل از انقلاب تقریباً روستایی که دارای گاز 
باشد، نداشتیم و در همین مرکز کشور و در تهران، به 
جز چند محله، بسیاری از محلات کشور دارای گاز 

نبودند.
 گازرسانی به روستاها در دولت تدبیر و امید 

دو برابر شد
روحانی خاطرنشان کرد: ما در گاز خودکفا هستیم 
و روی پای خودمان ایستادیم و قادر هستیم گاز را 
حتی در فصل زمستان به کشورهای همسایه صادر 
کنیم و تقریبا بخش اعظم روستاها در پوشش گاز قرار 

گرفته اند.
رییس جمهوری اظهارداشت: در حالی که تا قبل 
از این دولت گازرسانی به ۱۴ هزار روستا رسیده بود 
در این دولت این رقم حدود دو برابر شده و به ۳۲ هزار 

روستا گازرسانی شده است.
وی با اشاره به اقدامات دولت در بخش بهداشت 
که  کرد  اعلام  بهداشت  وزیر  معاون  امروز  گفت: 
ما در هر ماه، ۱۰۰ پروژه روستایی بهداشتی را به 
افتتاح می رسانیم. کاری که در زمینه طرح تحول 
سلامت انجام گرفته و امروز در مقابله با کرونا تقریباً با 
خودکفایی این مقابله را انجام می دهیم و شرکت های 
دانش بنیان، دانشمندان، پزشکان، پرستاران این کار 

عظیم و بزرگ را انجام می دهند.
رییس جمهوری با بیان اینکه امروز بهداشت به 
است،  کرده  پیدا  گسترش  ما  روستاهای  سراسر 
اظهار داشت:  این موضوع نشان دهنده این است 

که خدمات روز به روز ادامه پیدا می کند.
با توسعه روستایی می توان به مهاجرت 

معکوس رسید
در  تولید  مراکز  تخلیه  با  داشت:  اظهار  روحانی 
روستاها و خالی از سکنه شدن آنها، حاشیه نشینی 
در شهرهای بزرگ کشور ایجاد می شود که آن هم 
باعث بروز مشکلات اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 
در کشور می شود. برای همین مهم این است که 

روستاهای کشور دارای جاذبه شوند و جوانان عزیز 
و  متوسطه  دوره  در  تحصیل  ادامه  برای  روستایی 

دبیرستان به شهر نرود.
از این روستاها  رییس جمهوی ادامه داد: پیش 
در حد دبستان امکانات آموزشی داشتند و اگر یک 
روستایی می خواست رشد کرده و دوره متوسطه را 
هم ادامه دهد، ناچار باید بین شهر و روستا رفت و 
آمد می کرد امروز دبیرستان ها و مراکز آموزشی در 
بیشتر نقاط کشور فعال هستند و حتی شرکت های 
کرده  پیدا  گسترش  کشور  سراسر  در  دانش بنیان 
کاهش  یا  مهاجرت  عدم  سبب  این  امیدواریم  که 

مهاجرت از روستا به شهر شود.
رییس دولت تدبیر و امید ابراز امیدواری کرد که 
و  شود  معکوس  مهاجرت  باعث  روستاها  توسعه 
گفت: ان شاالله قدم به قدم شرایطی حاصل شود تا 
مردمی که از روستاها به شهر آمده اند،   به روستاهای 
خود بازگردند و این نقطه بسیار مطلوب برای کشور 

است.
 اعتبار ۲۲ هزار میلیارد تومانی برای 

اشتغالزایی روستایی
زمینه  در  دولت  اقدامات  از  ادامه  در  روحانی 
از کارهای  افزود: یکی  و  اشتغال روستاییان گفت 
بزرگی که باید در روستاها صورت می گرفت، موضوع 
اشتغال زایی بود یعنی خدمات در روستاها فعال شود. 
روستایی  نباشد، جوان  روستا  در  اشتغال  اگر  زیرا 
چگونه می خواهد زندگی خود را بدون شغل پیش 
ببرد؟ البته این اشتغال می تواند در بخش کشاورزی 
یا صنایع کوچک و متوسط و بخش خدمات باشد، 
اما اینکه روستایی دارای شغل و درآمد باشد تا بتواند 

زندگی کند بسیار مهم است.
رییس جمهوری با بیان اینکه در طرح اشتغالزایی 
روستایی، یک میلیارد دلار دولت از صندوق توسعه 
ملی با اجازه رهبر معظم انقلاب برداشت کرده است، 
افزود: در ۲ تا ۳ سال اخیر اشتغال روستائیان برای 
دولت مهم بود و حدود ۲۲ هزار میلیارد تومان اعتبار 
به روستاها برای اشتغال در نظر گرفتیم و امروز کارها و 
طرح اشتغال زایی که از ابتدای سال انجام گرفته بود 

به صورت رسمی افتتاح شد.
افتتاح پروژه  این که در  بیان  با  رییس جمهوری 
ای اعلام شد که در این روستا ۳ هزار شهید داده 
شده است، گفت: این خیلی مهم است که ما در 
روستاهایی که چند هزار نفر جمعیت دارد صدها 
شهید تقدیم کردند که نشان می دهد در روز دفاع 
روستاییان و عشایر در خط مقدم آمدند و مقاومت 
کردند. وی گفت: امروز هم با یک جنگ تحمیلی 
دیگر مواجهه هستیم. دیروز جنگ تحمیلی نظامی 
علیه ملت ما بود و دو سال و نیم است که یک جنگ 
تحمیلی اقتصادی بر علیه ملت و کشور ما آغاز شده 
است. مردم مقاومت و ایستادگی کردند و روستاییان 

در این مقاومت نقش بسیار ارزشمندی داشتند.
روحانی افزود: این که امروز می توانیم در گندم 
روی پای خود بایستیم و نیاز سفره مردم را روستاییان 
خاطر  به  کنند  می  تامین  سخت  شرایط  این  در 
مقاومت است و اگر تلاش روستاها و تولید در بخش 
غذایی نبود نیاز ما به خارج از کشور خیلی بیشتر 
می شد. امروز هم هنوز در همه ابعاد به خودکفایی 
نرسیدیم باز هم روستاییان هستند که باید در زمینه 
خودکفایی تلاش بیشتر کنند. وی ادامه داد: امروز 
روز مقاومت و ایستادگی و حضور در جبهه جنگ 
تحمیلی اقتصادی است و باید از همه ملت ایران 
تشکر کنیم که با زندگی و شرایط سخت اما با روحیه 

بلند و باقامتی استوار در برابر توطئه ها ایستادند.
 جنگ علیه ملت ایران نمی تواند برای مدت 

طولانی ادامه داشته باشد
رییس جمهوری گفت: مهم این است که ملت ما  
از شهری و روستایی دشمن را شکست داد. دشمنان 
هدفشان تسلیم ما بود و ما تسلیم نشدیم و نخواهیم 
شد. این جنگ نمی تواند برای مدت طولانی ادامه 
پیدا کند اما اگر ادامه پیدا کند ملت در برابر بیگانگان 
تسلیم نمی شود. بیگانه در نهایت تسلیم منطق و 
ایران خواهند شد. شکی  ملت  ایستادگی  تسلیم 
نداریم که دشمن را وادار به تسلیم می کنیم و این 
مقاومت و ایستادگی برای ملت ما بسیار ارزشمند 

است.

احمدی بیغش:

 رییس محوری در مجلس یازدهم
 بیش از گذشته است

 نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی گفت: رویکرد رییس محوری رییس 
مجلس با کمال تاسف بدتر شده است و رویه رییس مجلس دهم را رییس فعلی با شدت 

بیشتر دنبال می کند. 
محمود احمدی بیغش با اشاره به طرح اصلاح ساختار مجلس، گفت: این طرح پیش 
از آغاز این مجلس مطرح بود اما مسائلی دست به دست هم داد که این طرح فراموش 

و خاموش شود.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
امروز می بینیم رویکرد رییس محوری رییس مجلس با کمال تاسف بدتر شده است؛ 
رویه ای که رییس مجلس دهم داشت را رییس فعلی با شدت بیشتر دنبال می کند. دهها 
پیامک و تلفن روزانه از مردم دریافت می کنیم که خواستار در دستور کار قرار دادن سوالات 
و استیضاح ها هستند ولی این اتفاق نمی افتد برای مثال چندی است که استیضاح وزیر 

کشور را دنبال می کنیم ولی پیگیری نمی شود.  
برخی نمایندگان تحقیق و تفحص ها را تسویه حساب شخصی می دانند

احمدی بیغش خاطر نشان کرد: تحقیق و تفحص ها در این چند سال نشان داده که 
هیچ سودی برای مردم ندارد بعضی ها آن را وسیله تسویه حساب های شخصی خود با 
آن مجموعه قرار می دهند این موضوع فقط هزینه روی دوش مردم و مجلس می گذارد 

و هیچ خیری برای مردم ندارد.
نماینده شازند در مجلس یازدهم تاکید کرد: در مجلس دهم، بیش از ۳۰۰ تحقیق و 
تفحص با هزینه ۵۰ میلیارد تومانی انجام شده است که در کمال تاسف فقط دو تحقیق و 

تفحص به قوه قضاییه ارسال شده که چیزی از آن بیرون نیامد.
وی اظهار داشت: همه این تحقیق و تفحص ها انگیزه خدایی و کمک به مردم ندارد 
البته برخی از آنها نیز واقعا اجتناب ناپذیر هستند. رییس مجلس باید از جایگاه نماینده و 
مجلس دفاع کند ولی رییس مجلس فعلی در این وادی ها نیست و نماینده وقتی وزارت 

خانه ای توجه نمی کند ناچار می شود به سراغ تحقیق و تفحص رود.
احمدی بیغش یادآور شد: در نطقی که دو ماه پیش داشتم پیشنهاد کردم سازمان ملی 
نظارت تشکیل شود. این سازمان می تواند در همه امور کشور مواردی که به سلامت، 
امنیت و معیشت مردم سرو کار دارد مثلا در گمرک، سازمان غذا و دارو، شهرداری ها، 
املاک تملیکی حتی آموزش و وضع کنکورها نظارت کند. وی تاکید کرد: اعتقاد دارم 

حتی باید به عملکرد نمایندگان مجلس شورای اسلامی نظارت شود.

مصطفی کواکبیان: 

حمایت احزاب اصلاح طلب از نامزد 
قرضی به خودشان ارتباط دارد

 دبیرکل حزب مردم سالاری با بیان اینکه این تشکل اصلاح طلب در انتخابات ریاست 
جمهوری از نامزد قرضی و غیر اصلاح طلب حمایت نمی کند، گفت: اگر دیگر احزاب 
اصلاح طلب در پی حمایت از اشخاص غیر اصلاح طلب هستند به خودشان مربوط 

است. 
»مصطفی کواکبیان« با بیان اینکه صرف اعلام حضور در انتخابات ۲۸ خردادماه 
۱۴۰۰ چیزی را حل نمی کند و باید زمینه های حضور را مهیا کرد، گفت: دفتر سیاسی، 
هیات اجرایی و همایش فصلی حزب مردم سالاری از من خواسته  است برای انتخابات 

ریاست جمهوری نامزد شوم، ولی نپذیرفتم چون تجربه رد صلاحیت دارم.
دبیرکل حزب مردم سالاری افزود: البته تصمیم حزب برای من حجت است و تصمیم 

درباره داوطلب شدنم در انتخابات را به کنگره پیش رو  حزب واگذار کرده ایم.
کواکبیان در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به آخرین مناظره جوبایدن و دونالد 
ترامپ اظهار کرد: رای گیری در ایالات متحده آمریکا به دو شکل انجام می شود. در نوع 
اول مردم مستقیم به نامزد مورد نظر رای می دهند و دیگری الکترال )مجمع گزینندگان( 
است. کنگره آمریکا ۵۳۵ نماینده دارد که ۴۳۵ نماینده مجلس ملی و ۱۰۰ ]تا ۱۰۳[ 
سناتور در این مجلس حضور دارند. مثلا ایالتی چون کالیفرنیا  ۵۵ نماینده در کنگره و 
به تبع آن ۵۵ رای الکترال دارد. دبیرکل حزب مردم سالاری ادامه داد: در انتخابات قبلی 
آمریکا هیلاری کلینتون بیش از ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار بیشتر از ترامپ رای مستقیم از مردم 
کسب کرد ولی ترامپ با ترفندهایی رای الکترال تعداد بیشتری از نمایندگان را به دست 
آورد و رییس جمهوری شد. در تحلیل مناظره اول بایدن و ترامپ، طبق نظرسنجی ها 
بایدن دست بالا را داشته و از ترامپ جلوتر است. کواکبیان افزود: مهم نیست کدام پیروز 
شوند اینکه چگونه عمل کنیم مهم است. از ۱۳ آبان )روز انتخابات آمریکا( تا اول ژانویه که 
رییس جمهوری جدید آمریکا کار خود را آغاز می کند، ایام مهمی است که در این فاصله 

سیاست خارجی ایران باید استراتژی نهایی خود را اتخاذ و آن را پیش ببرد.
این فعال اصلاح طلب با تاکید بر اینکه ما باید در این رابطه به تصمیم ملی برسیم، عنوان 
کرد: اگر برنامه ملی داشته باشیم هر کدام رییس جمهوری شوند، بر مبنای نقشه راه 

بلندمدت خود عمل خواهیم کرد.
 

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور خبرداد:

پرداخت وام قرض الحسنه ۳۰ میلیون 
تومانی به روستاییان

 معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور با تاکید بر این که یکی از دغدغه های 
اصلی ما بحث اشتغال و اقتصاد روستاها است از پرداخت وام قرض الحسنه ۳۰ میلیون 

تومانی اشتغال روستایی از هفته آینده خبر داد. 
محمد امید درباره پرداخت وام قرض الحسنه به کسب و کارهای کوچک روستایی 
گفت: امسال براساس تبصره ۱۶ قانون بودجه سال جاری ۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
قرض الحسنه در اختیار روستاییان قرار می گیرد. در حال حاضر سقف تسهیلات قرض 
الحسنه ۱۰ میلیون تومان بوده است اما با مصوبه  اخیرا شورای پول و اعتبار این سقف به 

۳۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرده است.
وی ادامه داد: این تسهیلات در قالب کارگشایی و رفع مشکلات روستاییان و همچنین 
اشتغال ها و کسب و کارهای کوچک تعلق می گیرد. این اعتبارات تخصیص پیدا کرده و 
به استانها ابلاغ شده است که از طریق ۵ بانک کشاورزی، ملی، صادرات، ملت و رفاه 
از هفته آینده پرداخت می شود. امید گفت: این تسهیلات برای سال اول است که 
تخصیص پیدا کرده است اگر بدرستی بتوانیم این اعتبارات را راهبری کنیم انتظار داریم 
که در سالهای آینده هم این اعتبارات افزایش پیدا کند و در اختیار روستاییان قرار بگیرد.
وی ادامه داد: این وام ها صرفا به روستاییان پرداخت می شود. افرادی که نیازمند 
هستند ولی تحت نهادهای حمایتی نیستند. افرادی که تحت پوشش نهادهای حمایتی 
هستند از وام های کارگشایی می توانند استفاده کنند اما خیلی نیازمندان هستند تحت 
پوشش نهادهای حمایتی نیستند بنابراین این وام پیش بینی شده که در اختیار سایر 
افراد روستایی قرار بگیرد. معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور گفت: ملاک 
تشخیص به دهیاری ها سپرده شده است که افراد را شناسایی کنند و بعد به فرمانداری ها 
معرفی شوند و از آن طریق به مدیران کل روستایی ما در استانداری ها معرفی  شوند و از 
آن جا به بانک های عامل معرفی می شوند. وی افزود: بحث ضمانت آن ساده گرفته شده 
و حداکثر یک ضامن بیشتر پیش بینی نشده است تسهیلات به صورت قرض الحسنه 

است یعنی ۴ درصد است.

آذری جهرمی: 

مشکلات توسعه دولت الکترونیک
 باید رفع شود

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: همراستا با اصلاح ساختار بودجه در دولت 
و مجلس باید مشکلات موجود برای توسعه دولت الکترونیک هم رفع شود زیرا ابزار 

شفاف سازی، ارتقای فناوری است. 
»محمدجواد آذری جهرمی« روز دوشنبه با اشاره به لزوم توسعه دولت الکترونیک به 
عنوان یکی از زیرساخت های اصلاح ساختار بودجه و ایجاد شفافیت گفت: هدف اصلی 

توسعه دولت الکترونیک افزایش بهره وری، ایجاد شفافیت و مقابله با فساد است.
و  نشود  در کشور  فرایندها  الکترونیک موجب اصلاح  اگر دولت  تصریح کرد:  وی 
ساختارهای جاری هم به سمت بهبود بهره وری پیش نروند، جز ایجاد هزینه بر دولت 
از  تاکید کرد: یکی  و کشور هیچ گونه فایده دیگری نخواهند داشت. آذری جهرمی 
مشکلات در ساختار مقررات گذاری فعلی این است که دولت الکترونیک به عنوان یک 

ابزار، توسعه داده می شود و به آن به شکل یک هدف نهایی نگاه نمی شود.

آری به صلح و نه به جنگ 
در قره باغ

آوارگی  و  درگیری  فجیع  های  صحنه  دیدن  برای   
انسان ها نیازی نیست به صفحات تاریخ رجوع کرد. این 

روزها در مرز ایران و آذربایجان و در اطراف رود ارس، انگار برگ تاریخ ورق تازه ای می 
خورد و منازعه دیرپای جمهوری آذربایجان و ارمنستان بار دیگر اوج گرفته و این دو 

کشور بر سر مناقشه قره باغ وارد نزاع مستقیم و خونین شده اند. 
به گزارش ایرنا، اگر این روزها در حوالی شهرستان اصلاندوز در شمال غربی استان 
اردبیل باشید؛ صدای توپ و خمپاره های جنگی از آن سوی مرزهای ارس شنیده 
می شود. از کوه ها و تپه زارهای نوار مرزی اصلاندوز که مشرف به منطقه کوهستانی 
قره باغ است؛ به عینه می توان نمایش خونین نبرد در قره باغ را مشاهده کرد. نیازی 
نیست برای دیدن صحنه های فجیع درگیری و آوارگی انسان ها به صفحات تاریخ 
رجوع کرد. اینجا در مرز ایران و آذربایجان و در اطراف رود ارس، انگار برگ تاریخ ورق 
تازه ای می خورد و منازعه دیرپای جمهوری آذربایجان و ارمنستان بار دیگر اوج گرفته 

و بار دیگر بر سر مناقشه قره باغ وارد نزاع مستقیم و خونین شده اند.
تکرار تاریخ در قره باغ

به راستی پرسش در اینجاست که چرا تاریخ تکرار می شود و شاهد خشونت های 
دوره ای در قره باغ و مناطقی از این دست در سایر نقاط جهان هستیم. آیا انسان 
ها فراموش کار هستند. جان و نفس انسان ها که در همه آیین الهی ارزشمندترین 
چیز است؛ چرا بی جهت قربانی می شود. به تعبیر فلسفی و نگاه هابزی )هدف 
وسیله را توجیه می کند(، واقعا انسان گرگ انسان است. ایا هنوز جوامعی هستند 
که در وضعیت  طبیعی به سر می برند و هنوز وارد قرارداد و سامان اجتماعی مدنی 
نشده اند. سوالهایی از این دست زیاد مطرح است و پاسخ بدان ها چندان سهل و 
آسان نیست. آنچه که با قطعیت می توان گفت؛ انسان موضوع انسان است و بشر با 
تمام شگفتی های دانش هنوز خودش را ماهیت وجودی اش را نشناخته است. به 
عنوان یک انسان، وقتی اخبار جنگ را در گوشه ای دیگر از کشورمان می شنویم و 
خبرها پر از خشونت، آوارگی و بمباران های هوایی است؛ احساس نگرانی می کنیم 
و می گوییم آیا هنوز صلح و دموکراسی جایی در پسینه ذهنی بشر باز نکرده است. 
بشر که اینهمه تاوان سخت و طاقت فرسا در ادوار تاریخ از جهل، تعصب، خودبینی و 
خودمحوری رهبران دیکتاتورش، داده و چشیده؛ هنوز درس عبرت نگرفته است. آیا 
آن طور که باید و شاید، مفهوم صلح انسانی و دوستی و برادری در میان جامعه انسانی 
با این طیف از امکانات رسانه ای، همه گیری اینترنت، جهانی شدن حقوق بشر و 
دموکراسی، تقویت سازمان های صلح طلب بین المللی، شکل جا نیفتاده است. چه 
میزان باید درس و عبرت آموخت و برای همیشه از شر جنگ و درگیری خلاصی یافت 

و به زندگی امن و آرام در کنار همدیگر فارغ از جنسیت، نژاد و قومیت  دست یافت.
کنترل بحران قبل از عمیق تر شدن آن

امروز وضعیت در قره باغ، یک شرایط تمام عیار جنگی را دارد و جامعه بین المللی 
صرفا به نظاره نشسته و تنها کارکردش، اعلام مواضع و صدور اخطاریه و بیانیه است. 
قدرت های مهم منطقه ای و فرامنطقه ای نباید از فاجعه های انسانی در یمن، سوریه 
و لیبی درس بگیرند که ادامه بحران و جنگ به نفع هیچ کشوری نیست. مطابق نظریه 
های مدیریت بحران، هر بحرانی نقطه شروع، گسترش، نزول و پایان را دارد. بحران 
ها در نقطه شروع به راحتی قابل جمع شدن هستند اما هر چه زمان بگذرد و بحران 
صیقل بخورد؛ به همان نسبت خشونت عمق یافته و امکان کنترل بحران نیست. از 
سوی دیگر وقتی بحران ادامه دار می شود؛ بر تعداد مداخله گران بیرونی افزوده می 
شود. این خود  بر پیچیدگی و خشونت آمیز شدن بحران کمک می کند. از این جهت 
باید توجه داشت که بحران قره باغ اکنون در مرحله شروع است و باید این بحران را در 
همان نطفه اول اش خاموش کرد. این مسئولیت در وهله اول بر دوش همسایگان 
منطقه بحران زده است. ایران و روسیه اصلی ترین کشوری هستند که در صورت 
افزایش خشونت ها در قره باغ، دچار پیامدهای جدی، امنیتی و در مرحله بعدی 
جمعیتی خواهند شد. نگرانی اصلی به موضوع گسترش موضوع آوارگی مربوط 
می شود. از منطقه قره باغ گزارش های ضدو نقیضی در خصوص هدف قرار گرفته 
شدن، غیر نظامیان به گوش می رسد و به خصوص در شهر گنجه، چندین خانه در 
اثر حملات هوایی و بمبارانی تخریب یافته اند. نتیجه منطقی این حملات، چیزی 
جز گسترش مساله آوارگی انسانی و به راه افتادن سیل پناهندگان نیست. همجواری 
نزدیک این منطقه با جمهوری اسلامی ایران، می تواند اولین مقصد این پناهندگان و 
آوارگان جنگی باشد. برای همین است که باید حساسیت ها به خاموش کردن آتش 
خشونت در قره باغ از سوی کشورمان بیش از گذشته باشد. البته طی این مدت 
دستگاه دیپلماسی کشورمان ابتکار عمل مناسبی در خصوص حل بحران در قره 
باغ نشان داده است. اما باید این ابتکار عمل به نتیجه موثر و مطمئنی برسد. دعوت از 
سران دو کشور به تهران با هماهنگی دو قدرت مهم دیگر ذی نفع در این بحران یعنی 
ترکیه و روسیه می تواند راه حل مناسبی برای نزدیک ساختن دیدگاههای طرفین 

برای حل نهایی بحران باشد.

دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضاییه :

ایران ۴۶ مقام آمریکایی را تحت تعقیب
 قرار می دهد 

دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضاییه گفت : ۴۶ مقام و شخصیت آمریکایی تحت 
تعقیب قرار می گیرند.

علی باقری کنی معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ستاد حقوق بشر در 
حاشیه بازدید از بیمارستان کودکان مفید و در جمع خبرنگاران با اشاره به اقدامات 
جنایتکارانه دولت آمریکا در تحریم دارویی اظهار کرد: این دشمنان در این عرصه از 

هیچ تلاشی فروگذار نکردند. 
وی ادامه داد: کودکان یمنی که به دارو نیاز دارند، فریادشان به کشور های اروپایی 
و آمریکایی این است که جنایت بس است؛ دستگاه قضا خود را مقابل این جنایت ها 

مسئول می داند و نباید اجازه دهیم که اقدامات آن ها بدون هزینه باشد.  
دبیر ستاد حقوق بشر ادامه داد: ما با تمام ابزار های قانونی و حقوقی که در عرصه 
داخلی و بین المللی وجود دارد با عزمی جدی برای مقابله با این جنایت ها ایستاده 
ایم و امروز اعلام می کنم که اسامی ۴۶ شخصیت حقیقی و حقوقی آمریکایی که به 
نوعی دخیل در تحریم های ظالمانه و ضد انسانی علیه ملت ایران بودند در اختیار 
دادستان تهران است.  باقری کنی تصریح کرد: طبق قانونی که در اختیار دستگاه 
قضایی قرار گرفته است و بر اساس ماده ۵۰ قانون مقابله با اقدامات تروریستی اسامی 
این افراد به دادستان تهران اعلام می شود تا آن ها را تحت عبرت قرار دهد و رسیدگی 

کند.

عضو هیئت مدیره بیمارستان جم:

وضعیت استاد شجریان نگران کننده است
 عضو هیئت مدیره بیمارستان جم گفت: شایعه فوت استاد شجریان صحت ندارد 

اما وضعیت سلامت او نگران کننده است. 
مهرداد بهلولی افزود: وضعیت جسمانی استاد شجریان مانند صبح است و تغییری 
نکرده است، شایعه فوت ایشان نیز که در فضای مجازی منتشر شده کذب است و 

واقعیت ندارد.
وی گفت: استاد شجریان همچنان در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان جم 
تحت مراقبت است اما وضعیت جسمانی خوبی ندارد، بیش از این نمی توانیم درباره 
جزئیات وضعیت سلامت استاد شجریان صحبت کنیم زیرا اعلام جزئیات در این 

مورد باید با اجازه خانواده وی باشد بنابراین از بیان جزئیات بیشتر معذوریم.
بهلولی افزود: در صورت لزوم با اجازه خانواده استاد شجریان جزئیات بیشتری 
از وضعیت سلامت ایشان در اطلاعیه رسمی بیمارستان جم منتشر می شود، در 
گذشته نیز هر گونه اعلام اطلاعات جزئی درباره بیماری وی با اجازه خانواده او بوده 

است.
بر اساس آخرین اطلاعیه بیمارستان جم، استاد محمد رضا شجریان روز یکشنبه  
با شرایط عمومی، قلبی و ریوی و تنفسی ناپایدار و افت سطح هوشیاری، افت فشار 
خون و پلاکت در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان جم بستری شده است. در این 

اطلاعیه از دوستان استاد خواسته شده برای سلامت وی دعا کنند.

اخبار

روحانی در آیین افتتاح طرح های ملی در حوزه روستایی و عشایری؛

 نه تحریم دشمن و نه بدگویی در روحیه و کار ما تاثیر ندارد 

رئیس قوه قضاییه گفت: جنگ اقتصادی سال هاست که به کشور تحمیل شده اما 
آنچه جلوی »قلدری« های دشمن را می گیرد، »اقتدار« نشان دادن است؛ »اظهار 
عجز« و سستی و کم کاری، دشمن را در جنگ اقتصادی »گستاخ« تر می کند؛ مردم، 

اظهار عجز و القای ناتوانی در حل مشکلات را از مسئولان نمی پذیرند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی  روز دوشنبه  در جلسه شورای عالی قوه قضاییه با 
گرامیداشت هفته ناجا، به نیروهای انتظامی تأکید کرد با کسانی که می خواهند امنیت 

جامعه را مختل کنند و در دل مردم هراس به وجود آورند، قاطعانه برخورد کنند.
نباید اجازه داد کوچه ها و محلات جولانگاه اشرار باشد 

رییس قوه قضاییه گفت: نیروهای انتظامی باید مقتدرانه در برابر اشرار، سارقان و 
زورگیران ظاهر شوند و اجازه ندهند این افراد با کوچک ترین شرارتی در سطح شهر یا 

حاشیه شهرها، کوچه ها و محله ها را برای زن و بچه مردم ناامن کنند.
رییسی با قدردانی از عملکرد نیروی انتظامی و تأکید بر تداوم همکاری دادستان ها 
و قضات با این نیرو در تأمین امنیت جامعه، خاطر نشان کرد: ارفاقات قانونی که در 
برخی مجازات های قضایی در نظر گرفته شده، شامل افراد جسور، شرور و مجرمان 

سابقه دار نمی شود.
وزیر صمت چرخه تولید تا مصرف کالا را شفاف کند 

رییس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش بر لزوم توجه دولت به معیشت و 
زندگی مردم تأکید کرد و نظارت بر بازار و فرایند تولید تا توزیع کالاهای اساسی و اقلام 
مورد نیاز مردم را ضروری دانست و تأکید کرد هرچه این روند شفاف تر باشد، راه برای 

سوداگران و دلالان و مفسدان اقتصادی بسته خواهد شد.
رییسی با اشاره به »نقش نظارت و شفافیت در کاهش قاچاق« به وزیر جدید صمت 
متذکر شد که کد رهگیری و سامانه های شفاف سازی چرخه تولید و تأمین تا توزیع 
و مصرف کالاها را فعال کند تا مردم نسبت به خرید کالاهای مورد نیازشان به قیمت 

واقعی اطمینان حاصل کنند.
اقتدار مانع قلدری دشمن است؛ اجازه ندهیم دشمن گستاخ تر شود

رییس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به جنگ اقتصادی و رسانه ای دشمن که سال 

هاست علیه ملت ایران در جریان است، خاطر نشان کرد: آنچه جلوی قلدری دشمن 
را می گیرد، نشان دادن اقتدار است و هر گونه ضعف و سستی و کم کاری در این راه، 

دشمن را گستاخ تر می کند.
رییسی با بیان این که هرگاه مسئولان مقتدرانه مقابل دشمن ایستادند پیروزی 
حاصل شده است، به مسئولان هشدار داد رهنمودهای امام و رهبری را سرلوحه کار 

خود قرار دهند و از هر گونه اظهار عجز و سستی و ضعف در برابر دشمن پرهیز کنند.
مردم اظهار ناتوانی مسئولان در حل مشکلات را نمی پذیرند

رییس دستگاه قضا »امیدآفرینی« را راهبرد اساسی امروز نظام عنوان کرد و افزود: 
مردم اظهار عجز و القای ناتوانی مسئولان در حل مشکلات کشور را نمی پذیرند و 

خواستار همت و کار و تلاش آن ها برای گره گشایی از امور هستند.
رییسی در همین راستا یادآور شد: دشمن به دنبال القای یاس و ناکارآمدی است و در 
این شرایط هر مسئولی در قوه مجریه یا دستگاه قضا و هر صاحب منصبی که با اقدام 

و عمل خود در جامعه امید ایجاد کند، در جهت راهبرد اساسی نظام حرکت می کند.
اربعین نمادی است تا پیام عاشورا تحریف نشود 

رییس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با تسلیت ایام اربعین حسینی اظهار 
داشت: اربعین نمادی از عاشوراست تا پیام عاشورا که مقاومت و ایستادگی بود، تحریف 

نشود.
رییسی اربعین را پیام آور پیروزی جریان مقاومت بر سازش و تسلیم دانست و افزود: 
همه درس هایی که یک انسان برای تعالی و تکامل نیاز دارد، در تابلوی زیبای عاشورا 
و تابلوی نورانی اربعین به نمایش درآمده و گرامیداشت اربعین از نشانه های شناخت 

مؤمن است.
تأکید بر برگزاری مراسم اربعین با رعایت اصول بهداشتی 

 رییسی از عاشورا به عنوان مشق ظهور و از اربعین به عنوان عنصری تمدن ساز یاد 
کرد و در عین حال ابراز امیدواری کرد مردم ایران و دلدادگان حسینی در اقصی نقاط 
جهان، امسال نیز اربعین حسینی را با رعایت اصول بهداشتی گرامی دارند و به ابعاد 

قیام عاشورا و درس های آن بپردازند.

رئیس قوه قضاییه:

اقتدار جلوی قلدری دشمنان را می گیرد

نیکنام ببری*
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شکل و شمایلش شبیه گوجه فرنگی است، رنگ آن مانند هویج و بافتی شبیه 
به سیب دارد؛ اما هیچ کدام از این ها نیست. خواص فوق العاده ای دارد؛ خرمالو را 

می گوییم. میوه ای که اگر کامل رسیده باشد نرم و شیرین است. 
زادگاه خرمالو کشور چین است اما امروزه در اکثر مناطق دنیا از ژاپن گرفته تا 
پرتغال، اسپانیا، فرانسه، برزیل، لبنان و الجزایر و غیره کشت می شود. خرمالو 
نزدیک به ۳۰۰۰ گونه مختلف دارد؛ اما اکثر ما آن را میوه ای شبیه به گوجه فرنگی 
و با رنگ نارنجی و با طعمی گس می شناسیم. این میوه پاییزی نه تنها خوشمزه 
است بلکه فواید زیادی برای سلامتی دارد. بنابراین توصیه می کنیم از مصرف 
آن غافل نشوید. در این مطلب بیشتر در خصوص این میوه خوش رنگ صحبت 

می کنیم. با ما همراه باشید.
خرمالو در یک نگاه

 A خرمالو قبل از هر چیز سرشار از بتاکاروتن است که به پیش ساز ویتامین
معروف است. تا جایی که یکی از میوه های مهم حاوی این رنگدانه پرخاصیت 
انبه، زردآلو و طالبی قرار  محسوب می شود و در کنار منابع غنی آن یعنی 

می گیرد. 
خرمالو را یکی از منابع فوق العاده ویتامین C نیز بدانید. البته این ویتامین در 
مدت زمان جویده شدن در دهان کمتر می شود. همچنین باید بدانید که هر چه 

خرمالو رسیده تر باشد ویتامین C آن نیز کاهش می یابد. 
این میوه پاییزی میزان قابل توجهی از انواع آنتی اکسیدان ها مانند لیکوپن و 

بتاکاروتن دارد و سرشار از فیبرها و آهن است. 
در نهایت اینکه خرمالو میزان زیادی فروکتوز و گلوکز دارد. این قندهای طبیعی 
از این میوه یک میوه انرژی زا ساخته اند. بنابراین اگر رژیم لاغری گرفته اید باید 

حواستان به این موضوع باشد و در مصرف خرمالو زیاده روی نکنید.
خرمالو مفید برای هضم غذا

فیبرهای موجود در خرمالو باعث می شوند که این میوه با مشکلات گوارشی مقابله 
کند. این فیبرها دو خاصیت اساسی دارند: از یک طرف باعث جذب بهتر مواد 
مغذی در معده شده و از طرف دیگر به دفع ضایعات بدن کمک زیادی می کنند. 
در واقع فیبرهای موجود در این میوه عمل دفع توسط روده ها را راحت کرده و باعث 
بهبود هضم غذا می شوند. به این ترتیب نیز باعث پاکسازی و تمیزی روده ها شده و 
از معده محافظت می کنند. بنابراین می توانند از بروز بیماری ها و مشکلات مربوط به 
دستگاه گوارش پیشگیری کنند. نکته مهم اینکه مصرف خرمالوی خام باعث رفع 

یبوست شده و پخته آن به برطرف شدن مشکل اسهال کمک می کند.
خرمالو برای محافظت از چشم ها

بتاکاروتن موجود در خرمالو حافظ اصلی شبکیه چشم در مقابل آسیب های 
بیرونی است. علاوه براین، خرمالو به دلیل دارا بودن لوتئین و زآگزانتین که خواص 

آنتی اکسیدانی دارند مانع از بروز بسیاری از بیماری های چشم می شود.
خرمالو برای تقویت دستگاه ایمنی بدن

خرمالو سرشار از ویتامین C است بنابراین برای تقویت دستگاه ایمنی بدن مؤثر 
عمل می کند. خرمالو باعث می شود که بدن در برابر تعداد زیادی از بیماری های 
فصل سرما مانند سرماخوردگی و آنفلوانزا بهتر عمل کند. اگر می خواهید زمستان 
امسال در برابر بیماری های رایج این فصل آسیب کمتری ببینید حتماً خرمالو را در 

سبد میوه تان جای دهید و از خواص بی شمار آن بهره ببرید.
خرمالو مفید برای قلب

خرمالو سرشار از آنتی اکسیدان ها است بنابراین برای مقابله با بیماری های عروق 

کرونری مفید عمل کرده و از بروز بیماری های قلبی عروقی پیشگیری می کند. 
البته زمانی که صحبت از سلامت قلب به میان می آید نمی توان صرفاً به مصرف 
خود خرمالو بسنده کرد بلکه برگ های این میوه نیز بسیار مفید هستند. در واقع 
عصاره برگ های خرمالو با پرفشاری خون مقابله کرده و فشارخون را در حد طبیعی 
حفظ می کند. این عصاره بیشتر در کشورهای آسیایی استفاده می شود و برخی 
از متخصصان طب سنتی بر این باور هستند که خاصیت ضدانعقاد خون دارد. 
یادتان باشد که خرمالو باعث کاهش میزان کلسترول خون می شود. بنابراین اگر 

چربی خونتان بالاست از مصرف این میوه غافل نشوید.
خرمالو برای مقابله با دیابت

یکی دیگر از بیماری هایی که تعداد زیادی از افراد را در سرتاسر جهان درگیر 
کرده بیماری دیابت است. باید بدانید که برگ های خرمالو برای پیشگیری و 
مقابله با دیابت مفید است. برگ های این میوه نارنجی رنگ پاییزی سرشار از 
آنتی اکسیدان ها است و خاصیتی شبیه به بسیاری از داروهای ضد دیابت دارند. 
البته ماجرا به همین جا ختم نمی شود. این برگ های پرخاصیت با انتقال گلوکز 
باعث افزایش کارایی انسولین می شود. البته یادتان باشد که خرمالو میوه شیرین 

و حاوی قند است و دیابتی ها نباید در مصرف این میوه دچار زیاده روی شوند.
فیبرهای موجود در این میوه عمل دفع توسط روده ها را راحت کرده و باعث 
بهبود هضم غذا می شوند. به این ترتیب نیز باعث پاکسازی و تمیزی روده ها شده 

و از معده محافظت می کنند
خرمالو برای مقابله با اثرات رادیکال های آزاد

رادیکال های آزاد ترکیباتی موذی هستند که به سلول های بدن آسیب رسانده 
و باعث بروز برخی بیماری ها از جمله برخی سرطان ها و پیری زودهنگام پوست 
می شوند. خوشبختانه خرمالو خواص آنتی اکسیدانی دارد و به همین دلیل با 
اثرات منفی رادیکال های آزاد مقابله می کند. این میوه خوشمزه مانع از بروز و رشد 
برخی سرطان ها مانند سرطان کولون شده و از اپیدرم یا همان لایه خارجی پوست 

مراقبت می کند.
خرمالو برای مقابله با خستگی

خرمالو را یک میوه ضدخستگی بدانید چون منبع ویتامین C و همچنین 
ویتامین A است البته باید بدانید که برحسب میزان رسیدگی میوه میزان ویتامین 
C آن متفاوت است. اگر بخواهیم مقایسه کنیم به این ترتیب است که میزان این 
ویتامین در یک عدد خرمالوی بسیار رسیده ۸ میلی گرم در هر ۱۰۰ گرم است در 
حالی که یک عدد خرمالوی ۱۰۰ گرمی که به رسیدگی زیاد نرسیده است ۶۰ 
 C دارد. به عقیده متخصصان خستگی از کمبود ویتامین C میلی گرم ویتامین
در بدن ناشی می شود بنابراین برای از بین بردن آن بهتر است ویتامین بیشتری 
مصرف کنید. برای رفع خستگی بهتر است زمانی که خرمالو چندان سفت نیست 
اقدام به مصرف کنید. می توانید از این میوه در تهیه سالاد میوه و یا به صورت 
کمپوت استفاده کنید. اگر قصد دارید پوست این میوه را بکنید می توانید آن را به 
مدت ۲ ساعت داخل فریزر قرار دهید تا کاملًا سفت شود. به این ترتیب به راحتی 

پوست آن کنده می شود.
خرمالو و خواص دیگرش

خرمالو فواید دیگری نیز دارد که به اختصار در زیر به آن ها اشاره می کنیم:
خرمالو برای رشد کودکان مفید بوده و انرژی خوبی به آن ها می دهد.

خرمالو مانع از بروز تصلب شرایین می شود.
خرمالو با خواب آلودگی مقابله می کند.
خرمالو باعث باز شدن اشتها می شود.

خرمالو رنگ پوست را صاف و شفاف می کند.
خرمالو به التیام زخم های پوستی کمک می کند.

مروری بر خواص یک میوه ی پاییزی

خرمالو: گنجینه ای زیر پوست نارنجی

 عضو هیات علمی دانشکده علوم تغذیه، گفت: حداکثر کاهش وزن برای افراد 
بر اساس میزان اضافه وزن، بیماری ها و فعالیت بدنی، چهار تا پنج کیلوگرم در 

ماه است.
غزاله اسلامیان، اظهار داشت: چاقی با ایجاد اختلال در فرآیند تخمک گذاری 
می تواند منجر به ناباروری در زنان شود و در صورتی که مادر چاق مبتلا به سندرم 
تخمدان پلی کیستیک، باردار شود، ممکن است تأثیرات منفی بر سلامت جنین 
و مادر داشته باشد، مانند افزایش خطر سقط، زایمان زودرس و ابتلا به دیابت 
و فشار خون بارداری. همه این موارد بار اقتصادی زیادی به خانواده و جامعه 

تحمیل می کند و عوارضی را برای مادر، جنین و نوزاد به دنبال خواهد داشت.
وی افزود: براساس یافته های مطالعات، همزمان با افزایش نمایه توده بدنی 
پاسخ به درمان های ناباروری نیز کاهش می یابد. در صورت عدم توجه و درمان به 
موقع اختلالات تخمک گذاری، مبتلایان، در معرض خطر ابتلا به سرطان های 
سینه و رحم قرار می گیرند. بنابراین کاهش وزن صحیح و اصولی در بیمارانِ چاق 
مبتلا به اختلالات تخمک گذاری، از مهم ترین اقدامات درمانی است و مدیریت 
وزن دختران و زنان به چرخه های منظم قاعدگی و تخمک گذاری های فعال 

کمک می کند.
عضو هیات علمی گروه تغذیه بالینی و رژیم درمانی دانشکده علوم تغذیه 
و صنایع غذایی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در ادامه بیان داشت: 
متأسفانه بسیاری از افرادی که می خواهند اقدام به کاهش وزن کنند، به دنبال 
روش هایی هستند که در مدت زمان بسیار کوتاه به وزن موردنظر خود برسند و 
در مورد عوارض ناشی از رژیم های غلط آگاهی ندارند. حداکثر کاهش وزنی که 
برای افراد براساس میزان اضافه وزن، بیماری ها و فعالیت بدنی توصیه می شود، 

چهار تا پنج کیلوگرم در ماه است.
اسلامیان گفت: توصیه می شود افراد برای کاهش وزن به متخصصان تغذیه 
مراجعه کنند و پس از دستیابی به وزن مناسب با پیروی از الگوهای غذایی سالم 
و افزایش فعالیت بدنی تلاش کنند در محدوده وزن طبیعی باقی بمانند و به طور 

مجدد دچار افزایش وزن نشوند.
وی، یکی از عوامل مهم در پیشگیری از اختلالات تخمک گذاری را کنترل وزن 
دختران از سنین نوزادی، کودکی و نوجوانی دانست و اظهار داشت: شانس ابتلا 
به اضافه وزن و چاقی در کودکانی که در ۶ ماه اول به طور انحصاری با شیر مادر 

تغذیه می شوند در مقایسه با کودکان غیر شیرمادر خوار کمتر است.
عضو هیات علمی گروه تغذیه بالینی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
تصریح کرد: الگوی غذایی نادرست به ویژه در دوران شروع تغذیه تکمیلی، 
رفتارهای غذایی نادرست در خانواده با توجه به الگوگیری کودکان، دریافت زیاد 
تنقلات ناسالم و فست فودها در دوران کودکی، استرس، اختلالات خواب و 
فعالیت بدنی پایین در بروز اضافه وزن و چاقی کودکان و نوجوانان تأثیرگذار است 

و والدین باید توجه ویژه ای به این عوامل داشته باشند.

عضو هیات علمی دانشکده علوم تغذیه:

حداکثر کاهش وزن افراد ماهانه ۴ تا ۵ کیلوگرم است

 مسئول ترجمان دانش انستیتو تحقیقات تغذیه، گفت: 
داشتن یک الگوی غذایی و سبک زندگی سالم، بهترین 

روش مبارزه با بیماری های قلبی و عروقی است.
انستیتو  دانش  ترجمان  مسئول  عجمی  مرجان 
تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور، افزود: کنترل 
وزن یکی از اصول مهم حفظ سلامتی است به طوری که 
۷۵ دقیقه فعالیت فیزیکی شدید یا ۱۵۰ دقیقه فعالیت 
فیزیکی با شدت متوسط طی هفته به سلامت قلب و 

عروق کمک می کند.
وی گفت: داشتن یک الگوی غذایی و سبک زندگی 
سالم، بهترین روش مبارزه با بیماری های قلبی و عروقی 
است که باید گام های ساده ای را برداریم تا به سبک 
برای  آن   فواید  شاهد  و  شویم  تر  نزدیک  سالم  زندگی 

سلامتی و بخصوص سلامت قلب و عروق خود باشیم.
عجمی با اشاره به اینکه کنترل وزن یکی از اصول مهم 
برای حفظ سلامتی است و ۱۵۰ دقیقه فعالیت فیزیکی 
شدید در هفته می تواند به سلامت قلب و عروق کمک 
کند، افزود: یک رژیم غذایی سالم، بر مصرف میوه ها، 
سبزی ها، غلات کامل، حبوبات و مغزها، مصرف گوشت 
های سفید مانند مرغ)بدون پوست( و ماهی، لبنیات 
کم چرب تاکید دارد و بهتر است مصرف گوشت قرمز 
و فرآوری شده )مثل انواع سوسیس و کالباس(، اقلام 
غذایی حاوی کربوهیدرات تصفیه شده بالا )مثل انواع 

کیک و شیرینی(، قند و شکر محدود شود.
مسئول ترجمان دانش انستیتو تحقیقات تغذیه ای و 
صنایع غذایی کشور، ادامه داد: روغن های مایع گیاهی 
مثل کانولا، آفتابگردان و زیتون که منبع خوب اسید های 
چرب غیر اشباع هستند به جای روغن حیوانی، کره 
پاستوریزه و دنبه که سرشار از اسیدهای چرب اشباع 
بوده است، باید استفاده شوند. مصرف روغن های نیمه 
جامد گیاهی مانند کره گیاهی که حاوی اسیدهای چرب 

ترانس هستند، برای حفظ سلامت قلب و عروق باید به 
حداقل برسد.

عجمی بر محدودیت مصرف غذاهای پر نمک، گوشت 
قرمز، انواع شیرینی جات، قند و شکر و کربوهیدرات های 
ساده در رژیم غذایی تاکید کرد و گفت: ما باید بدانیم 
دریافت کالری اضافی ناشی از چربی های اشباع و شکر 
به همراه نمک زیاد و غلات تصفیه شده نه تنها موجب 
افزایش چاقی و اضافه وزن می شود بلکه خطر ابتلا باعث 
فشار خون، اختلالات چربی خون، مقاومت به انسولین 
و ابتلا به دیابت را افزایش می دهد. بنابراین مصرف این 
گونه غذاهایی که صرفا کالری زیادی دارد و مواد مغذی 
در آن ها کمتر است باید در رژیم غذایی روزانه محدود 
شود. وی در ادامه به کاهش فشارخون اشاره کرد و بیان 
داشت: برای کاهش فشارخون بهتر است دریافت سدیم 
به کمتر از ۲۳۰۰ میلی گرم طی روز ) ۱ قاشق چایخوری 

نمک حدود ۶ گرم( برسد یا حتی برای کنترل بهتر فشار 
خون مصرف نمک طی روز به نصف قاشق چایخوری 

کاهش یابد.
مسئول ترجمان دانش انستیتو تحقیقات تغذیه ای و 
صنایع غذایی کشور افزود: مصرف میوه ها و سبزیجات 
برای سلامت قلب و عروق بسیار موثر است. این گروه 
از موادغذایی نه تنها فیبر خوبی را برای بدن فراهم می 
کند بلکه حاوی ویتامین ها، مواد معدنی و رنگدانه های 
گیاهی)فیتوکمیکال ها( گوناگونی هستند و در عین حال 
کالری کمی دارند و به حفظ و ارتقای سلامت کمک می 

کند.
به  هفته  در  دوبار  حداقل  ماهی  مصرف  بر  عجمی 
خصوص انواع ماهی های چرب که حاوی اسید های 

چرب امگا۳ هستند مثل ماهی سالمون تاکید کرد.
منزل  از  خارج  و  رستوران  در  غذا  مصرف  درباره  وی 

بهتر است حتی الامکان غذا در منزل  اظهار داشت: 
وعده  میزان  ها  رستوران  در  معمولا  چون  شود  صرف 
غذایی که برای یک نفر درنظر می گیرند بیش از میزان 
موردنیاز است و اندازه غذا گاهی برای ۲ یا ۳ نفر مناسب 
است شاید که بهتر است توجه ویژه ای به آن شود. از 
طرف دیگر در کنار غذا، اشتها آورها و دورچین هایی 
فراتر می دهند)مثل چیپس سیب زمینی( که چربی و 
نمک بالایی دارد. بنابراین کالری زیاد به غذا اضافه می 
شود و در عین حال مصرف چربی و نمک هم بالا می رود 
که مجموع این عوامل اگر به دفعات تکرار شود می تواند 
زمینه ساز بروز بیماری های مزمنی همچون بیماری های 

قلب و عروق شود.
مسئول ترجمان دانش انستیتو تحقیقات تغذیه ای 
و صنایع غذایی در ادامه به میزان دریافت شکر به طور 
روزانه اشاره کرد و افزود: بهتر است میزان دریافت شکر 
برای مردان طی روز کمتر از ۹ قاشق چایخوری معادل 
۳۶ گرم  و برای خانم ها کمتر از ۶ قاشق چایخوری معادل 
۲۵ گرم باشد. البته منظور از شکر فقط قند و شکر نیست 
بلکه سایر شیرین کننده ها مثل مالتوز، ساکاروز، شربت 
ذرت حاوی فروکتوز بالا که در شیرینی جات و با نوشیدنی 
های شیرین) مثل انواع کیک، کلوچه، آب نبات و آب 

میوه( استفاده می شود، بهتر است محدود شود.
وی با بیان اینکه  برای بیماران مبتلا به فشار خون و 
زندگی  از اصول سبک  پیروی  قلبی عروقی  مشکلات 
سالم یک اولویت است، گفت: سبک زندگی سالم بر رژیم 
غذایی سالم، متنوع و متعادل فعالیت فیزیکی سالم و 

مستمر تاکید می کند.
عجمی در پایان یادآور شد: علاوه بر تبعیت از الگوی 
غذایی سالم، داشتن فعالیت فیزیکی کافی، کنترل وزن 
و پیشگیری از افزایش وزن، چاقی و سیگار نکشیدن به 

حفظ سلامت قلب و عروق کمک می کند. 

مسئول ترجمان دانش انستیتو تحقیقات تغذیه عنوان کرد؛

آشنایی با الگوهای تغذیه ای قلب سالم

سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور:

مادران شیرده، وعده های غذایی را 
حذف نکنند

سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور تاکید کرد: مادران  
شیرده باید از همه گروه های غذایی به میزان نیاز مصرف کنند و به هیچ عنوان 
وعده های غذایی را حذف نکنند. همچنین همراه با وعده های غذایی از گروه 

لبنیات کم چرب )شیر، ماست و دوغ کم نمک( استفاده شود.
دکتر جلال الدین میرزای رزاز با بیان اینکه عوامل متعددی بر موفقیت در 
شیردهی موثر هستند، گفت: مادران باید با آمادگی وارد دوره بارداری و شیردهی 
شوند و تغذیه مناسب در دوران قبل بارداری و دوران بارداری را داشته باشند. با 

وزن گیری مناسب دوران بارداری را به پایان برسانند.
وی افزود: بلافاصله پس از زایمان تماس پوستی با نوزاد برقرار شود و شیردهی 
را طی ساعت اول تولد آغاز کنند. به منظور حل مشکلاتی که در هنگام شیردهی 
ممکن است پیش آید از مشاوره های به هنگام و کارآمد برخوردار باشند. بارداریِ 
با برنامه و کاهش حاملگی های ناخواسته یکی از مهمترین پیش شرط های 

موفقیت در شیردهی است.
سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور درباره آموزش 
صحیح شیردهی بیان داشت: مادران باید دانش کافی درباره مزایای تغذیه 
با شیر مادر و نحوه شیردهی داشته باشند. آموزش شیردهی بعد از زایمان و 
اختصاص وقت کافی برای مادر و آموزش جنبه های عملی تغذیه با شیر مادر 
توسط کارکنان بیمارستان نقش بسیار مهمی دارد. پرستاران و ماماهای آموزش 
دیده باید شیردهی مادر و وضعیت نوزاد هنگام دریافت شیر را ارزیابی کنند. 
همچنین باید مطمئن شوند که مادر در روش دوشیدن شیر با دست، مهارت 
کافی پیدا کرده است. اگر طی یکی دو هفته اول، نوزاد قادر به مکیدن سینه 
مادر نیست، شیر باید با رعایت بهداشت دوشیده شود و با قاشق به شیرخوار 

داده شود.
رزاز در ادامه گفت: اگر بعد از تولد در شیردهی تاخیر شود و سینه ها به طور 
مکرر تخلیه نشود، چون شیردهی زمان بندی شده است و بر مبنای تقاضای 
شیرخوار نیست، سینه ها ممکن است متورم و دردناک شوند. اگر شیرخوار 
به خوبی سینه مادر را نمی گیرد، مادر باید به او کمک کند زیرا برخی اوقات 

شیرخوار در موقعیتی متفاوت، سینه مادر را بهتر می گیرد.
وی با اشاره به اینکه مادران در دوران شیردهی باید به این نکته توجه کنند که 
نیاز به دریافت انرژی در شش ماه اول شیردهی ۳۳۰ کیلوکالری و در شش ماه 
دوم ۴۰۰ کیلوکالری افزایش می یابد، اظهار داشت: مادران شیرده باید از همه 
گروه های غذایی به میزان نیاز مصرف کنند و به هیچ عنوان وعده های غذایی را 
حذف نکنند. همراه با وعده های غذایی از گروه لبنیات کم چرب )شیر، ماست و 
دوغ کم نمک( استفاده شود و از گروه میوه ها و سبزی ها به مقدار کافی دریافت 
شود. سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور افزود: در وعده 
های غذایی مادران شیرده از گروه گوشت ها در برنامه غذایی روزانه گنجانده و در 
صورت امکان در هفته یک یا دو بار ماهی مصرف شود. همچنین توصیه می شود 
از روغن های سرشار از اسیدهای چرب امگا – ۳ مانند روغن کانولا و روغن زیتون 
مصرف کنند.  سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور 
مصرف مایعات در فواصل مختلف روز، پرهیز از مصرف سیگار و الکل در دوران 
شیردهی، عدم مصرف داروهای گیاهی بدون تجویز پزشک و پرهیز از مصرف 
موادغذایی حاوی کافئین مانند قهوه، نسکافه، نوشابه های سیاه و انرژی زا را از 

مواردی دانست که مادران شیرده نباید مصرف کنند.

برخی عواملِ موثر بر خطر ابتلاء به
 سرطان روده

 برخی انواع خوراکی ها، مواد مغذی و داروها هستند که مصرف آنها می تواند از 
روده بزرگ در برابر سرطان محافظت کند.

به گزارش ایسنا، یک تیم از متخصصان بین المللی به سرپرستی دکتر »مارک 
باردو« از بیمارستان دانشگاه بورگنی فرانسه حدود ۸۰ مطالعه را مورد بررسی قرار 
دادند که چگونگی تاثیر رژیم غذایی و برخی داروها بر خطر ابتلا به سرطان روده 
بزرگ را مورد ارزیابی قرار داده بودند. نتایج این مطالعات بین سپتامبر ۱۹۸۰ تا 

ژوئن ۲۰۱۹ منتشر شده است.
از نظر دارویی، مصرف آسپیرین )یک نوع داروی ضد التهابی غیر استروئیدی یا 
NSAID( با دوزهای کمتر از ۷۵ میلی گرم تا ۳۲۵ میلی گرم در روز خطر ابتلا به 
سرطان روده بزرگ را ۱۴ تا ۲۹ درصد کاهش می دهد. همچنین مصرف داروی 
ضد التهابی غیر استروئیدی تا پنج سال با کاهش ۲۶ تا ۴۳ درصدی خطر ابتلا 

به این سرطان همراه است.
همچنین مصرف اسید فولیک با کاهش ۱۵ درصدی خطر ابتلا به این نوع 

سرطان مرتبط است اگرچه تعیین حداقل دوز امکانپذیر نیست.
علاوه براین، مصرف لبنیات خطر ابتلا به سرطان روده را حدود ۱۳ تا ۱۹ درصد 
کاهش می دهد اما مقدار مورد نیاز برای محافظت در برابر سرطان روده بزرگ 
نامشخص است. مصرف فیبر نیز با کاهش ۲۲ تا ۴۳ درصدیِ خطر ابتلا به این 
نوع سرطان مرتبط است و این در حالیست که مصرف میوه و سبزیجات میزان 

ابتلا به این سرطان را حدود ۵۲ درصد کاهش می دهد.
بررسی نتایج این مطالعات در عین حال نشان داد هیچ مدرکی مبنی بر تاثیر 
ویتامین های E، C و مولتی ویتامین ها، بتاکاروتن یا سلنیوم در پیشگیری از 

سرطان روده بزرگ وجود ندارد.
همچنین نتایج مطالعات در مورد تاثیر چای، سیر یا پیاز، ویتامین D به تنهایی 
یا همراه با کلسیم، قهوه و کافئین، ماهی و امگا ۳، ضعیف یا غیرقابل اطمینان 
بود و یافته های متناقضی در مورد تاثیر ویتامین A و ویتامین های گروه B در برابر 
پیشگیری از خطر ابتلا به سرطان روده وجود دارد. در مورد مصرف زیاد کلسیم و 

داروهای کاهنده کلسترول نیز اطلاعات متنقاضی وجود دارد.
مصرف گوشت به ویژه گوشت قرمز و فراوری شده با احتمال افزایش ۱۲ تا ۲۱ 
درصدی خطر ابتلا به سرطان روده همراه است. همچنین مصرف مواد الکلی 

خطر ابتلا به این سرطان را به طور چشمگیری افزایش می دهد.
محققان بر این باورند که یافته های آنان به پزشکان کمک می کند تا به بیماران 
خود در مورد بهترین رژیم غذایی برای کاهش خطر ابتلا به سرطان روده و انجام 
تحقیقات بیشتر توصیه داشته باشند. به گزارش مدیسن نت، پیش بینی می 
شود تا سال ۲۰۳۰ سالانه در سراسر جهان بیش از ۲.۲ مورد جدید ابتلا به 

سرطان روده و ۱.۱ میلیون فوت ناشی از این بیماری رخ دهد.

یافته محققان انگلیسی؛

هذیان نشانه اصلی کووید ۱۹ در سالمندان
مطالعه جدید محققان نشان می دهد هذیان علامت اصلی بیماری کووید ۱۹ 

در افراد ضعیف و سالمند است.
یافته ها تاکید می کند که پزشکان و مراقبان سلامت باید بدانند که حتی در 
صورت عدم وجود علائمی نظیر سرفه یا تب، تنها وجود هذیان می تواند نشانه 

اولیه بیماری کووید ۱۹ در سالمندان باشد.
محققان در این مطالعه، داده های گروهی از افراد ۶۵ سال به بالا را بررسی 
کردند. آنها دریافتند افراد مسن پذیرش شده در بیمارستان که در قالب افراد 
ضعیف گروه بندی شده بودند یکی از علائم ابتلاء به کووید ۱۹ شأن، هذیان 
بود. آنها متوجه شدند هذیان همراه با احساس خستگی و تنگی نفس، در بین 

افراد ضعیف مبتلا به کووید ۱۹ در مقایسه با گروه قوی تر به مراتب شایع تر بود.
حتی محققان مشاهده کردند که افراد تجربه کننده هذیان، دارای علائمی 
نظیر تب یا سرفه هم نبودند و در ۱۸.۹ درصد از بیماران )یک نفر از هر ۵ نفر( 
فقط هذیان وجود داشت. دکتر »رز پنفلد«، سرپرست تیم تحقیق از کالج کینگ 
لندن، در این باره می گوید: »افراد مسن تر و ضعیف تر بیش از افراد با قوای 
جسمی قوی تر در معرض ابتلاء به کووید ۱۹ هستند و نتایج ما نشان داد که 
هذیان، علامت اصلی در این گروه است.« محققان بر توجه بیشتر بر سالمندان 

و مراقبت بیشتر از آنها در مقابله با کووید ۱۹ تاکید دارند.
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گزارش از :ساناز باقری راد

براساس آمارهای رسمی کشور، تا ۳۰ سال آینده 
امر  این  و  بود  خواهد  جهان  کشور  پیرترین  ایران 
پیامدهای داخلی، بین المللی، فردی و اجتماعی 

فراوانی را به دنبال خواهد داشت.
 سال ها است که موضوع جمعیت و زنگ خطر 
زنگ  است.  شده  زده  کشور  در  سالمندی  بحران 
بارها توسط کارشناسان  خطری که طی دهه ۹۰ 
اما بی توجهی مسئولین  جمعیتی به صدا درآمد 

وضعیت را به مرحله بحران رسانده است.
حال و در سال های پایانی قرن معاصر، کشور با 
چالش کاهش جمعیت و سونامی افزایش سالمندی 
برنامگی  بی  ادامه  و  می کند  نرم  پنجه  و  دست 
نیز طی ۳۰ سال  بحران  این  برای حل  مسئولین 
آینده، ایران را تبدیل به پیرترین کشور کره خاکی 

خواهد کرد.
آمارهای رسمی کشور و پیش بینی کارشناسان 
جمعیتی حاکی از آن است که در صورت ادامه روند 
کاهش نرخ باروری، افزایش خانواده های تک فرزند و 
کاهش نرخ ازدواج تا ۳۰ سال آینده، سالمندی را در 
کشور فرا خواهد گرفت و از هر سه نفر یک نفر بالای 
۶۰ سال خواهد بود به طوری که این امر شروع یک 
زلزله داخلی یا حتی بین المللی برای کشور خواهد 

بود.
محمد اسماعیل اکبری مشاور عالی وزیر بهداشت 
نیز اردیبهشت سال جاری با اظهار نگرانی نسبت به 
افزایش جمعیت سالمند، گفت: نگرانی اساسی ما 
این است که آیا جوانان امروز به فکر دوره سالمندی 
خود هستند؟ آیا آنها به اندازه کافی فرزند دارند که 
پاسخگوی نیازهای خودشان در سالمندی باشد یا 

خیر.
وی با طرح این سوال که وضعیت ما در رابطه با 
سالمندان چگونه است، افزود: جهان در طول ۷۰ 
سال گذشته حدود ۵ سال پیرتر شده اما جمعیت 

ایران متأسفانه در ۶۰ سال گذشته ۱۰ سال پیرتر 
شده است. البته این اتفاق ثابت نمی ماند و همچنان 

پیرتر می شویم.
اکبری ادامه داد: در حال حاضر کمتر از ۱۰ درصد 
جمعیت را سالمندان تشکیل می دهند و ما کشوری 
جوان تلقی می شویم اما وضعیت چنین نمی ماند و ما 
هر سال در حال پیر شدن هستیم به طوری که در ۲۰ 
سال آینده، از پیرترین کشورهای دنیا خواهیم بود و 

در ۳۰ سال آینده پیرترین کشور جهان هستیم.
وی تاکید کرد: تصور اینکه در این مدت کوتاه چه 
اتفاقی برای مردم می افتد بسیار تلخ است و حتماً 

تلخ تر از پاندمی کرونا است.
آمارها نشان می دهد که در ۲۰ سال اخیر نسبت 
کاهش  با  جوانان  و  نوجوانان  کودکان،  جمعیتی 
مواجه بوده و در مقابل، سهم میان سالان و سالمندان 

در جمعیت کشور افزایش یافته است.
ایران طی ۴۰  به علاوه میانگین سنی جمعیت 
سال گذشته روندی صعودی داشته و جامعه به طور 
آمارها  است.  شده  مسن تر  سال   ۸/۷ متوسط 
نشان دهنده آن است که این روند صعودی در مورد 

مردان و زنان نرخ رشد مشابهی داشته است.
هرچند که افزایش شمار سالمند هر کشوری نشان 
از افزایش سطح امید به زندگی محسوب می شود 
اما پیر بودن جمعیت غالب یک ملت نیز پیامدهای 
فردی و اجتماعی فراوانی را به دنبال دارد. با بالا رفتن 
میانگین سنی جمعیت کشور یا با عبارتی پیر شدن 
جمعیت، شمار افرادی که به دلیل کهولت سن نیاز به 

نگهداری یا پرستاری دارند، افزایش می یابد.
این در حالی است که اغلب خانواده ها به سمت 
برای  فرزندی  عملًا  و  کرده  حرکت  فرزندی  تک 
نیز  روند  این  با  ندارد.  وجود  والدین  از  نگهداری 
والدین جوان امروز، احتمالًا باید دوران سالمندی 
خود را در تنهایی یا در خانه های سالمندان سپری 
کنند. این موارد تنها ابعاد فردی حرکت جمعیتی به 
سمت سالمندی است و ابعاد اجتماعی آن عوارض 

بیشتری را به دنبال دارد.
افزایش شمار سالمندان و احتمال 

ورشکستگی نهادهای خدماتی در آینده
صالح قاسمی کارشناس حوزه جمعیت پیش تر 
در گفتگویی با اظهار نگرانی نسبت به افزایش شمار 
سالمندان کشور توضیح داد: از سال ۵۷ جمعیت 
سالمند کشور دو برابر افزایش یافته است. این شیوه 
افزایش سالمندان نشان می دهد که تا ۲۰ سال آینده 

جمعیت پیر کشور سه برابر خواهد شد.
وی با اشاره بر پیامدهای افزایش سالمندی، تاکید 
کرد: ما معتقدیم تمامی نهادها و سازمان های مسئول 
برای رویارویی با سالمندی زودرس در ایران باید آماده 
نهادهای  متأسفانه  اینکه  بیان  با  قاسمی  باشند. 
مربوطه هیچ برنامه ای برای این پدیده ندارند، گفت: 
سازمان های کشور در رویارویی با این بحران باید به 
فکر نیروی کار باشند همان طور که برخی کشورهای 
غربی به دلیل کمبود نیروی کار مجبور به وارد کردن 
در  درنتیجه  گشته اند.  شدن  پذیر  مهاجر  یا  نیرو 
صورت عدم برنامه ریزی نهادها برای این امر ما نیز 
در آینده مجبور به وارد کردن نیروی کار خواهیم شد. 
وی درباره پیامدهای مهاجرپذیری نیز توضیح داد: با 
وارد شدن افراد مهاجر در کشور، فرهنگ خانواده ها 
و سطح اشتغال اجتماعی تحت تأثیر قرار خواهد 
گرفت. این کارشناس حوزه جمعیت با بیان اینکه 
سالمندان به لحاظ اجتماعی، اقتصادی و خدماتی 
به بیش ترین خدمات و زیرساخت ها داشته و  نیاز 
تأثیرگذار است، گفت:  بر روی کشور  این موضوع 
همچنین این امر ساختارهای تأمین اجتماعی و بعد 
نظامی و امنیتی کشور را تهدید می کند چرا که رشد 
شمار سالمندان نیازهای رفاهی و اجتماعی آنان از 
نهادهای مربوط را افزایش داد و همین امر بر روی 

سیاست ها و ظرفیت های کشور تأثیر گذار است.
و  درمان  حوزه  در  سالمندان  اینکه  بیان  با  وی 
خدمات اجتماعی نیازهای بسیار دارند، عنوان کرد: 
بیشترین استفاده از خدمات درمانی و اجتماعی از 
دلیل  همین  به  می گیرد  صورت  سالمندان  سوی 
سالمندان از منظر تأمین اجتماعی، رفاه و سلامت 
ادامه  قاسمی  دارند.  را  حمایت  بیشترین  به  نیاز 
در  زودرس  سالمندی  روند  ادامه  صورت  در  داد: 
کشور، تا ۲۰ سال آینده سازمان تأمین اجتماعی و 
وزارت رفاه شاهد میزان زیادی از درخواست ها بوده 
جمعیت  این  شد.  خواهند  روبرو  ورشکستگی  با 
پیری  بحران  با  مقابله  برای  کرد:  تصریح  شناس 
زودرس نیازمند برنامه ریزی جدی از سوی دولت و 
سازمان های مسئول هستیم. به گفته مشاور وزیر 
شیوع  از  حتی  سالمندی  بحران  خطر  بهداشت، 
ویروس کرونا هم خطرناک تر است و در صورتی که 
مسئولین و نمایندگان مجلس امروز به فکر افزایش 
جمعیت و مقابله با پیری کشور نباشند، احتمالًا در 
دهه های آینده به جای جنگ در میدان کرونا، در 

حال جنگ با سالمندی جمعیت خواهند بود.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

پروژه های ملی ۱۴ میلیارد تومان خسارت 
وارد کرده است

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از تخریب عرصه های منابع طبیعی در 
پروژه قطار سریع السیر قم -تهران -اصفهان یاد کرد و گفت: بزرگراه شهید سلیمانی از 
شکوهیه تا سلفچگان، اتوبان گرمسار و خط انتقال آب از سرشاخه های دز به ساوه از 
جمله این پروژه هاست که ۱۴ میلیارد تومان به استان قم خسارت وارد کرده و تاکنون 

این خسارت پرداخت نشده است. 
محمد تقی سجادی با اشاره به اینکه اخذ حقوق دولتی به عنوان یکی از موضوعات 
طرح ۹ در ۹۹ به صورت ویژه در دستور کار این اداره کل قرار گرفته است، اظهار کرد: 
اخذ حقوق دولتی باید بر اساس قانون دنبال و از آن ها در راستای اجرای پروژه های 
منابع طبیعی استفاده شود و سیاست سازمان جنگل ها این است که با ظرفیت های 
قانونی در این حوزه احیای درآمدها را محقق کند. وی اضافه کرد: مزایده اقلام 
قاچاق و محصولات فرعی، محکومیت های قضایی اشخاص متخلف و طرح های 
ماده ۳ قانون حفاظت و بهره برداری از منابع طبیعی و خسارت بند ب ماده ۱۲ 
قانون افزایش بهره وری مرتبط با پروژه های عمرانی در مناطق مختلف، درآمدهای 
منابع طبیعی را تشکیل می دهند که منابع طبیعی به دنبال ایجاد درآمد ناشی از 
تخریب و تصرف نیست چراکه این موضوع معقول هم نخواهد بود اما ماده ۳ حفاظت 
و بهره برداری منابع طبیعی به منظور احیای ظرفیت های این حوزه مورد تاکید قرار 
گرفته است. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم ادامه داد: اقلام قاچاق 
از جمله درختان ممنوع القطع و محصولات فرعی که توسط مأموران یگان حفاظت 
منابع طبیعی کشف و ضبط می شود به مزایده گذاشته شده و درآمد آن برای منابع 
طبیعی هزینه می شود. وی گفت: دستگاه ها موکلف هستند که خسارت بند ب 
ماده ۱۲ قانون افزایش بهره وری را در قراردادهای پروژه های عمرانی مشخص کنند 
تا خسارتی که در پروژه ها به منابع طبیعی وارد می کنند پرداخت شود اما پیمانکاران 
زمانی متوجه این قانون می شوند که پروژه به مرحله اجرا رسیده است به همین علت 
هیچ چیزی برای این خسارت در قراردادها درنظر گرفته نمی شود. سجادی ادامه 
داد: پروژه های عمرانی گسترده ای در استان قم که شاهراه کشور است اجرا می شود 
که ارتباط مستقیمی با مردم قم ندارد و خیلی از آن ها برای ایجاد دسترسی مردم 
استان های دیگر به تهران است اما هزینه این پروژه ها بر دوش مردم قم است ما برای 
احقاق این حقوق تلاش های بسیاری داشته ایم. وی از تخریب عرصه های منابع 
طبیعی در پروژه قطار سریع السیر قم تهران اصفهان یاد کرد و گفت: بزرگراه شهید 
سلیمانی از شکوهیه تا سلفچگان، اتوبان گرمسار و خط انتقال آب از سرشاخه های 
دز به ساوه از جمله این پروژه هاست که ۱۴ میلیارد تومان به استان قم خسارت وارد 
کرده و تاکنون این خسارت پرداخت نشده است. سجادی عنوان کرد: اولویت ما 
بهره های مالکانه ناشی از اجرای طرح های ماده ۳ قانون حفاظت و بهره برداری از 
جنگل ها و مراتع است که رویکرد آن توسعه ای است و تخریبی ندارد اما دیگر موارد 
نیز الزام قانون است که باید بر اساس خسارت وارد شده پرداخت شود هر چند این 
مبالغ نیز جبران خسارت های وارد شده را نیز نخواهد کرد. مدیرکل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان قم با بیان اینکه مشارکت مردم در عرصه منابع طبیعی به عنوان 
یک اصل مهم مورد تاکید است، عنوان کرد: سرمایه گذاران می توانند در عرصه 
فعال سازی ظرفیت های اقتصادی منابع طبیعی مشارکت کنند و در سال رونق تولید 

سهم مهمی در تقویت اقتصادی استان و به دنبال آن کشور داشته باشند.

معاون جهاد کشاورزی استان قم:
۵۲۰ هکتار زمین  در قم زیر کشت پنبه می رود

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: ۵۲۰ هکتار 
از مزارع قم زیرکشت پنبه که به دلیل مزایای فراوان از آن به عنوان طلای سفید یاد 
می شود،  می رود.  محمدعلی سلامی بیان کرد: پیش بینی می کنیم از هر هکتار 
سطح زیر کشت پنبه در استان بیش از سه تن محصول برداشت شود که با این 
حساب یکهزار و ۵۶۰ تن پنبه در قم تولید خواهد شد. وی با اشاره به این که پنبه 
تولیدشده در قم از کیفیت مطلوبی برخوردار است، افزود: هم اکنون حدود ۱۲۰ 
تن از کشاورزان استان به صورت تخصصی به کشت پنبه اشتغال دارند. وی با بیان 
این که کشت پنبه دربخش مرکزی و جعفریه قم بیش از سایر مناطق استان صورت 
می گیرد، ادامه داد: ارقام مورداستفاده برای کشت این محصول در استان متناسب 
با آب وهوای قم است که تاکنون بازدهی مناسبی داشته است. سلامی گفت: طی 
سال های اخیر، استفاده از کشت نشایی درتولید پنبه مورد استقبال کشاورزان استان 
قرارگرفته است و این روش کشت در حال جایگزین شدن با شیوه های سنتی است. 
وی بیان کرد: بر اساس راهبرد تغییر الگوی کشت استان، مدیریت مصرف نهاده ها 
به خصوص منابع آبی در اولویت برنامه های سازمان جهاد کشاورزی قم است و به 
همین دلیل از توسعه کشت نشایی در تولید محصولات کشاورزی حمایت می شود. 
نزدیک به ۱۴ هزار تن در بخش کشاورزی قم فعالیت می کنند که در این میان بیش از 
یک هزار تن خانم هستند. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان 
تشکیل می دهند به نحوی که کشاورزی به تنهایی ۴۵ درصد اشتغال روستائیان در 
بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است. میزان متوسط تولید بخش 
کشاورزی استان قم در سال برابر ۸۰۵ هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  

دامی و شیلات است.

رئیس سازمان صمت استان قم :
۵ کالا به عنوان کالای بومی  قم معرفی می شود 

رئیس سازمان صمت استان قم گفت: تولیدکنندگان پنج کالای بومی استان قم،  
در قالب »خوشه« برای ورود به بازارهای جهانی اقدام به ایجاد برند مشترک می کنند 

اما در بازار داخل هرکدام برند خاص خود را دارند.
محمود سیجانی اظهارداشت: فرش، کفش، سوهان، سنگ و مصنوعات چوبی در 

قالب »خوشه« توسط شرکت شهرک های صنعتی استان قم پذیرفته می شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم در ادامه با اشاره به اینکه یکی 
از اهدافی که »خوشه سازی« دنبال می کند »برند سازی« است، افزود: کالاهای 
کفش، فرش و چوب و مبلمان مراحل خوشه سازی آنها طی شده است و هر سه 

دارای برند هم هستند.
وی با تاکید بر اینکه ظرفیت خوبی از سنگ، خصوصاً سنگ های قیمتی در استان 
وجود دارد، اظهار داشت: هم اکنون مراحل خوشه سازی سنگ قم در مرحله مطالعه 
است و قطعاً این خوشه هم به برند سازی می رسد و با مطالعه هر خوشه توسط بخش 
خصوصی و صنعتگران همان صنف، آسیب شناسی و راهکارها ارائه می شود و 

بازارهای هدف نیز برای این برندها مشخص می شود. 
سیجانی با اشاره به اینکه هرکدام از تولیدکنندگان محصولات خود را در بازارهای 
داخلی با برند اختصاصی خود توزیع می کنند گفت: برای اینکه در بازارهای جهانی 
قدرت رقابت بیشتری داشته باشیم خوشه های صنعتی قم اقدام به ایجاد برند واحد 
کرده اند. وی افزود: تولیدکنندگان قمی با هم افزایی در قالب یک برند واحد وارد 
بازارهای جهانی می شوند و محصول خود را با یک برند خاص در قالب خوشه عرضه 

می کنند.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

۴۳ هزار واحد مسکن مهر در قم احداث 
شده است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: از سال ۸۹ تاکنون،  ۴۳ هزار و ۳۰۶ واحد 
مسکن مهر در این استان احداث و تحویل متقاضیان شده است. 

حسن صبوری افزود: از این تعداد ۲۷ هزار و ۴۰۳ واحد در دولت های یازدهم و 
دوازدهم به متقاضیان واگذارشده است.

وی اضافه کرد:کل تعهد مسکن مهر استان قم، ۴۳ هزار و ۵۰۴ واحد مسکونی می 
باشد که فقط ۱۹۸ واحد باقی مانده است.

وی افزود: واحدهای برخی تعاونی ها از جمله تعاونی۱۶۰ واحدی مروارید سازان 
نوین و ۳۸ واحدی طاها به دلیل دارا بودن پرونده قضایی،  تکمیل  نشده و از پروسه 

مسکن مهر خارج  شده است.

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

واکسیناسیون دام ۳۵ درصد
 افزایش یافته است

مدیرکل دامپزشکی  استان قم گفت: در نیمه نخست امسال یک میلیون و ۹۰۰ 
هزار راس دام در این استان واکسیناسیون شده که نسبت به مدت مشابه پارسال، ۳۵ 

درصد افزایش یافته است. 
مهدی رفیعی محمدی روز دوشنبه به مناسبت روز ملی دامپزشکی در گفت وگو با 
خبرنگاران که به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد، افزود: از این تعداد، ۲۰۰ هزار 
دام سنگین و یک میلیون و ۷۰۰ هزار دام سبک بوده است. وی به آمار عملکرد نیمه 
نخست امسال و مقایسه آن با مدت مشابه پارسال اشاره و اضافه کرد: در این مدت 
۱۶ هزار و ۵۰۰ راس دام سبک از نظر سل و تب مالت تست شده که در مقایسه با 
پارسال، ۱۰ درصد افزایش یافته است. وی ادامه داد: یک هزار و ۵۰۰ قلاده سگ 
واکسیناسیون شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته،  ۵۴ درصد افزایش یافته 
است. رفیعی با اشاره به این که افزایش حجم عملیات واکسیناسیون و تست های 
کانون های  امسال  بیماری شده است، گفت:  کانون های  باعث کاهش  مربوطه 
بیماری تب برفکی ۱۲ درصد و شاربن ۷۵ درصد کاهش یافته است و کانونی از 
بیماری های طاعون نشخوارکنندگان،  آبله بزی و شتر و مشمشه گزارش نشده است.

امسال ۱۲۰ میلیون دُز انواع واکسن طیور تزریق شده است 
وی با بیان این که امسال ۱۲۰ میلیون دُز انواع واکسن طیور تزریق شده، افزود: 
جوجه ریزی در واحدهای مرغداری مرغ گوشتی، پولت و تخم گذار ۱۸ درصد نسبت 
به سال گذشته افزایش یافته که نشان دهنده افزایش تولید و کاهش کانون های 
بیماری است. به گفته وی، تلفات مرغ گوشتی ۳۶ درصد، جوجه مرغ تخم گذار ۸۱ 
درصد و  مرغ تخم گذار ۳۱ درصد کاهش یافته است. مدیرکل دامپزشکی قم اضافه 
کرد: ۴۳ هزار قطعه طیور روستایی به صورت رایگان علیه نیوکاسل واکسینه شدند 
که باعث کاهش ۳۲ درصدی کانون این بیماری و ۵۲ درصدی تلفات طیور بر اثر 
ابتلا به نیوکاسل شده است. وی خاطرنشان کرد: امسال برای سومین سال متوالی 
کانونی از بیماری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در قم گزارش نشده و از دامداران 
درخواست داریم همه توصیه های بهداشتی را به ویژه در نیمه دوم سال که با کوچ 
پرندگان مهاجر مواجه هستیم،  رعایت کنند. وی افزود: از سال ۹۷ تاکنون جمعیت 
کامل مرغداری های صنعتی تخم گذار، پولت و مرغ مادر تحت پوشش واکسیناسیون 
آنفلوانزای فوق حاد پرندگان قرار گرفته که در ایجاد ایمنی کمک کرده است. رفیعی 
در ادامه گفت: در نیمه نخست امسال ۱۷۶ هزار راس دام سبک و چهار هزار و ۹۵۰ 
راس دام سنگین کشتار شده که حجم عملیات کشتار نسبت به سال گذشته به 

ترتیب در دام سبک و سنگین ۲۳ و ۲۶ درصد افزایش نشان می دهد.
رشد44درصدی کشتار طیور در کشتارگاه ها

وی با اشاره به نظارت های بهداشتی در خط تولید کشتارگاه ها،  افزود: در نیمه 
تُن آلایش غیربهداشتی دام  نخست امسال ۵۹ تُن گوشت غیربهداشتی و ۹۰ 
شناسایی و معدوم شد. وی اضافه کرد: نیمه نخست امسال پنج میلیون و ۷۰۰ هزار 
قطعه طیور در کشتارگاه ها کشته شده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، 
۴۴ درصد افزایش یافته است. رفیعی با اشاره به معدوم سازی چهار هزار قطعه طیور 
غیربهداشتی، ادامه داد: امسال ۱۴ هزار و ۷۷۰ مورد بازدید و نظارت بهداشتی از 
مراکز عرضه فرآورده های خام دامی و مراکز بسته بندی این فرآورده ها انجام شده 
فرآورده های  انواع  تُن  به گفته وی، ۳۶.۵  افزایش نشان می دهد.  که ۲۶ درصد 
غیربهداشتی نیز در سطح مراکز عرضه و سردخانه ها ضبط و معدوم شده است. وی 
به همشهریان توصیه کرد: از فرآورده های دام و طیور بسته بندی با مهر دامپزشکی 
استفاده کنند و اگر تخلفی در این زمینه مشاهده شد، مراتب را به شماره ۱۵۱۲ 
اداره کل دامپزشکی اطلاع دهند. وی گفت: در فصل پاییز واکسیناسیون دام علیه 
تب برفکی، اجرای فاز دوم عملیات واکسیناسیون طیور روستایی علیه نیوکاسل و 
واکسیناسیون سه هزار قلاده سگ را در دستور اجرا داریم. وی در پایان با بیان این که 
تاکنون گزارش مستند و مستدلی در زمینه انتقال بیماری کرونا از حیوانات به انسان 
گزارش نشده، گفت: برای پیشگیری از هر گونه احتمال ابتلا، افرادی که به دام 
خانگی دست می زنند حتما دست ها را با آب و صابون شست وشو دهند و همچنین 

فرآورده های خام دامی و طیور به صورت کامل پخته شود.

رئیس دفتر نمایندگی آستان قدس رضوی در قم :

طرح »خانه من، آشپزخانه ارباب« در قم 
اجرا می شود

رئیس دفتر نمایندگی آستان قدس رضوی در قم گفت: طرح »خانه من، آشپزخانه 
ارباب« در آستانه اربعین حسینی در قم اجرا می شود.  حجت الاسلام سید محمد باقر 
تکیه ای با اشاره به فعالیت ۲۰ کانون خادمیاری رضوی در سطح استان قم به تشریح 
ویژه برنامه های اربعین حسینی پرداخت و اظهار کرد: امسال به دلیل شیوع ویروس 
کرونا از حضور در پیاده روی اربعین محروم هستیم در این راستا تصمیم گرفته شد 
برنامه هایی برای جبران این محرومیت در نظر گرفته شود. وی با اشاره به اجرای طرح 
»خانه من آشپزخانه ارباب«از سوی آستان قدس رضوی بیان کرد: این برنامه با نگاه 
به اربعین سالار شهیدان و خدمت به محبین و زائرین امام حسین )ع( تدارک دیده 
شده است. رئیس دفتر نمایندگی آستان قدس رضوی در قم ادامه داد: برای اجرای 
این طرح تاکنون ۱۰ هزار غذا با مشارکت های مردمی  تدارک دیده شد و قطعاً این 
تعداد غذا تا زمان اربعین بیشتر هم خواهد شد. رئیس دفتر نمایندگی آستان قدس 
رضوی در قم ادامه داد: پخش مواد غذایی طرح خانه من آشپزخانه ارباب هم به 
صورت غذای آماده و هم جیره خشک و در بین نیازمندان خواهد بود. تکیه ای از دیگر 
برنامه های این ایام را برگزاری زیارت عاشورا و دیدار خادمیاران با علما و خانواده های 
شهدا با رعایت شیوه نامه های بهداشتی ذکر کرد و گفت: کانون خادمیاری بانوان نیز 
در این ایام در نظر دارند سوگواری شهادت امام رضا )ع( را در طول ۱۰ روز با رعایت 
کامل اصول و ضوابط بهداشتی و در محیط باز برگزار کنند. رئیس دفتر نمایندگی 
آستان قدس رضوی در قم در بخش دیگری از سخنانش از فراخوان مرثیه شعر رضوی 
با عنوان »الصدیق الشهید« خبر داد و بیان کرد: این فراخوان تا پایان ۲۶ مهرماه 
خواهد بود و یکی دیگر از برنامه های دفتر آستان قدس رضوی است؛ نحوه ارسان آثار 
از طریق پایگاه اینترنتی »شعر هیئت« است. وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان 
کرد: با الگو گرفتن از حضرت زینب کبری )س( که الگوی استقامت و عفت هستند، 
تعویض چادر های کهنه با چادر های نو برای خانواده های نیازمند در قالب طرح صدف 
اجرا می شود و محرومین از طریق ۳۸ کانون خادمیاری در محلات مختلف و عمدتاً 
حاشیه ای و فقیرنشین شناسایی شده اند. تکیه  ای افزود: در قدم اول این طرح ۱۱۰ 
قواره چادر تعویض شده است، ولی با توجه به مشارکت فعال خادمیاران رضوی که 

شامل ۳ هزار نفر هستند این مقدار بیشتر هم خواهد شد.
 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم :

۴۸۶ نوع محصول  درمنطقه ویژه 
سلفچگان تولید می شود 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم گفت: در همین شرایط تحریم، 
روند فعالیت های تولیدی کشور با سرعت بالا رو به افزایش است و به عنوان نمونه 
اکنون ۴۸۶ نوع محصول تنها در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان تولید می شود 
که چنین تنوعی در نوع خود بی نظیر و نشان دهنده تاب آوری بالای اقتصاد ما 
در برابر تحریم های ظالمانه دشمنان است. سید مهدی علیزاده طباطبایی بیان 
کرد: به هرحال این تحریم ها آسیب های فراوانی برای اقتصاد کشور به همراه دارد، 
اما ملت ایران بارها نشان دادهاست که تسلیم فشار دشمن نمی شود و در همین 
شرایط سخت تحریم های ظالمانه نیز به مسیر پیشرفت خود ادامه می دهد. علیزاده 
طباطبایی گفت: در موضوع کرونا نیز وضعیت به همین صورت است، دشمنان در 
یک حرکت غیرانسانی از ورود تجهیزات پزشکی موردنیاز کشور که با  سلامت مردم در 
ارتباط است جلوگیری کردند اما متخصصان ما اجازه ندادند در روند درمان بیماران 
مشکلی ایجاد شود و حتی بسیاری از تجهیزات  پیشرفته موردنیاز برای مقابله با این 
بیماری را در داخل کشور تولید کردند. وی با اشاره به این که در ساخت بسیاری از 
محصولات تحریم شده خودکفا شدیم و حتی امروز آن ها را صادر می کنیم، بیان کرد: 
ملت ایران بارها ثابت کرده که در مقابل تحریم مقاوم است و تنها این دشمنان هستند 

که با انجام این حرکت غیرانسانی وجهه حقیقی خود را نشان می دهند.

اجتماعی

ایمان / ملیحه بذرکار 

بازیافت پسماند شهری به عنوان یک ابزار توسعه پایدار نقش بسیار مهمی 
در حفظ محیط زیست و افزایش رفاه اجتماعی دارد. با توجه به رشد روزافزون 
جمعیت و متعاقب آن گسترش فیزیکی شهر قم و حرکت به سمت مصرف گرایی، 
تولید زباله و مواد زاید جامد شهری طی دهه های گذشته در این کلان شهر 
افزایش قابل توجهی داشته و به بیش از ۷۴۰ تن در روز رسیده است. استان قم 
در سرشماری عمومی نفوس و مسکن ۱۳۹۵ کشور دارای جمعتی حدود یک 
میلیون سیصد هزار نفر بوده است که از این تعداد ۹۵/۲درصد در نقاط شهری 
سکونت داشته اند، این در حالی می باشد که در همان سال نسبت شهرنشینی 
در کل کشور ۷۴ درصد بوده است. رشد سریع شهرنشینی و عدم برنامه ریزي 
صحیح و اصولی در ایجاد زیرساختهاي شهري و در کنار رشد سریع صنعت 
در استان قم، باعث شد تا کمبودهاي جدي و اساسی در مدیریت پسماند در 
استان قم بوجود آید، عدم توجه به دفع غیر اصولی و غیر کارشناسی پسماندها، 
اثرات زیان بار محیط زیستی و اجتماعی را برای آینده استان قم به همراه خواهد 
داشت. بدین جهت مشکلات و مسائل این بخش توسط مدیران شهری قم 
احصاء و در تدوین سند راهبردی-عملیاتی پنج ساله منتهی به ۱۴۰۰ شهرداری 
در چشم انداز ۱۴۱۴شهر مقدس قم، به نحو مطلوبی به آن پرداخته شد. بررسی 
عملکرد شهرداری قم نشان می دهد مجموعه مدیریتی شهرداری قم توانسته 
است در تمامی عناصر موظف در سیستم مدیریت پسماند، اعم تولید پسماند، 
آوری،  جمع  محل،  در  پسماند  پردازش  سازی،  ذخیره  تفکیک،  جابجایی، 
تفکیک، پردازش و تغییر و تبدیل پسماند، حمل و نقل و دفع پسماند، عملکرد 
شایسته تقدیری را از خود به جای گذارد. به منظور اطلاع رسانی، آگاهی بخشی 
و ترویج فرهنگ تفکیک زباله و بازیافت در بین شهروندان و افزایش حساسیت و 
مشارکت شهروندان در ارتقا فرهنگ و مدیریت تولید پسماند، به طرق مختلف 
آموزش هایی برای عموم مردم برنامه ریزی و اجرا گردید. جهت حصول مهترین 
رکن دستیابی به اهداف توسعه پایدار و به عبارتی استفاده از ظرفیت مردمی 
سمن ها و کارشناسان و نخبگان شهری، خانه محیط زیست  توسط سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم در سال ۱۳۹۹ تاسیس شد. احداث ایستگاه های 
ثابت بازیافت در سطح شهر جزو برنامه های مهم سازمان مدیریت پسماند بود که 
به سرعت تعداد آنها گسترش یافت و با افزایش سطح فرهنگ و آگاهی شهروندان 
و ایجاد و توسعه زیرساخت های تفکیک پسماند در مبدا گامی سترگ در مدیریت 

تفکیک پسماند از میدا در شهر قم برداشته شد.
ساخت اولین ایستگاه انتقال پسماند و چهار ایستگاه دائمی مدیریت پسماند 
خشک در سطح شهر، راه اندازی خط پردازش زباله ۳۰۰ تنی و احداث کارخانه 
تولید کمپوست با بالاترین کیفیت و تجهیز آنها به زیر ساختهای اساسی پسماند 
نقطه عطفی در عملکرد پنج ساله شهرداری قم می باشد. از اهداف اصلی 
از احداث ایستگاه انتقال، کاهش ترافیک وسایل نقلیه کوچک به مکان دفن، 
کاهش هزینه های جمع آوری به دلیل کاهش تعداد کارگران مورد نیاز و زمان 
فعالیت آنها، کاهش هزینه های نگهداری وسایل نقیه، افزایش انعطاف پذیری 
در انتخاب تأسیسات دفع نهایی، امکان تفکیک مواد قابل بازیافت در ایستگاه 
انتقال و امکان پردازش پسماند می باشد. در چند دهه اخیر بازیافت پسماند 
بعنوان یک راهکار مؤثر برای مدیریت پسماند و نیز مورد توجه در دنیای مدرن 
امروز قرار گرفته است. لزوم مدیریت بهتر فرآیند بازیافت، کنترل اثرات آن و حفظ 
سرمایه های طبیعی، کاهش هزینه ها سازماندهی صنایع بازیافت را در اغلب 
کشورهای پیشرفته جهان ناگزیر به احداث ایستگاه بازیافت و انتقال نموده است.
مدیران سازمان ذیربط با تغییرات اساسی در شیوه دفن پسماند در سایت 
پسماند البرز، ضمن جلوگیری از آلوده شدن زمین های پاک و با احیاء زمین 
های آلوده، روش دفن در ترانشه ها را جایگزین روش سنتی دفن سطحی کردند، 

در گذشته این عملیات شامل جاگذاری پسماند در درون زمین و پوشاندن آن 
با خاک در پایان روز بود. اما امروزه این فرایند به یک عملیات مهندسی برای به 
حداقل رساندن اثرات زیست محیطی و بهداشتی دفع نا مناسب مواد زائد مورد 
بهره برداری قرار می گیرد. در عملیات دفع، جاگذاری مواد زائد در درون سلول 
مورد نظر، پایش جریان ورودی به محل دفن، متراکم سازی پسماند، پوشاندن آن 
با خاک و نصب تجهیزات کنترل و پایش زیست محیطی به طور متوالی انجام می 
شود. با ایجاد خط پردازش زباله ۳۰۰ تنی، بهسازی مسیرهای سایت البرز، خرید 
تجهیزاتی برای هوادهی و تولید کمپوست در سایت البرز، ضمن پایان دادن به 
روش سنتی دفن سطحی، حداقل نیمی از زباله ها در کارخانه پردازش می  شود 
تا زباله کمتری در لندفیل ها دفن می شود، نتیجه عملکرد فوق العاده در این 
بخش با تولید مرغوبترین کمپوست، سبب کسب درآمد پایدار شهرداری قم شده 
است. الزام تبدیل خودروهای حمل کننده پسماندهای جزء عمرانی ساختمانی 
از سنتی به مکانیزه، جمع آوری سگ های ولگرد و انتقال به واحد نگهداری سایت 
البرز، همکاری و مشارکت با دهیاری ها جهت مدیریت پسماندهای روستائی و 
مدیریت صحیح و اصولی جمع آوری زباله ای از سطح شهر، رضایت و تحسین 

شهروندان قمی را به همراه داشته است.
با رعایت مسائل  و  مدیریت پسماند در شهرهاي بزرگ به شیوهاي اصولی 
زیست محیطی، یکی از مهمترین موضوعات مورد بحث در زمینه مدیریت پایدار 
شهري می باشد. افزایش آگاهی هاي عمومی نسبت به مسائل بهداشتی و 
زیست محیطی از یک طرف و محدودیت منابع و افزایش تقاضا به خصوص در 
کلان شهرهای کشورهاي در حال توسعه از طرف دیگر، برنامه ریزان شهري را 
بر آن داشته است تا نسبت به طراحی و اجراي روشهاي بهینه مدیریت پسماند، 
که بر اساس نگرش توسعه پایدار بوده و مسائل اقتصادي، زیست محیطی و 
اجتماعی را هم زمان و در کنار یکدیگر در نظر داشته باشد، اقدام نمایند و بررسی 
عملکرد شهرداری قم به عنوان متولی این امر، توانسته است کارنامه زرینی را از 

خود به جای گذارد.
 عضو سازمان نظام مهندسی کشاورزی، منابع طبیعی و محیط زیست

برگ زرینی در دستیابی به اهداف سند چشم انداز شهر قم در افق ۱4۱4؛

کارنامه موفق مدیریت پسماند شهرداری قم در حفاظت از محیط  زیست

گزارشی  به مناسبت هفته سالمند؛

بحرانی خطرناکتر از کرونا در انتظار آینده کشور
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با دستور رییس جمهور و اهتمام وزیر صمت:

تمام معادن حبس شده
 تعیین تکلیف می شوند

معاون وزارت صمت، ضمن اشاره به دستور رییس جمهور مبنی بر تعیین 
تکلیف معادن حبس شده، مفهوم این امر را اینگونه تشریح کرد که معادن تعطیل 
و راکدی که قابلیت استخراج و نیز پروانه بهره برداری دارند، به چرخه تولید 

بازگردند.
داریوش اسماعیلی  شنبه شب با حضور در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: 
حدود ۱۱ هزار پروانه بهره برداری معدن صادر شده که از این تعداد حدود ۴۵۰۰ 
مورد آن غیر فعال است. طبق تاکید رییس جمهور زمانی که معدنی وجود دارد 
که قابلیت استخراج و نیز پروانه بهره برداری دارد، اما تعطیل و راکد مانده، بایستی 

به چرخه تولید بازگردد.
معاون امور معادن و صنایع وزارت صمت دررابطه با دلایل تعطیلی این تعداد 
معدن، اظهار کرد: برخی از این معادن با مسائل مربوط به منابع طبیعی درگیر 
هستند؛ به طور مثال استخراج بخش اولیه معدن به پایان رسیده اما برای ادامه 
کار، در اصطلاح به سینه کار جدید نیاز است که اخذ مجوز آن، تائیدیه منابع 
طبیعی را لازم دارد. برخی از معادن تعطیل نیز با مشکلات زیست محیطی 
مواجه شده اند، بدینگونه که منطقه ای که معدن در آن قرار دارد، منطقه حفاظت 

شده اعلام شده و معدن برای ادامه فعالیت خود به مجوز جدید نیاز دارد.
وی افزود: بخش دیگری از معادن به صنایع فرآوری نیاز دارند، اما معدن توان 
ایجاد این بخش را ندارد و رو به تعطیلی گذاشته است. برخی از این معادن هم 
به سبب اینکه ماده معدنی آن ها خریدار ندارد یا قیمت فعلی مقرون به صرفه 
نیست، تعطیل شده اند. ضمن اینکه گاهی هم دارنده پروانه بهره برداری توان 

مالی برای ادامه کار ندارد.
این مقام مسئول در وزارت صمت معاون امور معادن و صنایع وزارت خاطرنشن 
کرد: اما باتوجه به تاکید رییس جمهور و اهتمام وزیر صمت تمام این معادن که در 

اصطلاح حبس شده اند تعیین تکلیف می شوند.
اسماعیلی ضمن تاکید براینکه برای حذف امضاهای طلایی ضروری است 
که سیستم به طور کامل الکترونیکی و شفاف شود، گفت: اینکه تائید نهایی 
صادرات به جای وزارت صمت، بر عهده گمرک گذاشته شود، فقط انجام یک 
چنین  در  بود.  نخواهد  طلایی  امضاهای  حذف  معنی  به  و  است  جابجایی 
ساختاری در صورت کاهش کیفیت سنگ یا افزایش آن، به طور اتوماتیک تائید 

یا رد انجام می شود و اشخاص در آن دخیل نخواهند بود.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

هیجان گیری از بازار با حذف قیمت در 
آگهی های اینترنتی

 معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: الزام احراز هویت دارایی و هویت 
افراد آگهی دهنده در این راستا گرفته شد که تمام این آگهی قابل رصد و 
رسیدگی باشد. بنابراین اگر فردی قصد فروش ملکی را دارد از این پس باید اثبات 

کند چنین ملکی وجود دارد و باید اطلاعات هویتی خود را ارایه دهد
محمود محمودزاده درباره آثار و نتایج حذف قیمت ها از آگهی های اینترنتی 
فروش مسکن اظهار داشت: مهم ترین اثر این اقدام کنترل بازار و هیجان گیری 

در بازار مسکن بود و در این زمینه موثر عمل کرد.
وی با اشاره به الزامی شدن احراز هویت دارایی و احراز هویت افراد آگهی دهنده 
از مهرماه گفت: یکی از مشکلات انتشار آگهی در فضای مجازی و آگهی های 
اینترنتی جعلی بودن آنها است به طوری که هر کسی می تواند بدون مالک بون یا 
با یک شخصیت غیرواقعی با انتشار آگهی ها، قیمت ها را در بازار بالا و پایین کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: انتشار وسیع این آگهی های جعلی باعث 
ایجاد جو ناسالم شد که امنیت روانی مردم را به خطر انداخت. در حقیقت انتشار 
آگهی های جعلی با قیمت های غیر واقعی در فضای مجازی یک بازی بود که با 

ایجاد فیلترهای جلوی آن گرفته شد.  
محمودزاده افزود: الزام احراز هویت دارایی و هویت افراد آگهی دهنده در این 
راستا گرفته شد که تمام این آگهی قابل رصد و رسیدگی باشد. بنابراین اگر فردی 
قصد فروش ملکی را دارد از این پس باید اثبات کند چنین ملکی وجود دارد و باید 

اطلاعات هویتی خود را ارایه دهد.  
وی با تاکید بر اینکه شاهد تخلفات گسترده ای در انتشار آگهی های اینترنتی 
در فروش انواع کالاهاو نه فقط مسکن بودیم، گفت: عده ای به واسطه یک عکس 
و تصویر نسبت به معامله یک کالا اقدام می کردند و با درج قیمت های غیرواقعی 
باعث ایجاد هیجان و نوسان در بازار می شدند که جلوی این اقدام گرفته شد.    

محمودزاده همچنین درباره برنامه های وزارت راه و شهرسازی برای کنترل و 
ساماندهی بازار اجاره در فصل پیک آن در سال آینده، تاکید کرد: امسال با انجام 
اقداماتی توانستیم تا حدودی بازار اجاره را کنترل کنیم که این اقدامات ادامه دار 
خواهد بود و برای سال آینده برنامه های کاملی داریم که این ساماندهی ها در 
گستره بیشتری انجام و کنترل ها افزایش یابد که دو ماه آینده برنامه های جدید 

دولت برای حمایت از مستاجران نهایی خواهد شد. 
  

سخنگوی ستاد تنظیم بازار اعلام کرد

تخصیص ۳.۵ میلیارد دلار سهمیه ارزی 
برای ۵ قلم کالای اساسی

 سخنگوی ستاد تنظیم بازار گفت: در شش ماهه اول سال برای ۵ قلم کالای 
اساسی شامل روغن خام، دانه روغنی، کنجاله سویا، جو و ذرت، بیش از ۳.۵ 

میلیارد دلار سهمیه ارزی تخصیص یافته است.
محمدرضا کلامی اظهار داشت: تدارک تأمین کالا از حوزه حفظ تعادل عرضه 
و تقاضا در بازار برقرار شده است. ۵ قلم کالای اساسی شامل ارز ۴۲۰۰ تومانی 
هستند و سهمیه ارزی حدود ۶ میلیارد دلار برای یک سال برای این ۵ قلم کالا 

در نظر گرفته شده است.
سخنگوی ستاد تنظیم بازار کشور اضافه کرد: این ۵ قلم شامل روغن خام، دانه 

روغنی، کنجاله سویا، جو و ذرت می شود.
وی افزود: بر مبنای گزارش بانک مرکزی در شش ماهه اول بیش از ۳.۵ میلیارد 
دلار سهمیه ارزی برای ۵ قلم کالای اساسی تخصیص یافته است. حدود ۳ 

میلیارد دلار این اعتبار نیز در شش ماهه اول سال تأمین ارز شده است.
سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: فرآیند 
تخصیص و تأمین ارز این نوید را می دهد که با توجه به موجودی خوب ذخایر روند 

مناسب تأمین کالاهای اساسی استمرار دارد.
سخنگوی ستاد تنظیم بازار تصریح کرد: با مصوبه معاون اول رئیس جمهور در 
بازدیدی که از گمرکات بندرعباس داشتند، مقرر شد تمام کالاهایی که بندرهای 
کشور به صورت رسوب وجود دارند ترخیص شود. این اقدامات فضای آرامش 
بازار را حفظ می کند. نباید به فضای روانی متأثر از نوسانات قیمت ارز دامن بزنیم.
کلامی گفت: مقادیر تأمین و تخصیص ارز بالای ۵۰ درصد است و علاوه بر 
کالاهایی که در بندر بوده و تعیین تکلیف شده است، مابقی کشتی های حمل 

بار نیز در راه هستند.

یک کارشناس حوزه کار بر سوق دادن مردم به سمت پس اندازهای خرد و 
تبدیل نقدینگی ها به کسب و کارهای تولیدی تاکید کرد و گفت: اگر تولید در 
کشوری اتفاق نیفتد و مردم فقط مصرف کننده و منتظر یارانه باشند، ارزش 

پول در کوتاه ترین زمان از دست می رود.
علی اکبر لبافی در گفت و گو با ایسنا، درباره راهکارهای جبران کاهش 

درآمدهای نفتی اظهار کرد: یکی از راهکارهایی که می تواند به افزایش 
ایجاد  کند،  کمک  نفتی  درآمدهای  کاهش  جبران  و  دولت  درآمدهای 
بنگاههای کوچک و متوسط اشتغالزا در روستاها و شهرهای کمتر توسعه 
یافته است. جمع کردن سرمایه های مردمی و سوق دادن آن به سمت تولید 
و احیای کارخانه ها به افزایش قدرت خرید منجر می شود ولی اگر تولید در 

کشور اتفاق نیفتد و مردم فقط مصرف کننده و منتظر یارانه باشند، ارزش پول 
در کوتاه ترین زمان از دست می رود.

وی با اشاره به ظرفیتهای بسیاری که در روستاها وجود دارد، ادامه داد: ما 
باید اقتصاد روستا را تقویت کنیم مثل بینشی که دکتر یونس در بنگلادش 
با راه اندازی گرامین بانک دنبال کرد و مردم را به سمت پس اندازهای خرد 
سوق داد تا اقتصاد خرد را در جوامع بهبود بخشد. در حال حاضر بیش از ۸۰ 
کشور دنیا مبحث اقتصاد روستا را در دستور کار قرار داده و ایده راه اندازی 
کسب و کارهای اجتماعی را به منظور بهبود وضع اقتصاد روستا دنبال کرده 

اند.
تجمیع نقدینگی ها و تبدیل آن به کسب و کارهای تولیدی

این کارشناس حوزه کار بر جمع آوری نقدینگی ها و تبدیل آن به کسب و 
کارهای تولیدی تاکید کرد و گفت: احیای مسئولیت اجتماعی بنگاههای 
تولیدی با رویکرد توانمندسازی مردم ما را به سمت درآمدزایی و اشتغالزایی 
کمترین  که  هستیم  پایداری  اشتغال  دنبال  اگر  دهد.  می  سوق  بیشتر 
خطرپذیری را داشته باشد، باید پول را به سمت بنگاههای تولیدی و اقتصاد 
روستا ببریم و با ایجاد کسب و کارهای خرد سرانه درآمد مردم را افزایش دهیم.
به اعتقاد لبافی، تقویت اقتصاد روستا نه در قالب مزدبگیری بلکه در قالب 
کسب و کارهایی محقق می شود که از طریق مشارکت مردمی به نتیجه 
برسد. وقتی بسترهای ایجاد اشتغال فراهم و مردم آموزش داده شوند و بازار 
فروش تضمین شده و نظارت شده به وجود آید، کسب و کارهای خرد در 

روستاها راه اندازی می شوند و وضعیت درآمد مردم بهبود می یابد.
استفاده از ظرفیت استانهای مرزی برای توسعه صادرات

وی تقویت اقتصاد مرزی را از دیگر راهکارهای افزایش درآمدهای دولت 
و کاهش اتکا به درآمدهای نفتی عنوان کرد و گفت: در حال حاضر ۱۶ 
استان مرزی داریم که هم مرز با کشورهای همجوار هستند. باید از ظرفیت 
استانهای مرزی که مرز آبی و زمینی داریم، در قالب تقویت اقتصاد مرزی 
استفاده کنیم.این نقاط در رفع گرفتاری های ارزی و صادرات و واردات ما 

موثرند و از طریق آنها می توانیم ارزش پول ملی را ارتقا بدهیم.
لبافی خاطرنشان کرد: مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیز پایگاههایی هستند 
که می توانیم در حوزه همجواری با کشورهای دیگر از ظرفیت آنها برای 

صادرات و عرضه کالا و خدمات در شرایط اقتصادی حاضر استفاده کنیم.

در گفت و گو با یک کارشناس حوزه کار تاکید شد:

سوق دادن مردم به سمت پس اندازهای خرد

با وجود آنکه جانمایی، نحوه تامین مالی و قراردادهای 
طرح اقدام ملی مسکن به طور دقیق تدوین شده، به نظر 
می رسد افکار عمومی هنوز آنطور که باید و شاید نسبت 
به این پروژه اقناع نشده اند؛ طولانی شدن مسکن مهر که 
میراث دولتهای گذشته است و قرار بود ۱۸ ماهه تحویل داده 
شود می تواند دلیل اصلی اقبال پایین به مسکن ملی باشد.
ملی  اقدام  واحدی  هزار   ۴۰۰ پروژه  ایسنا،  گزارش  به 
مسکن که حدود ۱۳ ماه از آغاز عملیات اجرایی آن با حضور 
رییس جمهور می گذرد هنوز با سرعت قابل قبول، حتی 
مطابق وعده ها پیش نمی رود. از ابتدا زمان اجرای طرح 
دو ساله و قیمت هر متر مربع از واحدهای اقدام ملی ۲.۵ 
تا ۳.۵ میلیون تومان اعلام شد؛ هرچند با توجه به نوسان 
نرخ مصالح ساختمانی و احتمال طولانی شدن پروژه امکان 

تحویل واحدها با این نرخ بعید به نظر می رسد.
از سوی دیگر با وجود آنکه وزارت راه و شهرسازی وعده داده 
بود اولین واحدهای طرح اقدام ملی را تیرماه امسال تحویل 
می دهد و سپس اعلام کرد که مردادماه تحویل می دهد، با 
ورود به مهرماه هنوز کلید هیچ واحدی به دست متقاضیان 
نرسیده است. همین مساله باعث شده متقاضیانی که پروژه 

آنها به تازگی آغاز شده در تکمیل آورده تعلل کنند.
از ۴۷۰ هزار متقاضی واجد شرایط طرح اقدام ملی مسکن 
تا پایان شهریور ماه ۲۲۶ هزار نفر مدارک خود را بارگذاری 
کرده بودند. تا روز ۱۷ شهریورماه نیز فقط ۶۵ هزار نفر واریز 
وجه داشتند. به همین دلیل پیش بینی می شد که مهلت 
ثبت نام تمدید شود. مبلغ آورده اولیه حدود ۴۰ میلیون 

تومان است که البته بررسی ها نشان می دهد بسیاری از 
مشمولان توان تهیه این مبلغ را ندارند. طبیعتا پروژه ای هم 
که در ابتدا با چالش نقدینگی مواجه شود گرفتار خواهد 
شد. این مسائل باعث شد تا وزارت راه و شهرسازی زمان 
تکمیل ثبت نام و بارگذاری مدارک در سامانه اقدام ملی به 
واجد  متقاضیان  برای  وجه  واریز  و   Tem.mrud.ir آدرس 
شرایط طرح اقدام ملی مسکن را ابتدا از ۱۵ شهریور به ۳۰ 

شهریور ماه و سپس به ۳۰ مهر ماه تغییر دهد.هرچند بعضی 
نمایندگان ایراداتی به طرح گرفته و عنوان کرده اند که پروژه 
اقدام ملی فاقد برنامه مدون است اما به نظر می رسد در این 
خصوص مشکلی وجود ندارد؛ چرا که همه جزئیات طرح از 
نظر جانمایی، نحوه تامین مالی و قراردادها از ابتدا مشخص 

شده است.
 تسهیلات در نظر گرفته شده برای هر واحد ۱۰۰ میلیون 

تومان با نرخ سود ۱۸ درصد و دوره بازپرداخت ۱۰ ساله 
بانک مسکن،  اعتباری  امور  اعلام مدیر  بر اساس  است. 
مبلغ ماهانه هر قسط در روش ساده یک میلیون و ۸۰۱ 
هزار تومان و سود آن ۱۱۶ میلیون تومان است. در روش 
یک  ماهانه  اول  سال  در  قسط  مبلغ  پلکانی  بازپرداخت 
میلیون و ۶۴۰ هزار تومان است که در سال دهم به ماهانه 
۲ میلیون و ۱۴۰ هزار تومان افزایش می یابد. میزان سود 
تسهیلات در این روش پرداخت حدود ۱۲۵ میلیون و ۵۰۰ 

هزار تومان خواهد بود.
دقیقی  اطلاعات  نیز  پروژه  جانمایی  درخصوص 
درخصوص شهرهای مدنظر در هر استان و تعداد واحدهای 
تعریفی ارایه شده است. به طور مثال برای ساکنان استان 
قرچک،  پاکدشت،  ورامین،  شهریار،  شهرهای  تهران 
شریف آباد،  آبسرد،  کیلان،  دماوند،  پیشوا،  اسلامشهر، 
فیروزکوه، شهر جدید پردیس، شهر جدید پرند، شهر جدید 
هشتگرد و شهر جدید ایوانکی در نظر گرفته شده است.
درخصوص شرایط ثبت نام نیز شروط پنجگانه از جمله سبز 
بودن فرم »ج«، سکونت پنج سال اخیر در شهر یا شهرهای 
نزدیک مدنظر و سرپرست خانوار بودن در نظر گرفته شده، 
لذا از این نظر نیز ابهامی وجود ندارد. بنابراین عدم اقبال 
نسبت به آنچه پیش از این تصور می شد را باید در مسائل 
دیگری جست و جو کرد. طولانی شدن پروژه مسکن مهر 
از سوی دولتهای قبل که به  از دست رفتن اعتماد عمومی 
منجر شده می تواند از دلایل استقبال سرد متقاضیان از 

طرح اقدام ملی مسکن باشد.

مسکن ملی برنامه دارد؛ اعتماد مردم را ندارد

دولت  گفت:  سرمایه  بازار  کارشناس  یک 
نقدینگی های  ورود  دنبال  به  بورس  طریق  از 
گسترده و سرگردان در جامعه به عرصه تولید 
بود تا از این طریق تهدیدهای تورمی را تبدیل 

به فرصت کند.
کلی  روند  ارزیابی  به  پنجه شاهی«  »محمد 
معاملات بورس در ۶ ماه نخست امسال پرداخت 
و افزود: در نیمه نخست امسال با دو دوره رشد 
پرشتاب در بازار همراه بودیم، این رشد در ادامه 

اتفاقاتی رخ داد که از سال ۹۸ آغاز شده بود.
وی ادامه داد: از سال ۹۸ گستره خرید توسط 
سهامداران افزایش یافت و سهامداران خرد و 

حقیقی بیشتری وارد این بازار شدند.
پنجه شاهی به کمک دولت برای ایجاد رشد غافلگیرکننده شاخص بورس اشاره کرد و افزود: دولت با تصور وجود نقدینگی های 

گسترده در کشور، به دنبال ورود آنها به عرصه تولید بود تا از این طریق تهدیدهای تورمی را تبدیل به فرصت کند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت:  دولت با این هدف وارد بورس شد و تلاش کرد تا اقدامی را برای ورود نقدینگی ها به سمت بازار 

سرمایه انجام دهد که در این زمینه هم موفق عمل کرد.
وی با بیان اینکه هجوم نقدینگی به بورس باعث شد تا بورس رشد غافلگیرکننده ای را تجربه کند و این رشد تا اواسط تیر ماه 
ادامه داشته باشد، اظهار داشت: در نیمه نخست سال با اجرای آزادسازی سهام عدالت، عرضه شستا به بورس که یکی از اقدامات 
کمک کننده برای ورود سرمایه گذاران به بورس بود شاهد رشدهای پرشتابی بودیم که تاکنون شاخص بورس چنین رشدی را در 

بازار تجربه نکرده بود.
پنجه شاهی اظهار داشت: بازار همیشه زمانی که رشد پرشتابی را تجربه می کند بعد از مدتی به دنبال بهانه ای برای اصلاح 
می گردد، به همین دلیل شاخص بورس بعد از فراهم شدن امکان فروش سهام عدالت برای مدتی کوتاه روند نزولی  را در پیش 
گرفت. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بعد از طی شدن روند اصلاحی بازار از تیر و مرداد ماه دوباره شاخص بورس وارد 
مرحله جدیدی از رشد شد، افزود: در این زمان شاهد بودیم که در سر تا سر ایران حتی مردم مستقر در روستاها هم علاقمند به 

سرمایه گذاری در بورس شدند.
وی خاطرنشان کرد: این عامل باعث پیشی گرفتن تقاضا بر عرضه و رشد غافلگیرکننده شاخص بورس در تیر و مرداد ماه شد و 

با عبور ار کانال دو میلیون واحد به رکوردهایی بی سابقه دست پیدا کرد.
پنجه شاهی افزود: بعد از تجربه چنین رشدی، بازار در اواسط مرداد ماه وارد فاز درجا زدن شد اما از آن زمان به بعد به مرور روند 

منفی پرشتابی را در پیش گرفت که طبیعی به نظر می رسید.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: برخی از سهام بدون دلیل منطقی و تحت تاثیر عوامل روانی با روند صعودی پرشتابی همراه 

شدند و قیمت آنها حباب داشت که با افت چشمگیر این حباب ترکید.
وی اظهار داشت: مهمترین عاملی که باعث افت اخیر شاخص بورس شد مصاحبه های ضد و نقیض و عملکرد مسوولان در 

زمینه عرضه صندوق ETF پالایشی بود که تاثیر بسیار منفی را در ذهن سهامداران برحای گذاشت.
این کارشناس بازار سرمایه گفت:  بازار در چند وقت اخیر در مسیر افزایش چشمگیر طلا، دلار سکه و مسکن قرار گرفت و باعث 
شد تا سهامداران از ترس اصلاح بازار، سرمایه های خود را نقد و به سمت سرمایه گذاری در این بازارها پیش روند. وی به تاثیر 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا بر بازار سرمایه اشاره کرد و گفت:  اکنون بازار پیشاپیش به استقبال انتخابات آمریکا رفته است؛ 

این موضوع بر بازار، اثر روانی داشته و بر روند معاملات بازار تاثیرگذار بود و باعث شد تا بازار در مسیر نوسان قرار گیرد.

بحث تشکیل مجمع سهام داران حقیقی 
درحالی از سوی یکی از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی مطرح شده است که یک 
است  باور  این  بر  سرمایه  بازار  حقوق دان 
که باید هدف تشکیل مجمع سهام دارن 
حقیقی بررسی شود. اگر هدف این است 
از  کند،  تغییر  سرمایه  بازار  ساختار  که 
حقوقی محور، حقیق محور شود و برای 
حقوق  سرمایه  بازار  در  حقیقی  اشخاص 
و اختیاراتی قائل شویم می تواند راهگشا 
باشد اما اگر هدف فقط مشارکت حداقلی 

حقیقی ها است نیاز به قانون ندارد.
نایب  هاشمی-  قاضی زاده  امیرحسین 

رییس مجلس شورای اسلامی- در نشستی که روز پنجشنبه هفته قبل با نمایندگان شرکت های حقوقی بازار بورس داشت 
به لزوم تشکیل مجمع سهام داران حقیقی اشاره و اعلام کرد که وجود مجمع سهامداران حقیقی ضروری است تا آنها جزو 

شورای عالی بورس قرار گیرند.
در این راستا، حمید اسدی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه طبق قانون بازار اوراق بهادار، صدور مجوز قانون ها 
در صلاحیت سازمان بورس و اوراق بهادار است، اظهار کرد: یکی از نمایندگان مجلس، بحث تشکیل مجمع سهام داران 
حقیقی بورس را مطرح کرده است اما به طور کلی مشخص نیست نهادی که می خواهد تشکیل شود قرار است در قالب 
یک کانون باشد، یا مجمع یا حتی یک بورس. نکته حائز اهمیت این است که اگر بخواهد در قالب کانون باشد باید از سازمان 
بورس و اوراق بهادار مجوز اخذ کند و دلیل اینکه مجلس برای این موضوع از واژه مجمع سهام داران حقیقی استفاده کرده  

این است که مجوز را از صلاحیت سازمان بورس خارج کند.
این حقوق دان بازار سرمایه با اشاره روال تصویب قانون در مجلس شورای اسلامی توضیح داد: طرحرا به هیات رئیسه ارائه 
می شود و هیات رئیسه آن را به کمیسیون های تخصصی ارجاع می دهد و بعد در صحن علنی مجلس تصمیم گیری می 
شود. برای تبدیل طرح به قانون به شش تا بیشتر از یک سال زمان نیاز دارد و تا ان زمان به تشکیل یک نهاد موازی یا موقت 
نیاز است که در این راستا فعالیت کند و به نظر من کانون سهام داران حقیقی یکی از نهادهایی است که می تواند این موضوع 
را پوشش دهد. اسدی ادامه داد: باید بررسی کرد که هدف از تشکیل مجمع سهام داران حقیقی چه چیزی است؟ اگر 
هدف مجمع سهام داران حقیقی ارائه گزارش و تخلفات و مفاسد بازار سرمایه به نهادهای نظارتی است که در حال حاضر نیز 
این امکان وجود دارد. سازمان بورس هم اداره رسیدگی به شکایات و حمایت های حقوقی و هم اداره دیدگان سلامت بازار 
سرمایه را تاسیس کرده است.  البته متاسفانه در برخی موارد عملکرد خوبی از این اداره دیده نشده است و طرح مجلس 
هم نشان دهنده این است که این اداره نتوانسته به خوبی به وظایفش عمل کند. وی با تاکید بر اینکه حضور دو عضو سهام 
دار حقیقی در شورای عالی بورس امر پسندیده ای است، اظهار کرد:  اما به قدری چالش قانونی و حقوقی در بازار سرمایه 
وجود دارد که طرح مجمع سهام داران حقیقی از اهمیت کم تری برخوردار است. بهتر است ابتدا چالش های مهم تر اصلاح 
و برطرف شوند.این حقوق دان بازار سرمایه در ادامه با تاکید بر اینکه باید هدف تشکیل مجمع سهام دارن حقیقی بررسی 
شود، گفت: آیا هدف  صرفا گنجاندن دو عضو حقیقی در شورای عالی بورس  است یا حضور حداکثر سهام داران حقیقی 
در بازار سرمایه؟ اگر هدف این است که ساختار بازار سرمایه تغییر کند، از حقوقی محور، حقیق محور شود و برای اشخاص 
حقیقی در بازار سرمایه حقوق و اختیاراتی قائل شویم می تواند راهگشا باشد اما اگر هدف فقط مشارکت حداقلی حقیقی 

ها است نیاز به قانون ندارد.

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

تلاش دولت برای ورود نقدینگی های سرگردان به بورس
نایب رییس مجلس شورای اسلامی مطرح شد 

تشکیل مجمع سهام داران حقیقی بورس چه زمانی راهگشا است؟
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 باشگاه استقلال تهران در تلاش است تا مطالبات شیخ 
دیاباته را پرداخت کند اما این بازیکن طبق قوانین می تواند 

قراردادش را فسخ کند.
در شرایطی که هفته های اخیر احمد سعادتمند مدعی شده 
بود مطالبات شیخ دیاباته در حال پرداخت است و حتی واریزی 
به حساب وی به نوبت صورت می گیرد اما این بازیکن تاکنون 
بیش از ۱۰۰ هزار دلار از مطالبات ۴۳۸ هزار دلاری خود را 
دریافت کرده و باشگاه استقلال را تهدید به فسخ قرارداد کرده 

است.
دیاباته با ارسال نامه ای تا ۲۴ شهریور به باشگاه زمان داده بود 
که پول را به صورت کامل پرداخت کنند اما این اتفاق صورت 
نگرفت. در گزارش معاون بین الملل باشگاه استقلال به هیات 
مدیره اعلام شده که ایجنت دیاباته اعلام کرده که در صورت 

عدم پرداخت بقیه مطالبات وی این بازیکن می تواند یکطرفه 
قرارداد خود را فسخ کند.

۴ روز پیش مدیر برنامه دیاباته طی نامه ای رسمی به مسئولان 
این  پرداخت مطالبات  تاکید کرد در صورت عدم  استقلال 
بازیکن وی قرارداد خود را فسخ خواهد کرد. دیاباته در حالی 
این شرایط را پیش روی خود می بیند که هروویه میلیچ، دیگر 
بازیکن خارجی استقلال هم برای چند ماه حقوقش را دریافت 
نکرده و او هم طبق قوانین فیفا می تواند قراردادش را به ثورت 

یکطرفه فسخ کند.
مبلغ ۱۰  پیش  چندی  استقلال  باشگاه  که  شرایطی  در 
حل  برای  همراه  تلفن  اپراتورهای  از  یکی  از  تومان  میلیارد 
مشکل شفر و پرداخت طلب دیاباته و میلیچ دریافت کرد اما 
گفته می شود در حال حاضر تنها یک میلیارد تومان پول از این 

رقم در حساب باشگاه استقلال باقی مانده است. قرار بود از 
۱۰ میلیاردی که به حساب باشگاه واریز شده بود با شیخ تسویه 
حساب شود اما این پول خرج مسائل دیگری شد و او در حال 

حاضر ۳۱۴ هزار دلار طلب دارد.
بنابر اطلاعات دریافتی مدیران استقلال تلاش می کنند تا 
طلب او را پرداخت کنند. شیخ باید تحمل کند تا ظرف ۱۰ روز 
آینده با او تسویه حساب کنند. در گفتگوی مسئولان استقلال 
با مدیربرنامه دیاباته  آن ها قول داده اند که از ماه های آینده این 
روند پرداختی منظم صورت بگیرد. میلیچ هم طبق قوانین فیفا 
پس از عدم دریافت دستمزدش طی سه ماه گذشته به راحتی 
می تواند فسخ کند و او هم باید صبر کند تا استقلال بتواند پول 

او را بپردازد.
اگر این دو بازیکن به هر دلیل خواستار ادامه همکاری با 

آبی پوشان نباشند آن زمان برای فسخ قرارداد هیچ مشکلی 
نخواهند داشت و در کنار انتخاب سرمربی فصل آینده، در 
حال حاضر یکی از اصلی ترین دغدغه مدیران باشگاه پرداخت 
بازیکن، قول مساعد برای پرداخت منظم  مطالبات این دو 
طی ماه های آینده و همینطور تامین بودجه لازم برای تداوم 

همکاری با میلیچ و دیاباته خواهد بود.

درخواست فرصت ۱۰ روز استقلال از دیاباته؛

 شیخ معرفت به خرج می دهد؟

امین صانعی

استقلال با احمد سعادتمند موفق نشد، اتفاقی که شاید بسیاری از هواداران 
زودتر از این ها انتظارش را می کشیدند؛ اما شکست مقابل پاختاکور ازبکستان 
در لیگ قهرمانان آسیا و اتفاقات و حاشیه های عجیب و غریب اردوی آبی پوشان 
در قطر، منجر به آن شد تا در اقدامی قابل تامل و با رای اعضای هیات مدیره، 
مدیرعامل این تیم برکنار و حتی حضورش در هیات مدیره نیز به مجمع باشگاه 

واگذار شود.
چرا استقلال به این روز افتاد؟ چرا تیمی که از قدیمی ترین و با سابقه ترین 
تیم های قاره پهناور آسیا با میلیون ها هوادار پرشور است، چنین درگیر حاشیه ها 
می شود؟ چرا تیمی مانند استقلال تهران به جایی می رسد که هر کس به خود 
اجازه می دهد رودرروی دیگران قرار گرفته و حتی به درگیری در فضای عمومی 

دامن بزند؟
آیا در طول این همه سال چنین صحنه هایی از استقلال دیده بودیم؟ آیا 
فراموش کرده ایم، حجازی  و پورحیدری ها با چه تفکر و اعتقادی در این باشگاه 

حضور داشته و فعالیت می کردند؟
استقلال مدتی است در جلد خود نیست و در کالبدش نفس نمی کشد. 
با هوادار بیگانه شده و دیگر آن اتحاد و همدلی سابق در میان ارکان تیم دیده 
نمی شود و شاید بی راه نباشد که بگوییم برخی ها حتی آن تعصبی را که باید 

داشته باشند، را ندارند.
آنچه در آسیا رقم خورد، عمق اختلاف ها را در اردوی آبی پوشان آشکار ساخت. 
زخمی که به زعم بسیاری از کارشناسان به مصاحبه مدیرعامل این تیم پیش از 

فینال جام حذفی و مسایل پیرامونی آن باز می گردد.
هواداران استقلال در فصلی که گذشت مشکلات و مصیبت های بسیاری 
را تجربه کردند، از اختلاف نظر بین مدیرعامل و سرمربی تیم گرفته تا جدایی 
فرهاد مجیدی با آن ادبیات و گفتار، بسته شدن پنجره نقل وانتقالات، ناکامی در 
گرفتن جام و حذف از آسیا شاید بخشی از اتفاقات تلخ این روزهای استقلال 

تهران باشد.
شاید بتوان گفت استقلال در روزهایی که به بزرگتر نیاز داشت، از آن محروم 
بود. هنوز یادمان نرفته مرحوم منصور پورحیدری با عصایی بر دست در کنار 

نیمکت استقلال را، بزرگتری که این روزها کمک بسیاری می توانست بکند اما 
دریغ و افسوس که یا این افراد از میان ما رفته اند یا به هزار بهانه، اجازه حضور و 
فعالیت چنین کسانی داده نمی شود. در چنین شرایطی هر هنرمندی بر طبل 
خود می کوبد و آواز خود را سر را می دهد. عجیب اینجاست مدیرانی که نقش 
پدری را داشتند هم در این مسئولیت ناکام ماندند و دعوای خانه را به کوی و برزن 

کشاندند و آبروی فرزند ناخلف را در انظار عمومی بردند.
متاسفانه استقلال تهران در این مدت نه رفتار حرفه ای از خود نشان داد، نه 
مدیر کاربلدی را به خود دید و نه در شان یک باشگاه فرهنگی ورزشی ظاهر شد. 
برخوردهای قهری و تعاملات شبهه برانگیز میان سعادتمند و استراماچونی نیز 
برگ دیگری است که در روزهای تلخ این باشگاه بزرگ، در تاریخ به امانت سپرده 
شد. این که طرفین همدیگر را به بیان اطلاعات و اخبار غیرواقعی متهم کنند 
مساله کوچکی نیست زیرا فضا، فضای اعتبار و آبروی یک باشگاه بزرگ و مردمی 
است. باشگاهی که میلیون ها هوادار در ایران و سراسر جهان دارد و هر برد و 

باخت آن طبعات و بازخوردهای خود را نیز به همراه خواهد داشت.
زمانی که سعادتمند راهی ایتالیا شد حتی وزارت ورزش هم اعلام کرد این سفر 
بدون اطلاع این وزارتخانه بوده است اما مدیرعامل برکنار شده آبی پوشان تاکید 
داشت که سفر با هماهنگی مسئولان مربوطه انجام شده است. همین اختلاف 
نظرها، جای شبهه دارد و به نظر می رسد این بازی، پشت صحنه هایی دارد که 

شاید در آینده ای نزدیک برخی از زوایای آن برملا شود.
نکته مهم دیگری که حکایت از اختلاف نظرها و مشکلات میان مدیرعامل 
استقلال و هیات مدیره باشگاه دارد را می توان در متن برکناری سعادتمند پیدا 

کرد.
به عنوان مثال بیان اینکه سفر نابهنگام و بی نتیجه مدیرعامل استقلال به ایتالیا 
برخلاف ادعاها و براساس اسناد موجود، در زمان دیگری هم قابل انجام بود. 
مساله کمی نیست زیرا سعادتمند تاکید داشت اقدامات حضورش در ایتالیا از 
مدت ها پیش برنامه ریزی شده بود و امکان جابجایی نداشت. حضورش در جعبه 
جادویی تلویزیون و مصاحبه جنجالی او و مسایلی که مطرح شد نیز هیزم در 

آتش اختلاف های آبی پوشان انداخت.
تعلل در پرداخت طلب شفر، بسته شدن پنجره نقل و انتقالات، قراردادهای 
اقتصادی بی نتیجه و بدون تامین نظر هیات مدیره، خروج ارز از کشور بدون 
مجوز هیات مدیره و طرح مسائل داخلی و محرمانه در سایت رسمی باشگاه نیز 

شاید بخشی از اتفاقات عجیب این روزهای استقلال تهران باشد.
سعادتمند یا مدیر فوتبالی نبود و یا در جریان بازی افتاد که خواسته یا ناخواسته 
او را به اینجا کشاند. اینکه بازیکنی قلیان به دست است یا شب ها دیر می خوابد، 
مساله جدیدی در فوتبال به اصطلاح حرفه ای ما نیست که این گونه نقل محافل 
ورزشی و غیرورزشی شود. با این حال، آنچه در این فصل استقلال رخ داد، نشان 
داد که نبود مدیر کاربلدی که به جای خاموش کردن حاشیه ها و فضا را برای 
موفقیت تیم همراه کند، چه عواقبی برای یک باشگاه باسابقه به همراه دارد و 
این مهم، ضرورت دقت در انتخاب افراد برای هیات مدیره و مدیرعامل در باشگاه 

دولتی را بیش از پیش آشکار ساخت.

چرا استقلال با سعادتمند به سعادت نرسید؟ کالدرون: فینال جای بهترین هاست

بازیکنان پرسپولیس ذاتا برنده هستند

سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: بازیکنان پرسپولیس ذاتا برنده 
هستند و این میل به پیروزی است که باعث موفقیت این تیم شد.

تیم فوتبال پرسپولیس توانست امسال پس از قهرمانی در لیگ برتر به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا راه پیدا کند.

پرسپولیس پس از جدایی برانکو، فصل را با گابریل کالدرون آغاز کرد. این مربی 
توانست در نیم فصل اول تیم را در صدر جدول تحویل یحیی گل محمدی دهد و 

این مربی نیز پرسپولیس را روی ریل موفقیت قرار دهد.
در همین راستا، گابریل کالدرون در گفت وگو با ایرنا، در مورد موفقیت پرسپولیس 
در لیگ قهرمانان آسیا، شرایط این تیم با یحیی گل محمدی و ... صحبت هایی 

انجام داد کعه در زیر می خوانید:
پرسپولیس توانست در لیگ قهرمانان آسیا فینالیست شود، نظر شما 

در مورد این موضوع چیست؟
این کار را قبلا هم انجام داده بودند، پرسپولیس یک تیم بزرگ در آسیاست و در 
تمام طول فصل فوق العاده بودند، مخصوصا طوری که رقابت می کنند، سطح 

رقابت بازیکنان تیم بی نظیر است. ذاتا برنده هستند.
به عنوان مربی ای که در پرسپولیس کار کردید، دلیل اصلی موفقیت این 

تیم را چه می دانید؟
از موفقیت باشگاه خوشحال هستم. پرسپولیس تیم بزرگی است و سال به سال 
این را نشان داده است. پرسپولیس توانست تیم هایی که از لحاظ مالی خیلی قوی 
بودند را حذف کند، مثل الدحیل در مرحله گروهی، السد و النصر. این کار را فقط 
زمانی می توانید انجام دهید که بازیکنان بزرگ و میل زیاد به برنده شدن داشته 

باشید.
پرسپولیس می تواند قهرمان آسیا شود؟

بله. البته هنوز یک فینال باقی مانده است. تیم هایی که به فینال می رسند، 
بهترین ها هستند و با یک بازی می توانند قهرمان شوند، و امیدوارم اینطور شود.
پرسپولیس از دید شما می تواند در فصل جدید هم موفق ظاهر شود؟

با توجه به ابهام و بلاتکلیفی ناشی از این همه گیری کرونا، باید امیدوار باشیم 
کم کم از این شرایط خارج شویم و فوتبال هم مثل زندگی دوباره به شرایط قبل 

بازگردد.

مجیدی: سعادتمند پرسپولیسی بود

پروژه بازگشت استراماچونی
 کلاهبرداری عاطفی بود

بود.  دروغ  استراماچونی  آندره آ  بازگشت  پروژه  گفت:  استقلال  اسبق  سرمربی 
کلاهبرداری عاطفی بود و یک ضربه کشنده به استقلال در آستانه کسب جام حذفی 
و لیگ قهرمانان آسیا.  وی در ابتدای صحبت های خود گفت: سکوت کردم تا هوادار 
واقعی استقلال برخلاف فضای دست کاری شده شبکه های اجتماعی، متوجه عمق 
دروغ گویی و فریب کاری در باشگاه استقلال بشود. حالا همه متوجه شدند که پروژه 
بازگشت آقای استراماچونی دروغ بود. کلاهبرداری عاطفی بود و یک ضربه کشنده 
به استقلال در آستانه کسب جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا. مجیدی افزود: فاجعه 
بدتر اینکه با پنجره بسته به آسیا رفتیم و هیچ مسؤول و ناظری این مدیران خیانت کار 
را مواخذه نکرد که چرا پول آقای شفر را ندادند اما دنبال ماجراجویی های قلابی در 
ایتالیا بودند. سرمربی پیشین استقلال تاکید کرد: ۶ ماه قبل گفته بودم که استقلال 
مدیر توانمند اقتصادی در باشگاه می خواهد، گفته بودم که استقلال مدیر-کارمند 
نمی خواهد اما یک مدیر پرسپولیسی را برای استقلال انتخاب کردند و با هزینه  های 
سنگین، ارتش مجازی راه انداختند و یک زمین سوخته در استقلال باقی گذاشتند.  
وی یادآور شد: روزی نیست که یک دروغ تازه از آقایان رو نشود. همین امروز در رسانه ها 
خواندیم که ۴۰ میلیارد تومان از ۶۰ میلیارد تومانی که برای خود پیش هواداران سند 
جعلی درآمدزایی زدند، قرض بوده است! مجیدی ادامه داد: مدیریت فریب کار با 
همکاری شریکش در هیات مدیره استقلال پروژه کینه توزی علیه من را همچنان 
پیش می برند. آنها مأموریت داشته اند که استقلال را به یک تیم معمولی تبدیل کنند و 
فکرش را هم نمی کردم که میزان حقارت آقایان در حدی باشد که استوری نگذاشتن، 
سلفی نگرفتن و نام نبردن از آنها در مصاحبه هایم منجر به از دست رفتن قهرمانی ها 
در استقلال شود. همه از جام حذفی می گویند اما قدرت تیم ما در حدی بود که 
می توانستیم در فینال غرب آسیا، دربی آسیایی برگزار کنیم اما به جای پرداخت طلب 
شفر در ۶ ماه گذشته فقط دروغ گفتند. وی تاکید کرد: جدا از منتقدانی نظیر آقای 
حسن روشن که حرف دل و زبان شان یکی است، در این وسط تعدادی از پیشکسوتان 
با سهم خواهی و منفعت طلبی به حمایت از مدیریت دروغگو پرداختند و حالا هم با 
کاسب کاری همیشگی شان راهروهای وزارت ورزش را بالا پایین می کنند تا به جای 
قدم زدن در پارک ها، سرگرمی تازه ای برای خودشان به وجود بیاورند. به خاطر همین 
است که باید یادی کنیم از ناصر حجازی و منصور پورحیدری و حسرت بخوریم که کجا 
هستند آن مردان بزرگ. سرمربی پیشین استقلال تصریح کرد: یک مدیر پرسپولیسی 
با اسم رمز استراماچونی و الکس نوری، استقلال را به این روزها رساند. این پلیدی ها 
در استقلال تمام نخواهد شد اما اگر استقلالی واقعی هستید، دفعه بعد لااقل حامی 
این دروغگوها نباشید. حمایت نادرست باعث شد که استقلال برای دومین سال 
متوالی توسط دلال ها بسته شود و نه سرمربی!  وی افزود: باید خطاب به آنها که نگران 
سوختن من در نیم فصل پارسال بودند، بگویم که نسوختم، عملکرد مناسبی داشتم و 
اگر توطئه مدیریت نبود، با موفقیت از قطر برمی گشتم. حالا هم بعد از نایب قهرمانی 
در فصل گذشته باید به قهرمانی فکر کرد و امیدوارم هواداران استقلال را به زودی 
خوشحال ببینم. مجیدی در ادامه صحبت های خود خاطرنشان کرد: حرف بعدی 
من با شما هواداران، به طور مشخص درباره مدیران، معاونان و مشاورانی خواهد بود 
که در این سال ها تیشه به ریشه استقلال زده اند و آماده هستم سنگین ترین هزینه ها 
را برای حذف این افراد پرداخت کنم. نام شان را خواهم برد و رهایشان نمی کنم. وی 
ادامه داد: بعد از رفتن آقای استراماچونی، با یک دروغ زشت من را متهم به همدستی 
با وزارت ورزش کردند. در چند روز گذشته هم مجددا گفتند که مشغول لابی با 
وزیر ورزش هستم اما همه این حرفها دروغ بود، چون هیچ وقت آقای سلطانی فر را 
ندیده ام. سرمربی پیشین استقلال تاکید کرد: آنها نمی توانند در رابطه عاطفی من با 
هوادار خدشه ای وارد کنند، رابطه ای که در تمام سال های جوانی، انرژی و انگیزه من 

برای زندگی و فوتبال بود.

پس از جمع بندی هیات مدیره؛

فکری سرمربی تیم فوتبال استقلال شد
سرمربی فصل گذشته تیم فوتبال نساجی مازندران و کاپیتان پیشین آبی پوشان به 

عنوان سرمربی جدید تیم فوتبال استقلال انتخاب شد. 
تیم فوتبال استقلال بعد از پشت سر گذاشتن یک فصل عجیب و غریب و پر تغییر، 
سرانجام سرمربی فصل بعد خود را شناخت. با تصمیم هیأت مدیره باشگاه استقلال، 

محمود فکری هدایت تیم را برای فصل آینده بر عهده خواهد داشت.
محمود فکری در حالی به عنوان سرمربی استقلال انتخاب شد که نیمکت استقلال 
از شروع فصل قبل تا پایانش که همین هفته گذشته بود، سرنوشت پیچیده ای داشت.

 

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: منتظر تصمیم اتحادیه جهانی درباره برگزاری یا عدم برگزاری رقابت های جهانی 
هستیم تا بر اساس آن برنامه ریزی کنیم. محمد بنا درباره زمان از سرگیری تمرینات ملی پوشان کشتی فرنگی ایران پس 
از تعطیلی چند ماهه به دلیل شیوع کرونا، اظهار کرد: منتظر تصمیم اتحادیه جهانی هستیم تا تکلیف رقابت های جهانی 
مشخص شود. رییس فدراسیون کشتی صربستان به عنوان میزبان رقابت های قهرمانی جهان نیز قرار است به زودی به ایران 
بیاید که این نشان دهنده آن است که برای آن ها حضور ۱۰ تیم اول رنکینگ در رقابت های جهانی مهم است. اگر رقابت 
های جهانی برگزار شود بلافاصله تمرینات را شروع می کنیم در غیر اینصورت لیگ برگزار می شود و پس از آن برای مسابقات 
کسب سهمیه اردوها آغاز می شود. سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی درباره میزان تعامل با مسئولان فدراسیون کشتی و 
اینکه آیا گلایه ای وجود دارد یا خیر، گفت: از اول هم گلایه ای نبوده، البته راجع به اینکه من به عنوان سرمربی تیم ملی چه 
چیزهایی نیاز دارم بحث می شود.  وی در پاسخ به این سوال که آیا از میزان حمایت های رییس فدراسیون کشتی راضی است 
یا خیر، خاطرنشان کرد: از حمایت های فدراسیون راضی ام، علیرضا دبیر که به جای خود اما بیشتر طرف حساب من حمید 
سوریان است. به دوستان هم گفتم سوریان بزرگ کشتی فرنگی است، البته او می گوید من شاگرد شما هستم اما یک وقت 
شاگرد از استاد هم بالاتر می زند و عیبی هم ندارد. بنا در ادامه گفتگو با ایسنا، درباره حواشی سعید عبدولی در فضای مجازی 
و صحبت های او علیه رییس فدراسیون کشتی، گفت: متاسفانه این موارد به خود او لطمه می زند نه کس دیگری . همه 
همدیگر را در جایگاه خودشان می شناسند. سعید یک کشتی گیر احساسی است که بر خلاف حالت زمخت و خشنی که بر 
روی تشک مبارزه دارد، قلبی مهربان و لطیف دارد. سن او بالا می رود و کشتی اش در حال تمام شدن است، به همین خاطر 
بین اینکه ادامه بدهد یا نه مانده است. سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در پاسخ به این سوال که آیا بر روی سعید عبدولی 
کماکان حساب می کند یا خیر، خاطرنشان کرد: او هنوز هم می تواند به تیم ملی کمک کند.اگر بخواهد باید مثل کشتی 

گیران دیگر به اردو بیاید تا اگر شرایطش خوب باشد به عضویت تیم ملی در بیاید.

سخنگوی فدراسیون کشتی از برگزاری ادامه رقابتهای لیگ برتر کشتی با وجود اعمال برخی محدودیت های جدید 
کرونایی در کشور خبر داد.

محمدابراهیم امامی با بیان اینکه هیچ مانع و مشکلی برای ادامه پیکارهای لیگ برتر کشتی آزاد و فرنگی وجود ندارد 
گفت: ما طبق مجوزهایی که از سوی مقامات و مسئولان ذیصلاح دریافت کردیم می توانیم رقابتهای لیگ برتر کشتی را 
مثل هفته قبل برگزار کنیم. چرا که این هفته هم کشتی گیران و مربیان و عوامل اجرایی لیگ بعد از انجام تست کرونا، 

همچنان در شرایط قرنطینه هستند و مشکلی برای حضور در ادامه لیگ برتر ندارند.
وی افزود: خوشبختانه تمامی نکات بهداشتی طبق پروتکل های ستاد مقابله با کرونا در ورزش در رقابتهای هفته گذشته 
لیگ برتر با دقت رعایت شد و حتی سخت گیری های مضاعفی از سوی فدراسیون کشتی هم در مسابقات اعمال کردیم. 
البته توجه و جدیت در رعایت این پروتکل های بهداشتی در طول رقابتهای پیش رو نیز دو چندان خواهد شد و سعی 

خواهیم کرد حتی جزئی ترین موارد را هم با جدیت و دقت نظر رعایت کنیم.
رئیس اسبق سازمان لیگ کشتی در واکنش به محدودیت ها و تعطیلی های اخیر کرونایی که رشته کشتی را هم شامل 
شده ، گفت: ممنوعیت فعالیت کشتی طبق مصوبه اخیر متولیان بهداشتی کشور مربوط به فعالیت باشگاه ها و سالن 
های کشتی است که به عنوان رشته های پربرخورد تلقی می شود. اما این محدودیت و ممنوعیت ها شامل لیگ برتر 
کشتی نمی شود، چرا که تمامی شرکت کنندگان در این مسابقات پس از انجام تست های هفته گذشته همچنان در 

شرایط قرنطینه هستند و مشکلی برای حضور در ادامه رقابتها ندارند.
امامی در پایان اظهار داشت: مطمئنا برگزاری لیگ برتر کشتی ایران بتواند مسیر برگزاری مسابقات از سوی اتحادیه 
جهانی کشتی را هم هموارتر سازد، چرا که ما نشان دادیم با انجام تست های منظم و مداوم و رعایت دقیق پروتکل های 

بهداشتی می توان رقابتهای کشتی را مثل گذشته برگزار کرد.

بنا: طرف حساب من حمید سوریان است

نباید با پاداش ۲ میلیونی شخصیت مربی تیم ملی زیر سوال برد
سخنگوی فدراسیون کشتی  خبرداد:

ادامه مسابقات  کشتی طبق پروتکل  های بهداشتی

هافبک عراقی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: زمانی که در عراق بودم قهرمانی در 
ای اف سی کاپ را تجربه کردم و این بار امیدوارم تا با پرسپولیس در لیگ قهرمانان 

هم قهرمان شوم.
تیم فوتبال پرسپولیس روز شنبه موفق شد با برتری برابر النصر عربستان در 
مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا جواز حضور در فینال این تورنمنت را کسب 

کند.
»بشار رسن« هافبک عراقی تیم فوتبال پرسپولیس پس از این مسابقه به عنوان 

برترین بازیکن زمین انتخاب شد.

رسن که یکی از مهره های تاثیرگذار سرخپوشان در این مسابقات بود روز دوشنبه 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در مورد صعود پرسپولیس به فینال آسیا، دلایل اصلی 
موفقیت پرسپولیس در لیگ قهرمانان و... صحبت هایی انجام داد که در زیر 

می خوانید. 
پرسپولیس بار دیگر توانست فینالیست لیگ قهرمانان آسیا شود 

نظرت در این خصوص چیست؟
این موفقیت را به همه تبریک میگویم و امیدوارم با قهرمانی در آسیا این کار ناتمام 

را تمام کنیم.
در قطر نمایش خوبی داشتید، دلیل اصلی موفقیت این موضوع چه بود؟

تلاش بازیکنان و درایت کادر فنی. جای هواداران هم همیشه در کنار ما خالی 
است اما انرژی مثبت آنها را دریافت می کنیم. همه اعضا تیم برای شاد کردن 
دل هواداران می جنگیم و همین یک دل بودن و به معنای واقعی تیم بودن عامل 

موفقیت پرسپولیس است.
در حین مسابقات هم مصدوم شد،  با وجود مصدومیت باز هم برای 

پرسپولیس به میدان رفتی و عملکرد خوبی هم داشتی؟
مهم موفقیت تیم و خوشحالی هواداران بود. شاید برخی اوقات مشکلاتی وجود 
داشت اما زمان بازی که می شد،  بازیکنان همه چیز را فراموش می کردند و برای 
موفقیت تیم با انگیزه تلاش می کردند. مهم تر از همه چیز موفقیت پرسپولیس و 

خوشحالی هواداران بود که توانستیم به هدفمان برسیم.
پرسپولیس کار بزرگی را رقم زد و بدون انجام بازی خانگی و در غیاب 

هواداران فینالیست شد نظر تو در این باره چیست؟
واقعاً در طول مسابقات، جای هواداران روی سکوها خالی بود. اما حضور آنها را 
کنارمان حس می کردیم و از پیام هایی که می دادند انرژی می گرفتیم. امیدوارم که 

آنها هم خوشحال باشند.
در بازی با النصر اتفاق عجیبی افتاد و »عیسی آل کثیر« تنها چند 

ساعت قبل از بازی محروم شد. نظر تو چیست؟  
این تصمیم برای همه ما عجیب بود. این بازیکن بسیار قابل و ارزنده  است؛ اما 
دیگر تصمیمی بود که گرفته شده و امیدوارم که این مشکل هم حل شود و بتواند 

در فینال کنار ما باشد.
در دیدار مقابل النصر به عنوان بهترین بازیکن زمین هم انتخاب شدی.

همه تیم بی نظیر بودند. این پرسپولیس بود که بهترین بود نه من.
فکر می کنی پرسپولیس در فینال هم بتواند موفق عمل کند؟

باید دیگر این کار را تمام کنیم. همه همدل هستیم تا این اتفاق بزرگ رخ دهد و 
این بار دیگر قهرمان آسیا شویم. از طرفی پیش از این هم گفته بودم که من زمانی 
که در عراق بازی می کردم قهرمان AFC کاپ شدم و این بار می خواهم قهرمانی با 

پرسپولیس در لیگ قهرمانان را تجربه کنم.

رسن: 
بعد از  ای اف سی کاپ، لیگ قهرمانان را هم می خواهم
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نامزد اصلی یا نیابتی ؛

مهره های انتخاباتی شطرنج اصلاح طلبان
جریان اصلاحات در تداوم فعالیت های انتخاباتی خود این روزها به اعلام مصادیق 
و نام ها روی آورده است؛ گروهی نامزد اصلی آنها را ائتلافی می دانند و گروهی دیگر 
اصلاح طلب. در این میان رایزنی ها برای نزدیک ساختن این دو دیدگاه و مشخص 
شدن چهره اصلی شطرنج اصلاحات در پیدا و نهان ادامه دارد.  یافتن راهی برای 
آشتی با پروسه انتخابات و یافتن نامزدی که مورد قبول تمام طیف های اصلاح طلب 
باشد، دو هدف مهم اصلاحات در ماه های آینده به شمار می رود. نامه آیت الله 
محمدموسوی خوئینی ها خطاب به اصلاح طلبان و دعوت آنها برای حضور موثر 
در انتخابات که برخی مضامین آن را دیدگاه رهبر اصلاحات ارزیابی می کنند از یک 
سو و اظهارنظرهای چهره هایی چون حجت الاسلام عبدالواحد موسوی لاری نایب 
رییس پیشین شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان درباره ضرورت حضور 
در انتخابات نشان می دهد که دست کم تا به این جای کار تفکر حاکم بر بیشتر 

اصلاح طلبان تلاش برای حضور پرشور است.
در همین راستا گمانه های بسیاری هم درباره نام ها و چهره هایی که می توانند به 
عنوان نامزد مورد حمایت اصلاحات مطرح شوند وجود دارد. از معتدلان اصولگرا 
چون »علی لاریجانی« تا اصلاح طلبی مانند »اسحاق جهانگیری« در گفت و گوهای 
منتشر شده خوانده و شنیده می شود اما هریک موافقان و مخالفان خاص خود را 
دارند که ایجاد همگرایی میان آنها می تواند مهمترین پروژه انتخاباتی بزرگان اصلاح 
طلب تعریف شود. این گمانه زنی ها در حالی است که به انبوه نگرانی های اصلاح 
طلبان که پیش از این از جنس احراز صلاحیت بود، موضوع اصلاح قانون انتخابات 

از سوی نمایندگان مجلس هم افزوده شده است.
شرط و شروط برای نامزد نیابتی

گمانه زنی های محافل رسانه ای و سیاسی حاکی از نوع تازه ای از معرفی نامزد 
از طیف های  بر اساس شنیده ها شماری  و  انتخاباتی در جریان اصلاحات دارد 
اصلاح طلب در نظر دارند در کنار نامزد ائتلافی یا نیابتی خود چهره ای اصلاح طلب 
و محبوب را در قامت معاون اول یا حتی وزیر خارجه معرفی کنند. این میان نام علی 
لاریجانی بیش از گذشته مطرح می شود و بسیاری وی را گشایشگر گره انتخاباتی 
اصلاح طلبان می دانند. »محمود صادقی« نماینده اصلاح طلب مجلس دهم در این 
زمینه گفته است: »اینکه آقای لاریجانی نگاهی به انتخابات ریاست جمهوری داشته 
باشد موضوع محتملی است؛ از آن طرف این احتمال را رد نمی کنم که اصلاح طلبان 
در انتخابات ریاست جمهوری ناگزیر به حمایت از فردی با ویژگی های لاریجانی 

باشند.
میان احزاب اصلاح طلب، حزب کارگزاران سازندگی از ابتدای جدی شدن مباحث 
انتخابات ریاست جمهوری از طرفداران نامزد ائتلافی بود و شائبه هایی مبنی بر 
حمایت از لاریجانی هم از سوی اعضای شورای مرکزی وجود داشت. این شائبه ها 
وقتی تقویت می شود که گفت وگوهای اخیر اعضای این حزب را مرور کنیم. »یدالله 
طاهرنژاد« عضو شورای مرکزی حزب تصریح کرده است: »اگر به این نتیجه برسیم که 
امور زندگی و معیشت مردم با حمایت ما از آقای لاریجانی بهتر می شود، احتمال دارد 

که  اصلاح طلبان از آقای لاریجانی حمایت کنند.«
از  بر سر حمایت  بودن اجماع  از محتمل  این هم »محمد عطریانفر«  از  پیش 
لاریجانی سخن گفته بود. در برخی محافل رسانه ای به ویژه در جناح رقیب این 
موضوع به قدری محتمل و مشخص است که این رسانه ها حتی از تعیین شرط و 
شروط میان لاریجانی و اصلاح طلبان برای انتخابات آینده و در صورت پیروزی خبر 
می دهند. حضور فردی محبوب از اصلاح طلبان در کنار لاریجانی و نیز تعیین تکلیف 
کابینه هم بر اساس شنیده ها از همان شروطی است که جریان اصلاحات برای 

حمایت از لاریجانی تعیین کرده اند.
با تمام این اظهارات و تحلیل ها دو ابهام اساسی، احتمال توافق جامع بر سر حمایت 
از لاریجانی را کاهش می دهد. نکته اول سکوت او در قبال تمام احتمالات انتخاباتی 
درباره خود است که اگر در پشت پرده هم مانند عرصه رسانه هیچ اظهارنظری درباره 
رد یا تایید حضور انتخاباتی و تمایل به اصلاحات شنیده نشود، کار اصلاح طلبان را 
دشوارتر خواهد کرد. از سوی دیگر احزابی مانند اتحاد ملت و حتی اعضای شورای 
عالی سیاست گذاری تاکنون بر سر موضع خود یعنی نامزد اصلاح طلب ایستاده اند و 

اقناع آنها برای حمایت از لاریجانی هم چندان آسان به نظر نمی رسد.
جهانگیری راه نجات است؟ 

اگر برای آن دسته از اصلاح طلبانی که طرفدار ائتلاف با نامزدهای رقیب هستند 
اسحاق  هم  طلب  اصلاح  نامزد  طرفداران  میان  است،  گزینه  بهترین  لاریجانی 
مشاور  رجایی«  »غلامعلی  می رود.  شمار  به  جدی  گزینه  روزها  این  جهانگیری 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی ضمن رد دیگر گزینه های احتمالی تصریح 
کرده است: »برنامه ای که در اردوگاه  اصولگرایان در حال شکل گیری است، اگر به 
سمت چهره های جوان برود، عارف قدرت و رقابت با آنها را ندارد. محسن هاشمی 
هم می توانست گزینه بهتری باشد ولی با وضعیتی که در  شورا است و مسائلی 
که حول خاندان هاشمی وجود دارد شانسی برای او باقی نمی ماند بنابراین فقط 
اسحاق جهانگیری می ماند؛ پس مهره اصلی و مهم شطرنج اصلاح طلبان در ۱۴۰۰ 

جهانگیری است.«
اسحاق جهانگیری معاون اول حجت الاسلام حسن روحانی در دو دولت تدبیر 
و امید و از تکنوکرات های موسس حزب کارگزاران و نیز عضو بنیاد باران است. وی 
امتحان خود را در آزمون انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم پس و نشان داد که 
از ظرفیت بالایی برای حضور در مناظرات برخوردار است از سوی دیگر با توجه به 
سوابق وی امکان رد صلاحیت هم بسیار کم در نظر گرفته می شود و شاید این همان 
گزینه مرضی الطرفینی باشد که حجت الاسلام موسوی لاری به آن اشاره کرده و 
گفته است: »در اردوگاه اصلاح طلبان درگیری بین کاندیداها تا این لحظه بروز نکرده 
است. امکان اینکه به فردی برسند که مرضی الاطراف باشد، هم نهادهای حاکمیتی 
روی او حرف نداشته باشند و هم اصلاح طلبان از طیف های مختلف او را قبول داشته 

باشند، این مساله شدنی است.«
نهادهای نظارتی به گفته موسوی لاری احتمالا حرفی بر سر جهانگیری نداشته 
باشند و وی به سبب نزدیکی به دو حزب مهم اصلاح طلب یعنی اتحاد ملت و 
کارگزاران بتواند به کانون وحدت تبدیل شود اما برخی از رسانه ها از هم اکنون و با 
توجه به شرایط کشور درباره میزان استقبال مردم از جهانگیری به عنوان نامزد ریاست 

جمهوری تردیدهایی را انعکاس می دهند.
نگرانی ها همچنان ادامه دارد

طرح اصلاح قانون انتخابات همچنان واکنش برانگیز است و اصلاح طلبان درباره 
آن بیانیه داده و اظهارنظر می کنند. در تازه ترین واکنش ها جبهه هماهنگی اصلاحات 
در بیانیه درباره نقاط ضعف این طرح تاکید کرده است: »این طرح ها برخلاف 
سیاست های کلی نظام قانونگذاری )ابلاغی ۶/۷/۹۸( نه با اصول قانون گذاری 
و قانون نویسی مطابقت دارد و نه از استحکام و ادبیات حقوقی مناسب برخوردار 
است. همچنین در فرآیند تدوین این طرح ها از نظرات کارشناسی و ظرفیت نهادهای 
قانونی مردم نهاد تخصصی و احزاب سیاسی استفاده نشده است و برخلاف ادعا و 
شعارهای مجلس یازدهم هیچ ربطی به نیازهای واقعی و گره گشایی از امور اجرایی 
کشور و تنگناهای معیشتی مردم ندارند.« حجت الاسلام موسوی لاری هم با تاکید 
بر اینکه شورای نگهبان یک تکلیف نظارتی برای انتخابات دارد نه گزینش منتخب؛ 
درباره سرنوشت این طرح گفته است: »این طرحی که  آمده حتما شورای نگهبان 
بخشی از آن را رد می کند، اما قسمت هایی که حضور شورای نگهبان در انتخابات 
را تقویت می کند بعید می دانم تایید نشود. چون استدلال شورای نگهبان این است 
که نظارت بر تمام انتخابات در همه ابعاد آن داشته باشد.« »مصطفی کواکبیان« 
دیگر نماینده اصلاح طلب مجلس دهم، تلاش مجلس یازدهم برای اصلاح قانون 
انتخابات را »عجولانه« و »غیرکارشناسی« دانست و توصیه کرد: »اگر می خواهید 
کاری انجام دهید، بروید لایحه جامع انتخابات مجلس دهم را بررسی کنید که 
متاسفانه رییس مجلس وقت آن را در دستور کار قرار نداد.« پیش از این هم »علی 
باقری« مدیر کل سیاسی وزارت کشور دولت اصلاحات، درباره تلاش مجلس یازدهم 
برای اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری، گفته بود: »با مطالعه جزییات طرح 
پیشنهادی در می یابیم این طرح نه تنها از کلی گویی اصل ۱۱۵ قانون اساسی کم 
نمی کند، بلکه بر ابهامات آن می افزاید.« اصلاح طلبان در مخالفت با این طرح هم 
نگران گستردگی دلایل رد صلاحیت هستند و از طرف دیگر آن را ناقض حق انتخاب 
مردم می دانند. در صورت تصویب این طرح در مجلس و شورای نگهبان شرایط برای 
شرکت در انتخابات دشوارتر هم می شود و شاید حتی دو گزینه اشاره شده در بالا هم 

شرایط احراز صلاحیت را به دست نیاورند.

سخنگوی وزارت امور خارجه  درباره صحبت های ظریف درباره کارشکنی  عده ای 
در داخل کشور در امور دستگاه دیپلماسی گفت:سیاست خارجی را نباید گروگان 
سیاست داخلی کرد. هر وقت مسائل سیاست خارجی وابسته به مسائل داخلی 
شده، منافع ملی هیچ وقت تامین نشده است. سیاست داخلی را به سیاسیون و 
سیاست خارجی را به دیپلمات های کارکشته جمهوری اسلامی واگذار کنید که 
منافع ایران را دنبال می کنند. همواره سعی کردیم نماینده شایسته ای برای ایران 

سربلند و نه یک جریان باشیم.
»سعید خطیب زاده« صبح دوشنبه در نشست خبری هفتگی خود با خبرنگاران 
ضمن گرامیداشت اربعین حسینی، گفت: امسال برخلاف سال های گذشته که 
راهپیمایی بزرگ اربعین، این خروش عاشقان حسین )ع( در عراق از سراسر دنیا 
برگزار می شد، به دلیل شیوع کرونا امسال این اتفاق نمی افتد. اما دل های مومنان 
و دوستداران این امام، راهی کربلا هستند. جمهوری اسلامی ایران و نهادهای 
مختلف در تلاش هستند به رغم پروتکل های بهداشتی کرونا، فضای حسینی برپا 

باشد و امیدواریم سال آینده خبری از این ویروس شوم نباشد.  
سخنگوی وزارت امورخارجه به تحولات دیپلماتیک هفته گذشته اشاره کرد و 
اظهار داشت: در سیزدهم مهر، ظریف به نمایندگی از رییس جمهوری سفر نیم 
روزه ای را به کویت انجام داد که برای همدردی با مردم کویت به مناسبت درگذشت 
امیر فقید این کشور انجام شد. ملاقاتی با امیر جدید کویت انجام شد و ضمن 
ابلاغ پیام تسلیت، حمایت ایران را ابلاغ کند همچنین او با نخست وزیر کویت هم 

دیدار کرد.  
خطیب زاده ادامه داد: همچنین محمد جواد ظریف با سرگئی لاوروف وزیر 
خارجه روسیه با موضوع قره باغ گفت وگوی مفصلی داشتند. در دهم مهر هم 
ظریف با وزرای خارجه اتریش و هلند گفت وگوی تلفنی داشتند. همچنین قبلا به 

سفارت کویت رفتند و یادنامه امیر فقید این کشور را امضا کردند.  
وی با اشاره به تحولات قفقاز جنوبی و درگیری جمهوری آذربایجان و ارمنستان 
تصریح کرد: ایران تحولات مرزهای غربی را با حساسیت و دقت و در تماس نزدیک 
با همه طرف ها این مساله زیر نظر دارد. ایران از ابتدا اعلام کرد مسیر نظامی برای 

حل و فصل این منازعه قدیمی وجود ندارد.  
خطیب زاده با اشاره به مواضع ایران خاطرنشان کرد: ضمن تاکید و احترام به 
تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان بر خروج نیروها از شهرهای اشغالی تاکید 
داریم. هرچه زودتر درگیری های نظامی برای گفت وگوهای سیاسی و زمان دار 

متوقف شود.  
 جزایر سه گانه بدون شک متعلق به ایران است

خطیب زاده درباره ادعای امارات درباره جزایر سه گانه  ایرانی و پروژه ساخت 
لوله های نفتی امارات همراه با رژیم صهیونیستی در خلیج فارس عنوان کرد: هر 
کشوری حتی هر چقدر هم خطا کند، در همسایگی ما، سعی می کنیم با توجه 
به سیاست حسن همسایگی تلاش کنیم به مسیر درست کنش های منطقه ای 

برگردد.  
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه امارات سال هاست که در مسیر غلطی 
در برخی حوزه ها گام برمی دارد، گفت: جمهوری اسلامی ایران درباره جزایر 
سه گانه از کسی اجازه نمی گیرد در مرزها و سرزمین خود چه اقداماتی را انجام 
دهد. جزایر سه گانه ایران در خلیج همیشه فارس بدون شک و قطعی متعلق به 
ایران است و این اظهارات نه حقی برای کسی ایجاد می کند و نه تاثیری بر اعمال 

حاکمیت ایران.
به گفته خطیب زاده، رژیم صهیونیستی در حضیض خود به سر می برد و سعی 
می کند در غرقی که اتفاق می افتد هر کس دیگری را با خود به زیر بکشد. امیدوارم 

امارات و دولت فعلی با این رژیم به زیر آب کشیده نشود.  
فرقی نمی کند چه کسی رییس جمهوری آمریکا شود

خطیب زاده درباره اینکه برای ایران فرق می کند که چه کسی رییس جمهوری 
آمریکا شود و امکان مذاکره با انتخاب مجدد ترامپ، گفت: سیاست ایران در قبال 
آمریکا دقیق و محاسبه شده و برآمده از ابعاد مختلف در نظام بین الملل است. 
آمریکا مسوول ترور بزدلانه، ناجوانمردانه و در نیمه های شب در عراق است و در 

سطح ملی آمریکا باید پاسخگو باشد.  
وی با تاکید بر اینکه ما شخصی به نام ترامپ نمی شناسیم ما رییس جمهوری 
آمریکا را می شناسیم و آمریکا باید پاسخگو باشد، اظهار داشت: در سطح شخصی 

ترامپ به اندازه کافی به جامعه جهانی و ملتش نشان داده که چه ویژگی هایی دارد 
و ادب اجازه نمی دهد به بیان این ویژگی ها نزدیک شوم.

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با بیان اینکه آمریکا 
جنگ اقتصادی و تروریسم اقتصادی علیه ایران آغاز کرده است، تصریح کرد: این 
آمریکا است که باید به مسیر درست برگردد. دولت فعلی و بعدی برای ما تفاوتی 
نمی کند. ما ترور سردار شهید را نه می بخشیم و نه فراموش نمی کنیم و مسوولان 

ما گفته اند ما اهل تهدید نیستیم بلکه اهل اقدام هستیم.
اسراییل جوابش را در سرزمین های اشغالی گرفته و باز هم خواهد گرفت

خطیب زاده درباره ادعای وزیر جنگ رژیم صهیونیستی که با اشاره به توافقات 
اخیر با بحرین و امارات عنوان کرده که جبهه یکپارچه ای علیه ایران تشکیل 
خواهیم داد، تصریح کرد:  آنها نگران مرزهای خودشان باشند. رژیم اشغالگر قدس 
در بحران هویتی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادی دامنه دار در حال غرق شدن 
است و این اظهارات ارزش پاسخ دادن ندارد. هر کسی که به این خانه سست 
خودش را در منطقه ما بیاویزد، خودش را بدنام کرده است. رژیم اشغالگر قدس 

جوابش را در سرزمین های اشغالی گرفته و باز هم خواهد گرفت.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره طرح پیشنهادی روسیه برای خلیج فارس 
خاطرنشان کرد:  نه تنها امنیت ایران تامین شده بلکه امنیت خلیج فارس و  دیگر 
کشورها را در این منطقه تامین کرده ایم. طرح روسیه طرح جدیدی نیست و 
جدیدا دوباره سازمان جدیدی پیدا کرده است و یکی از نزدیک ترین طرح ها به 
طرح جمهوری اسلامی است. هر طرحی که فراگیر، جامع و تامین کننده اصول 
اولیه باشد، با آن همراهی خواهیم کرد ولی طرح ایران به عنوان »طرح امید« 
جامع ترین طرح است و این مسیر را ادامه می دهیم و خوشامد می گوییم به کسی 

که بخواهد با ما همراهی کند.
کرد:  بیان  آلمان  در  ایرانی  دانشجویان  مشکلات  درباره  زاده  خطیب 
سفارتخانه های ایران در کشورهای دیگر به طور جدی این موضوع را پیگیری کرده 
و می کند. حوزه شینگن مقررات خاصی را دارد که ویزاهای توریستی و موقت 
همچنان امکان ورود ندارند و باید ویزاهای اقامتی باشد. در حال رایزنی هستیم. 

موضوع مهمی برای ایران است که شهروندان بتوانند حضور یابند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سؤالی درباره بازرسی آژانس از دومین 
مکان مورد نظر خود و روابط ایران و آژانس ابراز داشت: روابط ایران و آژانس فنی 
و حرفه ای بوده است. هر زمان آژانس از فشارهای طرف های ثالث دور بوده این 
همکاری ها به خوبی انجام شده است. آژانس متعهد شده که از فشارهای سیاسی 

فاصله بگیرد و ایران هم با حسن نیت اجازه دسترسی به دو سایت را داده است.
ایران طرحی برای پایان منازعه قره باغ آماده کرده است

 خطیب زاده با تاکید بر اینکه ایران آماده تلاش برحل منازعه قره باغ است، ابراز 
داشت: ایران طرحی با جزییات را آماده کرده است که با مشورت هر دو طرف، 
پیگیری می شود. امیدواریم طرفین از ادامه جنگ اجتناب کنند. حقوق اصلی 
مبنی بر عدم تعرض بر غیرنظامیان را رعایت کرده و متوجه باشند ایران نمی تواند 
درگیری  در مرزهای خود را تحمل کند. با دقت به دوستان خود در هر دو کشور 

گفته ایم مراقبت لازم را داشته باشند.  
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره نقش ایران 
در حل منازعه قره باغ عنوان کرد: ایران یکی از کنشگران معدودی است با همه 
طرفین و کنشگران این موضوع اعم از دو طرف درگیر و طرف های دیگر منطقه ای 

روابط خوبی دارد. از این بعد، در جایگاه ویژه ای داشته و رسالت مهمی داریم.
خطیب زاده با بیان اینکه سعی کردیم به شکل دوجانبه با هر دو پایتخت در ارتباط 
مستمر باشیم، گفت: دسترسی یکسانی به خاطر سیاست های درست قبلی 
وجود دارد و هم با کنشگران منطقه ای در ارتباط باشیم. طرحی را آماده  کردیم 
و امیدواریم به این جنگ هرچه زودتر پایان دهیم که در چارچوب حفظ تمامیت 

ارضی آذربایجان، خروج نیروهای نظامی و آغاز مذاکرات است.  
تعرض ناآگاهانه و غیرعمدی به خاک ایران را تحمل نمی کنیم 

آذربایجان  جمهوری  شهرهای  به  ارمنستان  نظامی  حملات  درباره  وی 
خاطرنشان کرد: اصل اساسی عدم تعرض به غیرنظامیان و مناطق غیرنظامی 
است. ایران صریح، شفاف، روشن و بدون لحظه ای مکث گفته است هر کسی این 
اصل را رعایت نکند، از طرف ما مردود است. مجدانه بیان می کنیم در این درگیری 
جان غیرنظامیان و اماکن غیرنظامی محفوظ باشد. همه باید کمک کنند آتش این 

درگیری خاموش شده و کسی کمک نکند که آتش آن بالا بگیرد.  
خطیب زاده گفت: امیدوارم هر دو طرف بنا بر رسالت تاریخی از ادامه جنگ 
و خشونت اجتناب کنند و حقوق اصلی که عدم تعرض به غیر نظامیان است را 
با دقت رعایت کنند و توجه داشته باشند که ایران نمی تواند درگیری در مرزها و 

تعرض به خاک خود را تحمل کند.
تاریخ قضاوت می کند کدام کشور به تعهداتش پایبند بود

تحریم  یافتن  ادامه  بر  مبنی  آلمان  خارجه  وزیر  ادعای  درباره  زاده  خطیب 
ابقای  درباره  تصمیمی  چه  اروپا  اینکه  داشت:  اظهار  ایران  علیه  تسلیحاتی 
محدودیت های تسلیحاتی را بگیرد، مربوط به خودشان است ولی هم آلمان و هم 
اروپا می دانند در چارچوب منشور، برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ تعهد دارند مانع رفع 
محدودیت های تسلیحاتی ایران نشوند و هر اقدامی انجام دهند اقدامی برخلاف 
برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ است. ایران از حق خود استفاده نهایی را کرده و کسی 

هم نمی تواند مانع آن شود.  
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه بارها تاکید کرده ایم اروپا از زمان خروج 
آمریکا از برجام نشان داد تا چه اندازه در عمل به تعهدات قطعی خود ناتوان است، 
تصریح کرد: این موضوع پنهانی نیست. حتی آنها از حداقل ناچیزی که به عنوان 
اینستکس پیشنهاد شده بود، چیز یک تراکنش محدود کار دیگری نتوانست انجام 

دهد.  
وی افزود: توصیه من به سه پایتخت اروپایی عضو برجام این است که تاریخ 
قضاوت قطعی خواهد داشت که کدام طرف ناتوان بود و کدام طرف با قدرت به 

تعهداتش پایبند بود.
عربستان به تعهدات هسته ای خود پایبند باشد

خطیب زاده در پاسخ به سوال ایرنا درباره ادعای وزیر خارجه عربستان مبنی 
بر نقض تعهدات ایران در برجام و ضرورت برخورد با تهران بیان کرد: احتمالا 
عربستان سعودی و رژیم اشغالگر قدس آخرین کشورهایی هستند که درباره 
این موضوعات اظهارنظر کنند. آنها از همان ابتدا با هر گونه حل و فصل مساله 
هسته ای مخالفت جدی داشتند و پنهان هم نمی کرده و نمی کنند. این اظهارات 

خنده دارتر از آن است که قابل جواب دادن باشد.  
وی در پاسخ به سوال دیگر ایرنا درباره فعالیت های مخفیانه ریاض در عرصه 
هسته ای هم یادآور شد: عربستان سعودی در چارچوب ان پی تی موظف به رعایت 
تعهداتش است. ما به دقت در حال بررسی تحولات مرتبط هستیم و به ریاض هم 
تذکر می دهیم که به تعهدات خود پایبند باشد و اجازه دهد مسیرهای حقوقی 
و بین المللی در مورد فعالیت های بعضا پنهان و مخفیانه عربستان در مساله 
هسته ای را پیگیری شود. به نهادهای بین المللی هم گفتیم عربستان را نسبت به 

فعالیت های خود پاسخگو کند.
تفاوت نمی کندچه حزبی در آمریکا بر قدرت سوار باشد

در کمپین های  برجام  مورد مسائل مطرح شده درخصوص  در  خطیب زاده 
انتخاباتی آمریکا تصریح کرد: اهمیتی ندارد در داخل کمپین های انتخاباتی 
برای مصارف انتخاباتی چه فرمایشاتی شده است. آنچه برای ما ملاک است، 
متن برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ است. کشوری که حضور خود در برجام پایان داده 
و رییس  جمهوری آمریکا با وقاحت کامل برگه خروج از برجام را نشان داده و کارزار 
حداکثری برای فشار جهانی علیه ایران به وجود می آورد، تفاوتی ندارد چه حزبی 

بر قدرت سوار شود.  
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: آمریکا از برجام خارج شده و باید متوجه 
مسوولیت خود باشد. اگر به فرض آنکه این دولت یا هر دولتی به مسیر درست 
برگردد، مسیر روشن است. آنها باید اشتباه خود را پذیرفته، این جنگ اقتصادی 
را متوقف، به تعهدات خود برگشته و خسارت ها را جبران کند. البته باید منتظر 

ماند و دید.  
ارکان سیاست ایران در عراق؛ حفظ ثبات سیاسی و جایگاه مرجعیت 

خطیب زاده درباره موضوعات رایزنی ایران و عراق در سفر چندی پیش وزیر 
خارجه عراق به تهران ابراز داشت: ما هم در سفر دو هفته قبل وزیر خارجه عراق 
به ایران و هم در مراودات عادی با مقامات عراقی موارد متعددی را مورد رایزنی قرار 
می دهیم. بعد از ملاقات های تهران، بیانیه ای را منتشر کرده، من گفت وگویی را 

داشته و ظریف هم توییتی را منتشر کرد.  
به گفته سخنگوی وزارت امور خارجه، حفظ ثبات سیاسی در عراق و جایگاه 
مرجعیت در عراق از ارکان سیاست ایران در عراق است و اجازه مداخله خارجی 
در عراق را نمی دهد. تمامی »مساعی جمیله« ایران هم برای کمک به این کشور 
است. البته طرف های ثالثی هستند که در پی ایجاد خدشه در روابط تهران و بغداد 
هستند که این مساله را هم پنهان نمی کنند. روابط دو کشور مردمی، چند لایه و 

تاریخی است.  
 سخنگو و وزیر امور خارجه مواضع ایران را بیان می کنند

خطیب زاده درباره آخرین وضعیت سندهای راهبردی اقتصادی ایران با روسیه 
و چین یادآور شد: این سندها امروز آغاز نشده است. هرچند برخی از مخالفان و 
معاندان درباره این نقشه راه اظهاراتی را مطرح کرده اند اما از سفر رییس جمهوری 
و پکن سندهای  تهران  میان  بارها  و  قرار گرفته  کار  تهران در دستور  به  چین 

پیشنهادی رد و بدل شده است.  
سخنگوی دولت ادامه داد: ما این کارها را نمی کنیم که به کشوری وابسته شده یا 
تاب آوری اقتصادی خود را کاهش دهیم. ایران یک کشور متنوع و دارای پتانسیل 

های بالاست.  
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره دخالت های سایر نهادها در وظایف وزارت 
امور خارجه گفت: زیبایی ایران در همین گفت وگوها و پویایی های سیاسی است. 
جامعه متصلب و تک صدایی در داخل نداریم که این از افتخار ماست. تمام گروه ها 
حق اظهارنظر دارند اما مواضع جمهوری اسلامی از سوی وزارت امور خارجه بیان 
می شود. آنچه از سوی من یا وزیر امور خارجه بیان می شود، مواضع ایران است. 
مواضع ما در منازعه قره باغ روشن است که شفاف ترین موضع یک کشور در این 

باره است.  

سخنگوی وزارت امور خارجه  :

سیاست خارجی را نباید گروگان سیاست داخلی کرد

»مرتضی طلایی« فعال سیاسی اصولگرا و عضو شورای 
شهر تهران در دوره چهارم با اشاره به مطرح شدن ایده رئیس 
جمهور نظامی گفت: فارغ از نظامی یا غیر نظامی بودن 
رئیس جمهور بعدی ما نیازمنددولت ملی و مقتدر هستیم تا 

از مشکلات کنونی عبور کرد. 

صداهایی از جریان اصولگرایی در مورد لزوم نظامی بودن 
رئیس جمهور به گوش می رسد. برخی فعالان و تحلیلگران 
سیاسی این جریان معتقد هستند که برای عبور از مشکلات 
فعلی کشور نیازمند رئیس جمهور نظامی هستیم تا با اقتدار 
و با اراده محکم همه قدرت کشور را برای حل مشکلات 
منسجم کند. این افراد معتقد هستند که در حال حاضر 
شاهد پراکندگی قدرت و ضعف نهادهای مختلف هستیم 
که باعث شده کشور نتواند در موقع مناسب تصمیم گرفته 

و عمل کند.
موافق این ادبیات نیستم

شهر  شورای  دوره  چهارمین  عضو  طلایی«  »مرتضی 
تهران و فعال سیاسی اصولگرا در گفتگو با ایرنا در پاسخ 
به این پرسش که نظر شما در مورد رئیس جمهور نظامی 
چیست، گفت: من با این ادبیات  موافق نیستم و معتقد 
هستم که رسانه های ما نباید به این ادبیات دامن بزنند. ما 
رئیس جمهور نظامی و غیر نظامی نداریم  و نباید در این 
زمینه بحث کنیم بلکه ملاک ما قانون است. قانون ملاک ها 
را  شود  جمهور  رئیس  تواند  می  که  فردی  خصوصیات  و 
مشخص کرده و آنجا بحث از نظامی یا غیر نظامی بودن 
نیست. هر فردی که ملاک های قانون اساسی را داشته باشد 

می تواند رئیس جمهور شود.
وی با اشاره به ایده برخی تحلیلگران اصولگرا در مورد 

برای  ریاست جمهوری  در پست  نظامی  فرد  لزوم حضور 
ایجاد اقتدار مدیریتی در کشور هم بیان داشت: ما رئیس 
برنامه  دارای  و  انقلابی  کارآمد،  جمهوری می خواهیم که 
برای اداره کشور باشد. ما فردی می خواهیم که وقتی رئیس 
جمهور شد در چمبره قدرت گروه های سیاسی قرار نگیرد. 
فردی باید رئیس جمهور شود که خود را متعلق به مردم بداند 
و  در نهایت دولت ملی تشکیل دهد و همه ظرفیت های 

کشور را برای حل مشکلات هماهنگ و هم راستا کند.
ما نیازمند یک دولت مقتدر و رئیس جمهور مقتدر هستیم. 
این اقتدار با اجرای قانون، غیرجناحی عمل کردن و پاک 
دستی به دست می آید. کار و تلاش و همچنین مدیریت 
جهادی باید سرلوحه چنین دولتی باشد. برای انجام این 
امور فری بین فرد نظامی و غیر نظامی نیست چرا که این 

صفات را هم نظامیان و هم غیر نطامیان دارند.
باید بسترهای مشارکت حداکثری در انتخابات آتی 

را تقویت کرد
طلایی در پاسخ به این پرسش که با توجه به انتخابات 
مجلس دوره یازدهم نگرانی های جدی در مورد مشارکت 
مردم در انتخابات ریاست جمهوری وجود دارد با توجه به این 
نگرانی چه راهکارهایی می توان در پیش گرفت که مشارکت 
مردم افزایش پیدا کند، گفت: این مسئله دغدغه هر ایرانی 
وطن دوست و دارای هویت ملی و دینی است. باید از الان 

بررسی کنیم که چه عواملی مانع مشارکت است تا آن ها را 
رفع کنیم و عوامل تقویت کننده مشارکت را هم بیشتر مورد 
توجه قرار دهیم. من هم نگران مشارکت در انتخابات سال 
آینده هستم. آنچه که در انتخابات مجلس رخ داد قابل قبول 
نبود.ما علاقه مند بودیم که مجلسی با مشارکت بالای پنجاه 
درصد را داشته باشیم. در ریاست جمهوری هم علاقه مند 

هستیم بالای ۶۰ درصد مردم مشارکت کنند.
این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد: همه باید مردم را به 
حضور در انتخابات دعوت کنیم. رسانه ها در این زمینه نقش 
مهمی بر عهده دارند. همه رسانه های دلسوز کشور باید 
حول محور افزایش مشارکت تمرکز کرده و محتوا تولید کنند. 
تا با جریان سازی بتوانند مردم را ترغیب کنند که در انتخابات 
مشارکت کنند. از رجال سیاسی نمی خواهیم مردم را عوت 
به مشارکت کنند همین که با یکدیگر درگیر نشوند و اختلاف 
ایجاد نکنند کافی است. چرا که اختلافات مسئولان باعث 

ناامیدی مردم و عدم مشارکت می شود.
وی تاکید کرد: نخبگان، گروه های مرجع، دانشگاهیان، 
هنرمندان و دیگر قشرهای مهم جامعه هم باید نقش خود 
را در این زمینه ایفاء کنند. اگر نقطه نظراتی در مورد دلیل 
کاهش مشارکت دارند با دلیل منطقی و پشتوانه کارشناسی 
بیان کنند و راهکارهای عبور از آن مشکلات را هم مطرح 

کنند تا بسترهای مشارکت مردم فراهم شود. 

مرتضی طلایی:

 با دولت مقتدر و ملی می توان از مشکلات عبور کرد



طرح:محمدعلی رجبی

زانوی کرونا بر گردن ترامپ! نمی توانم نفس بکشیم!

آخرین وضعیت پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی
رئیس سازمان قضایی نیرو های مسلح از انجام مراحل تخصصی بررسی ها در مورد سقوط هواپیمای 
اوکراینی خبر داد. حجت الاسلام والمسلمین بهرامی رئیس سازمان قضایی نیرو های مسلح در جلسه 
امروز شورای عالی قوه قضاییه از انجام مراحل تخصصی بررسی ها در مورد سقوط هواپیمای اوکراینی 
خبر داد و گفت: سازمان قضایی نیرو های مسلح برای بررسی دقیق تر پرونده، اقدام به شبیه سازی حادثه 
نیز کرده است. وی افزود: آنچه در حال حاضر لازم است به صورت جدی از سوی دولت پیگیری و اجرا 
شود، موضوع پرداخت غرامت به خانواده های حادثه دیده است که با وجود پیگیری های این سازمان 
هنوز محقق نشده است. رئیس قوه قضائیه نیز با تقدیر از اقدامات سازمان قضایی نیرو های مسلح در 
پیگیری پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی، تبیین دقیق ابعاد و زوایای حقوقی مسأله برای خانواده های 
جانباختگان در این سانحه هوایی را در اطمینان بخشی به آن ها نسبت به تلاش دستگاه قضا برای 
پیگیری حقوقشان مؤثر دانست و نسبت به پیگیری موضوع پرداخت غرامت به خانواده های آسیب دیده 

در جلسه مسئولان عالی قوا تأکید کرد.

چند درصد بیکاران ایران سرپرست  خانوارند؟ 
رئیس موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی گفت: بر اساس جدیدترین نتایج »نظرسنجی« این 
موسسه از متقاضیان »بیمه بیکاری« که همچنان بیکار هستند، ۶۰ درصد بیکاران، سرپرست خانوار 
و ۵۸.۴ درصد متقاضیان بیمه بیکاری مستاجرند.کردونی گفت: این نظرسنجی، وضعیت حدود بیش 
از ۷۰۰ هزار متقاضی بیمه شده تامین اجتماعی را که در سامانه بیمه بیکاری ثبت نام کرده اند، مورد 
ارزیابی قرار داده است. برخی نتایج به دست آمده )برای آن دسته از افرادی است که همچنان پس از 
درخواست مقرری بیمه بیکاری، بیکار هستند(؛ نشان می دهد ۴۰.۴ درصد از پاسخگویان در این 
نظرسنجی، زن و ۵۹.۶ درصد مرد بوده اند. همچنین ۲۱.۲ درصد از پاسخگویان »مجرد« و ۷۲.۴ درصد 

»متأهل« هستند.

  فوت14 بیمار کرونایی دیگر در قم 
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از فوت ۱۴ بیمار کرونایی در ۲۴ ساعت گذشته خبر داد و گفت: 
در حال حاضر ۷۸۶ بیمار مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که حال ۱۵۱ نفر از 
آنها وخیم است.محمدرضا قدیر با اشاره به پذیرش ۱۶۵ نفر در ۲۴ ساعت گذشته در اورژانس مراکز 
درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا، گفت: ۱۰۶ نفر از این افراد در بخش های درمانی 
بیمارستان های قم بستری شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه ۷۹ نفر از کسانی 
که در روزهای گذشته بستری بودند مرخص شده اند، گفت: در حال حاضر ۷۸۶ نفر مشکوک به کرونا 
در بیمارستان های قم بستری هستند که حال ۱۵۱ نفر از آنها وخیم است.وی افزود: همچنین در ۲۴ 

ساعت گذشته ۱۴ نفر از کسانی که تست کرونای آنها مثبت بوده جان خود را از دست داده اند.

هدیه یک میلیونی نگهداری از سالمندان بالای ۹۰ سال
وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از واریز یک میلیون تومان به حساب سه هزار و ۳۵۹ خانوار تحت پوشش 
سازمان بهزیستی که از سالمندان بالای ۹۰ سال نگهداری می کنند،خبر داد. محمد شریعتمداری 
روز دوشنبه در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: اقدام مزبور به مناسبت هفته سالمندان و برای 
قدرشناسی از خانوارهای تحت پوشش سازمان بهزیستی انجام می شود که با وجود محدودیت مالی 
از سالمند بالای ۹۰ سال نگهداری می کنند.بنا بر آخرین سرشماری انجام شده در سال ۹۵ از کل 
جمعیت کشور هفت میلیون و ۴۰۰ هزار نفر ) ۹.۲۸ درصد( در سطح کشور سالمند محسوب می شوند 
و پیش بینی شده که درصد سالمندان ایران تا سال ۲۰۵۰ به بیش از ۳۰ درصد از کل برسد و در واقع 
افزایش جمعیت سالمند در ایران از میانگین جهان و آسیا فراتر خواهد رفت و از هر سه نفر، یک نفر 

سالمند به حساب می اید.

تکذیب قاچاق خاک از سیستان و بلوچستان 
وحید پورمردان مدیرکل حفاظت محیط زیست سیستان و بلوچستان گفت:  ضمن احترام به مصاحبه 
اخیر دکتر کهرم و ادعای قاچاق خاک در سیستان و بلوچستان به اطلاع همه دوستداران محیط زیست 
می رساند که خاک استان طبق آخرین بررسی های انجام شده به خارج از کشور حمل نمی شود.
پورمردان با تاکید بر اینکه خاک وطن فروشی نیست، اظهار داشت: اداره کل محیط زیست سیستان و 
بلوچستان با تمام توان در تمامی حوزه ها و فعالیت ها حضوری فعال دارد و در خصوص برداشت خاک و 
حمل غیرمجاز آن به خارج از کشور تا کنون به هیچ موردی برخورد نکرده است.مدیرکل حفاظت محیط 
زیست سیستان و بلوچستان گفت: انتظار می رود افرادی که تجربه ای در حوزه محیط زیست دارند، 
مستند و پس از آگاهی از صحت یک خبر با رسانه ها مصاحبه کنند تا با انتشار اخباری این چنین نگرانی 

دوستداران محیط زیست و هموطنان عزیز را شاهد نباشیم.

شهردار قم مطرح کرد :

تعامل راهگشا و سازنده شهرداری و 
نیروی انتظامی

شهردار قم گفت: شهرداری و نیروی انتظامی جلسات کاری مستمری با 
هم دارند و تعامل مطلوبی بین دو مجموعه شکل گرفته است.

دکترسیدمرتضی سقائیان نژاد ظهر دیروز در یکصد و شصت و یکمین 
جلسه شورای اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، 
ضمن تبریک هفته نیروی انتظامی با اشاره به آخرین وضعیت تکمیل 
کرد:  اظهار  قم،  شهر  در  تخلفات  ثبت  و  تصویری  نظارت  دوربین های 
شهرداری و نیروی انتظامی جلسات کاری مستمری با هم دارند و تعامل 
مطلوبی بین دو مجموعه شکل گرفته است. شهردار قم بیان کرد: در 
مجلس شورای اسلامی بحث مدیریت یکپارچه شهری مطرح بوده و تمام 
مشکلات طرح شده است؛ مرکز پژوهش های مجلس تمام طرح ها را جمع 
کرده تا در تمام حوزه های انتظامی، خدماتی و… خدمات تجمیع شده تا 
روندبه طوری شکل گرفته تا اختلافات به حداقل برسد. سقائیان نژاد اظهار 
کرد: باید تمام خدمات در ظرفی مشترک قرار گیرد تا اختلافات حل شده 
و جنبه های مختلف اقتصادی و حقوقی و اجتماعی دیده شود. وی گفت: 
جلسات بسیار اثرگذاری با نیروی انتظامی داریم و این جلسات خروجی 
تعاملی بسیار مطلوبی داشته که امیدواریم با جدیت ادامه یافته و شاهد 

اثرات قابل توجه برای شهر باشیم.
لزوم راه اندازی دوربین های ثبت تخلفات برای کاهش تصادفات

لزوم  بر  نیز دراین جلسه  ترافیک شهرداری قم   و  نقل  و  معاون حمل 
راه اندازی دوربین های ثبت تخلفات برای کاهش تصادفات تاکید کرد.

دوربین های  سازی  فعال  وضعیت  آخرین  به  اشاره  با   ، ذاکریان  عباس 
تخلفات شهری در قم، اظهار کرد: قراردادی سال ۹۵ برای دوربین های 
تخلف سرعت، عبور از چراغ قرمز و خط ویژه منعقد شد و کارهای اجرایی 
در قالب این قرارداد آغاز شد. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم بیان 
کرد: متاسفانه در این قرارداد پیمانکار توانمند نبوده و نتوانسته دستگاه ها 
را به بهره برداری برساند البته دلار در زمان عقد قرارداد ۳ هزار تومان بود و 
افزایش قیمت صورت گرفت و پیمانکار نهایتا نتوانست پروژه را به سرانجام 
رسانده و قرارداد سال گذشته فسخ شد. ذاکریان گفت: در حال حاضر 
منتظریم در ماده ۳۸ فسخ پیمان تأیید شود تا بتوانیم ادامه کار را با پیمانکار 
دیگری پیگیری کنیم. وی با اشاره به اهمیت راه اندازی دوربین های تخلفات 
در کاهش مشکلات و تصادفات، اظهار کرد: در بلوار آیت آیت الله بروجردی 
ظرف هشت ماه ۸ کشته داشتیم و به سرعت دوربین نصب شد و کشته های 
ترافیکی به صفر رسید.  معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 
مشکل اینجاست که اطلاعات باید روی سرور شهرداری فعال شده و سپس 
به مرکز راهور منتقل شود و به همین خاطر مشکلاتی در تکمیل پروژه داریم. 
ذاکریان گفت: در حال حاضر این ارتباط برقرار شده و اطلاعات از سرورهای 

شهرداری به صورت فیبر نوری به راهور منتقل می شود.

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

نیروی انتظامی امنیت بوستان های 
ناامن شهر را تامین کند

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: 
شهرداری هزینه زیادی را برای ایجاد بوستان ها می کند و هزینه زیادی 
هم در تأمین و نگهداری آن ها دارد اما برخی بوستان ها در شهر برای مردم 
ناامن است و نیاز است راه حلی پیدا شده و با هماهنگی نیروی انتظامی و 
امکاناتی که شهرداری دارد بتوانیم فضایی که اینهمه هزینه برای آن شده 
استفاده شود و مردم احساس امنیت کنند. حسن مالکی نژاد ظهر دیروز در 
یکصد و شصت و یکمین جلسه شورای اسلامی شهر قم که در ساختمان 
شهید باکری برگزار شد، با بیان اینکه نیروی انتظامی بدون هیچ ادعای در 
حال خدمت به مردم هستند، اظهار کرد: امیدواریم روزی برسد که تمام 
مسوولان با این روحیه جهادی خدمت به مردم را در دستور کار داشته 
باشند. رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم بیان 
کرد: کارهایی که امروز نیروی انتظامی انجام می دهد بیشتر جنبه علمی 
دارد تا بتوانند بستر جرم و جنایت را در سطح شهر کاهش دهند و به حداقل 
ممکن برسانند. مالکی نژاد با تاکیدبر اینکه یکی از مشکلات ما بحث 
بوستان ها است، افزود: شهرداری هزینه زیادی را برای ایجاد بوستان ها 
برخی  اما  دارد  آن ها  نگهداری  و  تأمین  در  هم  زیادی  هزینه  و  می کند 
بوستان ها در شهر برای مردم ناامن است و نیاز است راه حلی پیدا شده و 
با هماهنگی نیروی انتظامی و امکاناتی که شهرداری دارد بتوانیم فضایی 

که اینهمه هزینه برای آن شده استفاده شود و مردم احساس امنیت کنند.
وی اذعان کرد: این هدر رفتن بودجه بیت المال در ایجاد و بهره برداری از 

بوستان ها که فضایی برای نشاط و شادابی مردم بوده، است.

مدیر منطقه سه شهرداری قم خبرداد:
احداث پارکینگ در تقاطع کیوانفر هفت تیر

مدیر منطقه سه شهرداری قم از برنامه این منطقه برای احداث پارکینگ 
در کوچه ۱۳ خیابان هفت تیر و به منظور کاهش بی نظمی در تقاطع 

کیوانفر هفت تیر خبر داد.
مهرداد روحانی وزیری با اشاره به پیش بینی ۲۹ لکه پارکینگ در منطقه 
سه شهرداری قم، اظهار داشت: هر یک از لکه ها بالای هزار متر مساحت 

داشت و هزینه سنگینی برای تملک این پارکینگ ها مورد نیاز بود.
مدیر منطقه سه شهرداری قم با اشاره به طراحی یک برنامه اجرایی برای 
این موضوع، افزود: سه پارکینگ را در اولویت قرار دادیم تا کار تملک و 
احداث آن با جدیت پیگیری شود. روحانی وزیری اظهار کرد: اولویت اصلی 
کوچه ۲۷ خیابان امام خمینی)ره( در تقاطع کیوانفر بود که ۱۱ خانه در آن 
محدوده است، تلاش می کنیم تا آخر سال تملک این پارکینگ تمام شود 
تا سال آینده تمرکز را بر عملیات اجرایی بگذاریم. به گفته وی، به محض 
اینکه املاک تخریب می شود تبدیل به پارکینگ سطحی شده و پس از 
آن طرح پارکینگ طبقاتی آماده می شود. مدیر منطقه سه شهرداری قم با 
اشاره به اینکه تقاطع کیوانفر و خیابان هفت تیر از دیگر نقاط پرترافیک و پر 
ازدحام است، خاطرنشان کرد: در کوچه ۱۳ خیابان هفت تیر یک پارکینگ 
پیش بینی شده که پرونده برای آن تشکیل شده تا وارد فاز عملیاتی شویم. 
از  پارکینگ در یکی  برای احداث یک  برنامه  به  با اشاره  روحانی وزیری 
گاراژهای قدیمی خیابان امام خمینی)ره( افزود: احداث این سه پارکینگ 
به همراه ساماندهی به وضعیت پارک حاشیه ای خیابان ها، نقش قابل 

توجهی در کاهش ترافیک خیابان امام خمینی)ره( خواهد داشت.
 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم اعلام کرد :

سرانه ۲۱ متری فضای سبز در پردیسان
مدیر منطقه هشت شهرداری قم از وجود ۲۱ متر مربع فضای سبز به ازای 
هر شهروند قمی در منطقه پردیسان خبر داد. محمد رمضانی با اشاره به 
اینکه سرانه فضای سبز در پردیسان نسبت به تمام شهر قم بالاتر و بسیار 
شاخص است، اظهار داشت: در حال حاضر در تمام محلات مسکن مهر و 
هزاره ها بوستان های بزرگ در اختیار مردم قرار داده شده است. مدیر منطقه 
هشت شهرداری قم افزود: سرانه فضای سبز منطقه هشت ۲۱ متر است که 
شامل سرانه جنگلی و شهری می شود و سرانه فضای سبز شهری هم بیشتر 

از مناطق دیگر است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر کس از ترس فقیر شدن ازدواج نکند ، به 
خداوند عز و جل گمان بد بُرده است . خداوند 
عز و جل می فرماید : »اگر تنگ دست اند ، خدا 

آنان را از فضل خویش ، بی نیاز خواهد کرد« .
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فرمانده انتظامي استان قم خواستار تهیه پیوست 
انتظامي از سوي شهرداري و الزام به اجراي آن از 

سوي مالکان واحدهاي مسکوني شد.
سردارمیرفیضی صبح دیروز در جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم، امنیت را مولفه ای 
چند وجهی توصیف کرد و گفت: علاوه بر نقش 
دستگاه های مختلف برای ایجاد امنیت، مردم نیز 

باید حداقل های حفظ امنیت را مراعات کنند.
پیوست  تهیه  ضمن  خواست  شهرداری  از  وی 
انتظامی برای صدور یا تمدید پروانه های ساخت 
واحد های مسکونی، مالکان را ملزم به اجرای آن 

کنند.
در  را  دوربین  نصب  استان،  انتظامی  فرمانده 
اطراف واحد مسکونی، از حداقل های ایجاد امنیت 
برشمرد و افزود: همانگونه که ادارات و سازمان ها، یا 
روستا ها ملزم به نصب دوربین در ورودی و خروجی 
واحد های  مالکان  باید  هم  شهرداری  اند،  شده 

مسکونی را ملزم به استفاده از آن کند.
سردار میرفیضی در عین حال از برنامه های نیروی 
نیرو سخن گفت و  این  برای توسعه  انتظامی قم 
فناوری های  از  استفاده  هوشمندسازی،  افزود: 
نوین و کشف علمی از مهمترین برنامه های ناجا در 

قم است.
وی از ایجاد واحد های مشاوره در کلانتری ها و 

پاسگاه ها خبر داد و گفت: از آنجا که این واحد ها 
نقش  اند  توانسته  و  میدهند  رایگان  مشاوره های 
موثری در حل مشکلات ایفا کنند، راه اندازی آن ها 

به زودی در کلانتری ها و پاسگاه ها انجام میشود.
هر سه روز، یک نفردرتصادفات فوت 

کرده اند 
سرقت  آمار  بالابودن  استان   انتظامی  فرمانده 
خودرو در قم را مورد توجه قرار داد و گفت: برخی 
اقدامات شهرداری مانند ایجاد پارکینگ حدود ۲۰ 
درصد در کاهش سرقت خودرو موثر بوده است و 

باید چنین اقداماتی همچنان ادامه یابد.
وی افزود: هم اکنون ۳۱۰ هزار خودروی پلاک 
قم و ۳۷۰ هزار موتورسیکلت پلاک قم در این استان 

وجود دارد.
سردار میرفیضی خاطرنشان کرد به همین علت 
تصادفات هم در قم زیاد است به گونه ای که درشش 
ماه اول امسال، هر سه روز، یک نفر فوت کرده اند و 

در این مدت چهارهزار نفر مجروح شده اند.
فرمانده انتظامی استان تاکید کرد با همکاری 
مشترک شهرداری و ناجا میتوان این آمار را به خوبی 

کاهش داد.
وی بر ضرورت شناخت کمبود ها و نیاز ها به منظور 
پاسخگویی به مطالبات مردم تاکید کرد و گفت: در 
این صورت میتوان به افزایش رضایتمندی مردم 

بیش از پیش امیدوار بود.
اجرای  تعویق  از  پایان  در  میرفیضی  سردار 
برنامه های هفته نیروی انتظامی به مناسبت تقارن 
با ماه صفر خبر داد و گفت: برنامه های این نیرو از 

بیست و هفتم مهر آغاز میشود.
که  است  انتظامی  نیروی  هفته  مهر  تا ۲۰   ۱۳

امسال از ۲۷ مهر آغاز میشود.

فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد:

ضرورت تهیه پیوست انتظامی برای واحد های مسکونی 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف ۵ هزار و ۹۲۰ نخ سیگار قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۵ هزار و ۹۲۰ نخ سیگار خارجی قاچاق در قم خبر داد. 

 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی اخبار واصله مبنی بر خرده فروشی مواد مخدر صاحب 
یک مغازه دخانیاتی، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس مواد مخدر استان قم قرار گرفت.

وی افزود: بر این اساس، پس از هماهنگی با مقام قضائی، مأموران به محل مورد نظر اعزام و در بازرسی از 
مغازه، مقداری مواد مخدر از نوع تریاک، همچنین ۵ هزار و ۹۲۰ نخ سیگار خارجی قاچاق کشف کردند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم، تصریح کرد: نهایتاً متهم دستگیر شده به همراه پرونده متشکله 
برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

کشف محموله لوازم خانگی قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری از سخنان خود از کشف محموله لوازم خانگی 

قاچاق در نتیجه بازرسی از یک دستگاه خودرو پژو پارس قاچاق بر در قم خبرداد. 
 سرهنگ اسماعیلی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان قم یک دستگاه خودرو پژو پارس قاچاق 

بر را در محور مواصلاتی اتوبان "قم-تهران" متوقف کردند.
وی تصریح کرد: پس از بررسی مشخص شد خودرو حامل ۲عددهمزن برقی، ۲دستگاه چرخ گوشت، 
۲دستگاه جارو شارژی، ۴دستگاه چای ساز ساخت ترکیه، ۶دستگاه نان تست کن چینی، ۶دستگاه 
آبمیوه گیری مخلوط کن دو کاره، ۲دستگاه غذا ساز بیست و پنج کاره، ۴دستگاه آبمیوه گیری، ۶ دستگاه 
غذا ساز و ۸دستگاه اتو قاچاق است که طبق برآورد کارشناسان ارزش آن حدود ۵۰۰ میلیون ریال اعلام 
شده است. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشف و ضبط یک دستگاه موتور سیکلت سنگین قاچاق 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از کشف و ضبط یک دستگاه موتور سیکلت سنگین قاچاق  

خبرداد.
مهدی ریاضی اظهارداشت : مامورین ناجا در حین گشت زنی در سطح شهر، با یک دستگاه موتور 
سیکلت سنگین ۱۳۰۰ سی سی به ظن قاچاق مواجه که بلافاصله نسبت به توقیف آن اقدام نموده و پس 
از بررسی مشخص شد موتور سیکلت مذکور فاقد مدارک و اوراق شناسائی مثبته می باشد فلذا با تشکیل 
پرونده، مراتب را جهت رسیدگی به این اداره کل اعلام نمودند. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم افزود: 
علی کیخا، رئیس شعبه دوم ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی با توجه به گزارش 
مرجع کاشف، اظهارات و اقاریر صریح متهم مبنی بر مالکیت کالای مکشوفه و عجز از ارائه مدارک مثبته 
گمرکی، مشارالیه را علاوه بر ضبط موتور سیکلت قاچاق مکشوفه به نفع دولت، به پرداخت مبلغ ۱ میلیارد 

و ۹۰۰ میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.
جزای نقدی فرجام سوء استفاده از کارت های سوخت 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود گفت: کارشناسان شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم در بازبینی دوربین های جایگاه های ارائه سوخت در سطح 
شهر با بررسی تراکنش های سوختگیری از تعدادی کارت سوخت هوشمند، پی به سوء استفاده از 
کارت های سوخت سرگردان برده که میزان سوخت مورد سوءاستفاده قرار گرفته ۲۰ هزار لیتر به ارزش 
۴۴۶,۷۴۳,۵۵۲ ریال برآورد شده و مراتب جهت رسیدگی به این اداره کل اعلام و ارسال گردید. وی افزود: 
عباس حسنی اسطلخی، رئیس شعبه سوم ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی 
حسب اقرار صریح متهمان بر اساس قرائن، تصاویر و مستندات موجود در پرونده پس از رسیدگی و با 
احتساب ارزش فرآورده به قیمت فوب در خلیج فارس متهمان را علاوه بر ضبط سوخت قاچاق مکشوفه به 
نفع دولت، به پرداخت مبلغ ۹۵۳ میلیون و ۴۹۳ هزار و ۱۰۴ ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

تعرض و تهدید عاقبت مدلینگ شدن در فضای مجازی
رئیس پلیس فتا استان قم با توجه به رونق شبکه های مجازی در سال های اخیر و داغ شدن بازار مدلینگ 
گفت: مجرمان سایبری به دنبال سوءاستفاده از علاقمندان به مدلینگ با وعده، وعیدهای متنوع هستند. 
 سرهنگ علی موالی اظهار داشت: مدلینگ اگر چه یک جرم نیست، اما آسیب های اجتماعی ناشی از 
آن باعث شده تا مشکلات زیادی برای برخی خانواده ها به وجود آورد. وی افزود: ازطرفی دختران و پسران 
جوان هم که در شرایط اقتصادی و اشتغال، سودای مال و شهرت دارند، به جای تلاش عاقلانه برای کسب 
شغل، جذب تبلیغات درآمدهای هنگفت و نامتعارف آژانس های مدلینگ می شوند. رئیس پلیس فتا استان 
قم ادامه داد: به دنبال این موضوع و تلاش برای مدلینگ شدن، سودای مدلینگ علاوه برترویج فرهنگ 
بیگانگان، موجب سوءاستفاده و کلاهبرداری و اخاذی از کاربران به خصوص دختران جوان و جویای نام 
شده است. سرهنگ موالی گفت: مجرمان سایبری با گشت  و گذار در شبکه های اجتماعی و انتخاب 

برخی چهره های زیبا، به آن ها پیشنهاد مدلینگ و مدل شدن در نشریات داخلی یا خارجی را می دهند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به کاهش نشاط عمومی با بستن 
بوستان ها، گفت: نباید وحشت آفرینی شود و به هرحال آنچه که متخصصان 
مطرح می کنند هرچقدر ایمنی مردم و شرایط جسمانی مردم تقویت شود 
می توانیم بهتر با این ویروس مقابله کنیم و ترس و وحشت سطح ایمنی جامعه 

را پایین می آورد.
و یکمین جلسه شورای  عبدالله جلالی ظهر دیروز در یکصد و شصت 
اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، با تاکید بر اینکه 
آحاد مردم باید در پیشگیری از شیوع ویروس کروناهمکاری و همراهی لازم را 
داشته باشند اظهار کرد: کادر بهداشت و درمان به طور ویژه در حال خدمت به 
مردم هستند و مردم هم باید با رعایت نکات بهداشتی کمک به کاهش شیوع 

کنند.
وی با اذعان به اینکه شرایط کشور و شهر قم بحرانی است و دفاع همه جانبه 
را می طلبد گفت: مجموعه مردم، مسوولین و کادر بهداشت و درمان باید 

دست در دست هم با این ویروس مقابله  کنند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با تاکیدبر اینکه دولت و ستاد ملی کروناباید 
تصمیمات به هنگام گرفته و مبتنی بر مطالعه، علم و آگاهی باشد خاطرنشان 

کرد: بایدبر اجرای تصمیمات هم نظارت لازم صورت گیرد.
وی افزود: در شرایطی هستیم که هشت ماه از حمله ویروس را پشت سر 
انتشار  و عوامل  و کارهای تحقیقاتی درراستای شناسایی علل  گذاشتیم 
ویروس صورت بگیرد و مردم در جریان این کار قرار گیرند. جلالی بیان کرد: ما 

نباید ترس و وحشت و نگرانی را بر جامعه القا کنیم و وحشت بیافرینیم و نگران 
دوران پساکروناهم باشیم که در آینده جامعه دچار مشکلات روحی و روانی 

نشود. ما باید نگران وسواس های پساکروناهم باشیم.
وی با تاکید بر آگاهی بخشی به مردم در خصوص کرونا گفت: اما نباید 
وحشت آفرینی شود و به هرحال آنچه که متخصصان مطرح می کنند هرچقدر 
ایمنی مردم و شرایط جسمانی مردم تقویت شود می توانیم بهتر با این ویروس 
مقابله کنیم و ترس و وحشت سطح ایمنی جامعه را پایین می آورد. جلالی 
خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم  نشاط عمومی را تقویت کنیم بستن بوستان ها 
از این کار جلوگیری می کند؛ بوستان ها باید محدود شود اما نباید مسدود 
شود و مردم بتوانند از فضای پرنشاط آنها در این شرایط بحرانی و ترس آفرین 
استفاده کنند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه همه ما 
نگاه کلان به خدمت مردم داریم اظهار کرد: به هر حال بهره مندی از دیدگاه 
ها و نظرات و پیشنهادات کمک رسان در روند خدمت است. رئیس شورای 
اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه همه باید در حوزه امنیت و کاهش آسیب 
های اجتماعی نقش آفرینی کنند گفت: اینکه یک منطقه آلوده و آسیب زا با 
یک تصمیم و یک اقدام عمرانی یا خدماتی پاکسازی می شود نشان می دهد 
که رابطه مستقیم بین خدمات شهری و بخشی از آسیب های اجتماعی وجود 
دارد. وی خاطرنشان کرد: اینکه برخی تصادفات به دلیل ایرادات عمرانی و 
ترافیکی شهر است انکارناپذیر بوده و باید در حوزه های مختلف تعامل شکل 

بگیرد تا شاهد کاهش مشکلات و افزایش امنیت و ایمنی مردم باشیم.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :
بستن بوستان ها نشاط عمومی را خدشه دار می کند

مسئولان از وحشت آفرینی کرونایی بپرهیزند

رییس اداره روابط عمومی وامور فرهنگی مدیریت درمان  تامین اجتماعی 
استان قم گفت: با شیوع موج جدید ویروس کرونا مدیردرمان تامین اجتماعی 

قم و۶۰ نفراز پرسنل به کرونامبتلا شدند.
محمد رضا هدایتی  اظهارداشت :مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم به 
دلیل ابتلاءبه کرونا به بخش مراقبت های ویژه CCU بیمارستان امام رضا )ع( 

منتقل شد.
وی افزود :با شیوع موج جدید ویروس کرونا ،۵۰ درصد از ظرفیت بیمارستان 
یکصد وبیست تختخوابی تامین اجتماعی قم با تمام امکانات وارد چرخه پذیرش 
بیماران کرنایی شد. هدایتی ادامه داد : از ابتدای مهر ماه تا کنون بیش از ۱۳۰ 

بیمار مبتلا به کرونا در بخش های مختلف بیمارستان امام رضا )ع( بستری 
وخدمات درمانی لازم به آنان ارائه شده است .

رییس اداره روابط عمومی وامور فرهنگی مدیریت درمان استان قم تصریح کرد 
:مدیریت درمان استان قم در استان از طریق سه مرکز درمانی  سرپایی و یک 
بیمارستان تامین اجتماعی به بیماران و مراجعین خدمات ارائه می نماید که با 
توجه به شروع فصل سرما و شیوع موج جدید ویروس کرنا ،علاوه بر مدیر درمان 
استان قم بیش از ۶۰ نفر از پرسنل بیمارستان  و واحدهای درمان نیز به ویروس 
کرنا مبتلا ودر استعلاجی هستند که این امر فشار مضاعفی را بر دوش کادر 

درمانی وپشتیبانی درمان به وجود می آورد.

رییس اداره روابط عمومی مدیریت درمان تامین اجتماعی استان قم  خبرداد:

 ابتلا مدیردرمان تامین اجتماعی قم و۶۰ نفراز پرسنل به کرونا

 مدیر کتابخانه، موزه و مرکز اسناد حرم مطهر 
کریمه اهل بیت)س( با اشاره به شناسایی بیش از 
۱ میلیون و ۳۰۰ هزار سند در مرکز اسناد آستان 
مقدس گفت: این اسناد برای پژوهش و تحقیق 
می تواند در اختیار مراکز علمی و تخصصی قرار 

گیرد.
گفتگویی  در  فتح الله زاده  علی  حجت الاسلام 
مقدس  آستان  اسناد  مرکز  اینکه  به  اشاره  با 
حضرت معصومه سلام الله علیها به شکل رسمی 
و سازمانی در سال هزار و سیصد و نود و یک بعد 
از حضور آیت الله سعیدی به عنوان تولیت آستان 
شکل گرفت، اظهار کرد: این مرکز با سه هدف 

و  نویسی  فهرست  و  تنظیم  اسناد،  شناسایی 
تدوین و نشر اسناد در آستان مقدس کریمه اهل 
بیت)س( تشکیل شد. وی با بیان اینکه شناسایی 
اسناد در دو بخش اسناد داخل آستان و خارج از 
آستان پیگیری می شود، گفت: در مدیریت های 
مختلف اسناد مختلفی همچون اسناد ساختمان،  
اسناد فعالیت های فرهنگی و …. وجود دارد که 
قابل بررسی و پژوهش است؛ به طور مثال در بحث 
شکل گیری خدام افتخاری، تصور ما بر این بود 
که در دو یا سه دهه گذشته شکل گرفته است،  اما 
اسنادی داریم که این بحث در سال های بسیار دور 

وجود داشته است.

مدیر کتابخانه، موزه و مرکز اسناد حرم مطهر 
اسناد  سری  یک  افزود:  بیت)س(  اهل  کریمه 
مثال  برای  است؛  موجود  آستان  بیرون  هم 
اسناد املاک آستان مقدس که ممکن است در 
استانداری، شهرداری، اداره ثبت یا اوقاف، مرکز 
اسناد ملی یا مرکز اسناد مجلس وجود داشته باشد 
که پیگیری های مختلفی برای شناسایی، دریافت 

و ساماندهی این اسناد صورت گرفته و می گیرد.
از یک میلیون  وی تصریح کرد: تاکنون بیش 
و سیصد هزار سند شناسایی شده و هر روز نیز 
مورد  و  می شوند  شناسایی  جدیدتری  اسناد 

بررسی قرار می گیرند.

مدیر کتابخانه، موزه و مرکز اسناد حرم مطهر کریمه اهل بیت)س(  مطرح کرد :
شناسایی بیش از ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار سند در آستان فاطمی


